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LOJZE BRATUŽ - S IM B O L  
O D P O R A  P R O T I SLEPI 
N A D U T O S T I

ITALIJANSKA NOTRANJA POLITIKA

Pred šestdesetimi leti je v  goriški b o ln i
šnici za posledicami zastrupitve izd ihn il 
Lojze Bratuž, organist, glasbenik in  pevo
vodja. Na božični dan so ga po ju tran ji 
maši v  Podgori domači fašisti peljali na 
svoj sedež in  ga p ris ilili, da je spil napoj, 
k i ga je zastrupil in  ga po skoraj dveh me
secih hud ih  m uk pripelja l v  smrt.

Lojze Bratuž n i b il režim u nevaren ele
m ent, n i b il tig rovec, n i nastavljal pe
klenskih strojev ali snoval atentatov p ro ti 
ita lijanskim  objektom  v  G oric i, n i b il n it i 
agitator, k i bi hujskal množice na upor 
p ro ti Ita liji ali p ro ti fašizmu. B il je sicer 
že nekajkrat v  zaporu, tud i je že utrpel ne
kaj fiz ičn ih  napadov, im e li so ga vsekakor 
na seznamu oseb, k i jih  je b ilo  treba nadzo
rovati. A  to je b ilo  v tedanjih časih za slo
venske izobražence pod Ita lijo  skoraj ne
kaj samoumevnega; vsi preživeli vedo po
vedati, da so spali s kovčkom  pri postelji, 
p ripravljeni, da jih  iz dneva v  dan aretirajo 
za nekaj časa ali da jih  pošljejo v  konfina- 
cijo v notranjost države, kjer niso m ogli 
nikomur "škoditi".

Fašistični režim  je hote l enostavno Ita
lijo  po ita lijančiti, vzpostaviti enotno na
rodno zavest in  ku ltu ro  po vsem ozemlju; 
n i b ilo  prostora za druge jezike ali narečja, 
še manj za drugačne oblike ku lture; um et
nost je morala b it i režimska.

V  taki evforiji so zrasli m ladi prenapete- 
?!’ k i.so v svoi* nadutosti povsem opro
ščeni k r it ik ; nasprotno je režim  n jihovo  
mladostno objestnost označeval za juna
štvo, simbol uspešnosti novega italijanske
ga rodu.

Enako se je nekaj let pozneje dogajalo 
v od fašistov "osvobojeni" Jugoslaviji in  v 
prav tako "osvobojenem" zamejstvu, kjer 
je brca duhovn iku  veljala za dvojno juna
štvo...

Fašisti so takrat hoteli Slovencem v  Ita 
l i ji  nagnati strah v  kosti; Bratuža gotovo 
niso namenoma u m o rili, saj še danes n i
mamo uradnih lis tin , k i bi pričale, zaradi 
česa je pravzaprav Lojze Bratuž um rl. Z lo 
čin v Podgori gotovo n i b il zrežiran. Re
žim  ni hotel mučenikov, a k rivc i za svoje 
hudo dejanje niso b ili in  ne bodo n iko li 
obsojeni. Kako bi tud i m ogli b iti, saj bi na 
takem procesu m orali na zatožno klop tu 
di "veljaki in  starešine", teh pa n i b ilo  malo. 
Na dan bi priš li vsi "M iloševiči" tedanjega 
časa in  ob čast bi b il ves bedasti narod, k i 
je tedaj v p il parole v črn ih  srajcah.

Tone Kra lj: Lojze Bratuž (olje na platno, 1937)

Ubogi Lojze Bratuž je vod il tud i ita li
janske zbore, b il je profesor tud i ita lijan
skim  d ijakom , im el je odlične prijatelje 
med Ita lijan i v G oric i, n i se bal fašistov. 
N jegova vest je bila čista. M is lil je, da mu 
ne morejo ničesar protidržavnega dokaza
ti. L jub il je svoj narod in  se zanj razdajal; 
svoje najboljše moči, svojo umetniško ž i
lico, svoje glasbene talente je hranil za svo
je ljud i, vendar je potrpežljivo  čakal na 
dan, ko bo v  svobodi zadihal v cerkvah in  
v javnosti tis ti jezik, k i mu je b il najdražji.

A  njegov narod pod Ita lijo  je b il razdvo
jen. M nog i so se poitalijančevali, m nogi 
so b ili nevarnejši od fašistov samih, večino 
je b ilo  strah, nekateri so kljubovali, drugi, 
najmanj številn i, pa so se upira li.

Fašisti so hoteli u n ič iti zlasti te slednje, 
a zato so m orali to lči po ostalih, da je glas
o grozodejstvih prišel do upira joč ih  se, 
maloštevilnih. T i so danes junaki, ž ivi ali 
m rtv i so doživeli slavo, o n jih  se govori 
samo v  superlativih, napisali so stran ju 
naške zgodovine slovenskega naroda, oni 
so "narodni heroji".

Vsi pa vemo, da so za sabo in  za svojim i 
junaštvi puščali resnične mučenike, talce 
in  nedolžne žrtve, požgane vasi in  pre
gone v  taborišča sm rti.

- DR. MIRKO ŠPACAPAN / STRAN 2

ZAČENJA SE 
PRELOMNO 
OBDOBJE

DRAGO LEGISA

I■afjivši francoski predsednik 
Valery Giscard dEstaing je 
pred dnevi na simpoziju v Ri
mu odločno zavrnil očitek, 
češ da med razpravo o de
narni uniji prihajajo do izraza 
le ekonomski vidiki, medtem 
ko naj bi se popolnoma za
nemarjale "vrednote in om i
ka". V tej zvezi je francoski 
državnik dejal, da ima pred
lagana enotna valuta (euro) 
tudi "svojo dušo, združena 
Evropa pa se gradi ob upo
števanju trojice vrednot".

1. "Če bomo vsi imeli isto 
valuto - je poudaril Valery 
Giscard d'Estaing - bo to zelo 
krepko učinkovalo na iz
gradnjo evropske identitete.

2. Evropa bo za vse po
stala simbol stabilnosti in 
varnosti.

3. Gre navsezadnje za 
vprašanje moči; zahvaljujoč 
se enotni valuti bo Evropa 
postala ena izmed treh de
narnih velesil na svetu. Že 
dalj časa skupno sanjamo in 
je važno, da bomo lahko še 
dalje sanjali skupno. Zato ne 
zadostujejo določila iz Ma
astrichta, potrebno je zdru
žiti volje; za vse je zelo po
membno, če v tem pogledu 
Italija pokaže trdno voljo."

Iz izvajanj francoskega 
državnika tudi razumemo, 
zakaj si sedanja italijanska 
vlada tako odločno prizade
va, da bi lahko uvedla eno
tno evropsko valuto že na 
začetku leta 1999, kot je do
ločeno v sporazumu, skle
njenem v nizozemskem me
stu Maastricht. Po tem do
govoru bodo lahko uvedle

skupno valuto le države, ki 
jih ne pesti inflacija, imajo tr
den valutni tečaj, aktivno 
plačilno bilanco, njihov pri
manjkljaj pa sme znašati naj
več 3 odstotke bruto naro
dnega proizvoda.

Medtem ko Italija dejan
sko že izpolnjuje prve tri po
goje (inflacija, valutni tečaji 
in plačilna bilanca), ji dela 
zelo hude preglavice veli
kanski javni prim anjklja j. 
Znani italijanski politik in e- 
I konomist Giorgio La Malfa 
je prejšnji teden izjavil, da 
italijanski primanjkljaj pred
stavlja kar 25 odstotkov ce
lotnega primanjkljaja v Evro
pi. Prav to pa naj bi bila glav
na ovira, zaradi katere Italija 
ne more biti v prvi vrsti, kar 
zadeva uvedbo enotne va
lute "euro".

V zadnjih časih se kot na 
tekočem traku vrstijo obiski 
italijanskih politikov v Bon
nu. Znano je namreč, da bo 
predvsem od Nemčije (se
veda v tesnem sodelovanju 
s Francijo) odvisno uresniče
nje maastrichtskega spora
zuma. Kanclerja Kohla in nje
gove sodelavce trenutno si
cer skrbi dejstvo, da je 11,2 
odstotka delovne sile brez 
zaposlitve, kar utegne ogro
ziti obstoj sedanje vlade še 
pred državnozborskimi vo
litvami, ki bodo prihodnje 
leto, a to prav v ničemer ne 
spreminja dejstva, da je in 
bo Nemčija tudi v bližnji pri
hodnosti lokomotiva", ki bo 
za sabo vlekla ostale evrop
ske države.

Predsednik Prodi in drugi 
italijanski politiki skušajo z 
obiski v Bonnu, Berlinu in

Frankfurtu svoje sogovorni
ke prepričati, da je Italija trd
no odločena odstraniti glav- 1 
no oviro na poti v Evropo, 
to je svoj velikanski primanj- č e t r t e k * 

kljaj. Njihova naloga pa ni 13- f e b r u a r j a  

lahka. Tako je predsednik 
nemške Zvezne banke (Bun
desbank) Hans Tietmeyer 
baje dejal, da "znajo Italijani 
bo lje  igrati nogom et kot 
zmanjšati primanjkljaj", med
tem ko je znani nizozemski 
bančnik Wim Duisenberg (ta 
je prejšnji teden predsedoval 
vrhunskemu srečanju Evrop
skega denarnega instituta v 
Frankfurtu) svoj čas izjavil, da 
bo "enotna valuta startala z 
osmimi državami", med ka
terimi seveda ni bilo Italije.

Kancler Kohl je Prodiju 
baje dejal, da se bo o prime
ru Italije razprava nadaljeva
la letos spomladi, ko bo že 
omenjeni Evropski denarni 
institut, ki naj bi bil zarodek 
bodoče evropske osrednje 
banke, objavil natančno po
ročilo, iz katerega bo razvid
no, koliko se posamezna ev
ropska država približuje ozi
roma oddaljuje od maas
trichtskih parametrov.

Na tej “fronti" naj bi torej 
zavladalo kratko premirje, 
kar pa nikakor ne pomeni, 
da se bo tudi utišala notra- 
nje-politična polemika. Na 
tej ravni se bo gotovo nada
ljevala zelo ostra razprava, 
katere neposredni predmet 
pa ne bo "enotna evropska 
valuta", temveč neprizane
sljivo obdelovanje politične
ga nasprotnika.

Če pomislimo, da bo vse 
to potekalo vzporedno z de
lom dvodomne komisije, ki 
ima nalogo, da izoblikuje 
predloge za reformo republi
ške ustave, smemo upraviče
no trditi, da začenja Italija 
preživljati prelomno obdo
bje. To pa pobliže zadeva tudi 
našo narodno manjšino.

Saša Rudolf
MILOŠEVIČ POPUŠČA

Letošnji p razn ik  slovenske 
ku lture  je  potekal tud i v  znamenju 

90-letnice umetnika Lojzeta 
Spacala.

Pl lurij Paljk / intervju 
LOJZE SPACAL

Erika Jazbar
TEMNA DESETLETJA POVOJNE ZGODOVINE
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POST - ČAS RAZMISLEKA

m Marko Vuk
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SLOBODAN MILOŠEVIČ 
POPUŠČA

SAŠA RUDOLF

Srbski parlament ima od 
torka na dnevnem redu raz
pravo o posebnem zakonu, 
s katerim bi - na Miloševičev 
predlog - priznali rezultate 
novembrskih upravnih voli
tev. Vuk Draškovič je demon
strante v Beogradu opozoril, 
naj si ne delajo utvar. Sama 
parlamentarna razprava še 
ne pomeni, daje srbski pred
sednik korenito spremenil 
dosedanje stališče in da je 
pripravljen priznati zmago o- 
pozicije. Šele ko bo zakon 
potrjen, ko bodo naši občin
ski svetovalci zasedli svoja 
mesta, bomo lahko slavili pr
vo zmago na poti demokra
cije. Do tedaj, je pristavil, bo
mo nadaljevali z manifesta
cijami po beograjskih ulicah.

Potem ko so z najrazli
čnejšimi domislicami izigrali 
policijske prepovedi o zbi
ranju na trgu Republike in na 
Terazijah, so si v tem tednu 
izmislili nekaj povsem nove
ga: izdajanje dovoljenj za

protestiran je. D ovoljenja 
prodajajo v beograjskem sre
dišču, veljajo pa 5 dinarjev, 
to je okrog 1.600 lir. Podobna 
so vozniškemu dovoljenju in 
zato tudi razdeljena v več ka
tegorij. "A" kategorija (motor
na kolesa) je namenjena ma- 
nifestatom, ki se zadovoljijo 
s pasivnim opazovanjem de
m onstracij, "B" kategorija 
(motorna vozila) sprehajal
cem, "C" kategorija (tovornja
ki) sprehajalcem-amaterjem. 
"D" kategorija (osebni avto
mobili) utrujenim sprehajal

cem in "E" kategorija pokli
cnemu sprehajalcu.

Beograjčani pa lahko kupi
jo za isto ceno tudi seveda 
neuradna dovoljenja za no
šnjo orožja. Tudi ta so razde
ljena na kategorije. Prva jih 
pooblašča, da lahko nosijo 
piščalko, na dovoljenju je za
pisano, da gre za 25-milime- 
trsko orožje, druga trobila 
(125-m ilim etrsko orožje), 
tretja na lonce (300-milimetr- 
sko orožje).

S 1. STRANI

LOJZE BRATUŽ 
- SIMBOL 

ODPORA

Taka žrtev je postal tud i Lojze Bratuž, 
ne zaradi svojih nevarnih dejanj, ampak 
zaradi fasadne potrebe po kaznovanju nje
govih sonarodnjakov, k i so hoteli z ognjem 
in  mečem nasprotn iku ...odsekati uho. Za 
nameček pa še podatek, da med podgorski
m i škvadristi gotovo niso b ili samo čisto
k rvn i Ita lijani...

Danes Lojzeta Bratuža naši večinski so
državljani raje ne im enujejo, izogibajo se 
tud i kakršnekoli analize takra tn ih  trag i
čn ih dogodkov. V  času, ko je celo zloglasni 
m orilec Priebke dosegel spoštovanje dela 
italijanske javnosti, n i med večinskim  na
rodom  osebe ali ustanove, k i bi razjasnila 
in  se opredelila glede podgorskega zločina. 
Bratuž ostaja po šestdesetih le tih  notran ji 
problem slovenske manjšine.

V  tej manjšinski skupnosti pa se seveda 
najdejo taki, k i bi radi organista in  glasbe
n ika danes v k lju č ili v epopejo odporništva 
slovenskega naroda p ro ti okupatorju , za

zmago komunizm a nad fašizmom, v  sklop 
vseh tis tih  m edvojn ih  sh izofren ičnih  do
godkov, k i so Slovence pripeljale od ene 
do druge diktature.

Če bi Lojze Bratuž preživel, bi kaj lahko 
postal po vo jn i žrtev "osvoboditeljev", ki 
niso n iko li p rizna li drugega odpora p ro ti 
okupatorju , ko t tistega, k i ga je vodila  ko
m unistična partija. Za čistke pa vemo, ka
ko natančno so jih  osvoboditelji znali iz
vajati.

Po šestdesetih le tih  ostaja tako Lojze 
Bratuž slejkoprej simbol tis tih  in  samo t i 
stih, k i so potihem  in  m iro ljubno  k ljubo 
vali slepi nadutosti in  neum ni d ik ta tu ri s 
pomočjo veličine duha in  vere v človeka 
in  Boga. M učenik brez predznakov zaradi 
oholosti vladajoče nomenklature, k i v svoji 
b rezku ltu rn i otopelosti ni znala na izzive 
duha odgovarjati drugače ko t z junaškim i 
preganjanji in  pretepanji, z uničevanjem 
oseb in  n jih o v ih  življenj.

V  tem početju pa so si edine vse d ik ta tu 
re sveta, pred drugo svetovno vo jno  in  po 
n je j, tako v italijanskem kot v slovanskem 
svetu.
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V Sloveniji se kriza javnih 
glasil nadaljuje. Kot so že dalj 
časa napovedovali, je zdaj 
prizadela dnevnik Republiko, 
ki sicer ni imel večje naklade, 
čeprav je v zadnjem času po
večal skrb za kakovost in pe
strost vsebine. Zadnja številka 
časnika v sedanji obliki je iz
šla v petek, 7. februarja. U- 
prava izdajatelja, mešane dru
žbe imenovane Center za za
ložništvo in tisk, je bralce ob
vestila, da je zaradi zaostrenih 
finančnih težav sprejela sklep 
o začasnem prenehanju iz
hajanja dnevnika. Dokončno 
stališče o usodi časnika bodo 
čez nekaj dni sprejeli na zbo
ru družbenikov. Založnik pa 
je hkrati obvestil naročnike in 
bralce, da bo že v nedeljo, 16. 
februarja, izšla spremenjena 
in dopolnjena Nedeljska Re
publika, "katere koncept bo 
temeljil na kritičnem obreme
njevanju dogajanj v slovenski 
družbi". Iz tega obvestila iz
haja, da se bo omenjeni dnev
nik preoblikoval v politični 
tednik.

Odgovorni urednik Repu
blike Robert Mecilošek je v iz
javi za naročnike in bralce de
jal, da si bodo prizadevali, da 
bi spremembe v časniku čim
manj prizadele časnikarje in 
druge sodelavce.
-------------M.

K R A T K E

SLOVENSKI POVERJENI MINI
STRSKI predsednik Janez Dr
novšek mora do 16. t.m. pred
ložiti parlamentu nov seznam 
ministrov. Glasovanje o zaup

nici njegovi vladi seje v četrtek, 
6. t.m., končalo z "neodloče
nim rezultatom", če smemo u- 
porabiti športno govorico. Šlo 
pa je za pravo pravcato senza
cijo, saj je Drnovškova "nave
za" na papirju razpolagala s 46 
glasovi od skupnih 90. Odlo
čilen naj bi bil glas "prebežnika" 
Cirila Pucka, ki je zapustil 
stranko (SKD), na katere listi 
je bil izvoljen. Mandatar Dr
novšek se spet trudi, da bi v 
svojo vlado predvsem vključil 
tudi nekaj ministrov iz vrst Slo
venske ljudske stranke. Glaso
vanje o zaupnici bo prihodnji 
teden.

V PONEDELJEK, 10. T.M., je 
poteklo pol stoletja od podpisa 
pariške mirovne pogodbe. S 
tem je bilo tudi uradno konec 
sovražnostim med zavezniško 
koalicijo (zmagovalko) in Italijo 
(premaganko). Italija je zaradi 
napadalne vojne izgubila, po
leg vseh kolonij v Afriki, Slo
vensko Primorje in Istro ter 
Dodekanez, medtem ko je bilo 
določeno, da Trst postane pre
stolnica neodvisne države, i- 
menovane Svobodno tržaško 
ozemlje. Kot vemo, je sedem 
let kasneje te državice bilo ko
nec, saj sta si s privoljenjem 
Velike Britanije in ZDA ter s ti
him pristankom Sovjetske zve
ze Svobodno tržaško ozemlje 
razdelili Italija in Jugoslavija. V 
Italiji pa je po mirovni pogodbi 
ostala Gorica s predelom Kra
sa, Goriških Brd in Benečijo; 
slednja pa dejansko ni niti bila 
predmet pogovorov v Parizu.

VODITELJ SEVERNE LIGE 
Umberto Bossi je na vprašanje, 
zakaj ni povabil na strankin 
kongres predstavnikov vsedr
žavnih strank, takole odgovo
ril: “So Italijani; če bi prišli, bi 
morali paziti na denarnice." 
Kongres Severne lige bo 14. 
t.m.

Gospod Urednik,
ko prebiram naše katoliške 

tednike in mesečnike (Novi 
glas, Družino, Nedeljo, Mladi
ko, Ognjišče itd.), vedno pre
berem tudi poročila in obve
stila o raznih predavanjih in 
konferencah, ki se prirejajo tu 
in tam po Sloveniji, pa tudi pri 
nas v zamejstvu (v Trstu npr. 
tedenski večeri DSI). Sodeč po 
naslovih oz. objavljeni kratki 
vsebini, so nekatera aktualna 
in pomembna zlasti z moral
nega, ideološkega, kulturnega 
in teološkega področja. M i
slim, da so taka predavanja 
vsaj zanimiva za vsakega kri
stjana, ki želi spoznati stališča 
Cerkve.

In pri nas na Goriškem? Kje 
so časi, ko je “staro" goriško Ka
toliško prosvetno društvo pri
rejalo predavanja skoraj vsak 
mesec! Kaj za umrlimi “stari
mi" in za osebami, ki so po 
neizprosnem naravnem za
konu postali stari in ne zmo
rejo več delati, ni več mladih, 
ki bi čutili tako potrebo in bi 
nadaljevali z delom "starih"?

Dobro, danes so drugi časi, 
časi informatike in računalni
kov, toda čeprav deloma res 
velja "verba volanf, nekaj pa 
le ostane, zlasti če se po govor
nikovih besedah postavljajo 
vprašanja in se razvije raz
prava.

Ali ne bi bilo umestno in 
potrebno, da bi tudi na Gori
škem, če že ne more oz. ni za 
to poklicano Katoliško pro
svetno društvo, bila ustanov
ljena kaka organizirana skup
nost (kot je v Trstu DSI, ali kot 
je včasih v Gorici bilo Slov. kat. 
ctkddcn iško ui usivo), ki bi za
dostilo tej potrebi in vlogi ter 
zapolnila sedanjo vrzel?

Mladi in stari: na dan, na 
plan z idejo in na delo, če se 
vam zdi potrebno!
-------------MK

MANJŠINA V 
TRANZICIJI, TODA  
BREZ TEMELJNEGA 

DEJANJA
JANEZ POVŠE

Vse več izvedencev ugotavlja, da se po 
zlomu v m inulem letu tudi naša manjšina 
nahaja v tako imenovani tranziciji. Kot je  
znano, beseda tranzicija ali prehod označuje 
države in prostore nekdanjega realsociali- 
zma, ki si po izbrisu enopartijskega sistema 
pospešno utirajo pot v demokracijo. Za tran
zicijo je  v glavnem značilno, da iz sebe od
stranjuje ideološko dediščino oziroma po li
tične in vsakršne monopole, da izenačuje 
vse posameznike ne glede na njihovo mesto 
in pomen v povojnem obdobju, torej ukinja 
neprirodne notranje razdalje znotraj naro
dovih teles. Slednjič tranzicija ukinja družbe
no lastnino, zatorej izvaja lastninjenje. Vse 
našteto se na svoj način uveljavlja tudi v na
šem manjšinskem prostoru, prav gotovo pa 
se bo v prihodnosti še stopnjevalo, pri čemer 
je seveda lastninjenje še posebej pomenljivo. 
Na prvi pogled se torej zdi, da zadeve pote
kajo v najboljšem možnem redu, podro
bnejši premislek pa pokaže, da je kljub dru
gačnemu videzu manjšina med prejšnjim  
in novim obdobjem v bistvu zastala, ker pre
prosto ni izvedla temeljnega dejanja, ki zago
tavlja učinkovit obrat v nove čase.

Naša manjšina namreč izvaja tranzicijo 
le v okviru prejšnjega obdobja, pravzaprav 
skuša rešiti, kar se še rešiti da, vendar brez

tehtnega novega pričetka, ki bi pom enil do
končno slovo od preteklosti. Dejstvo je, da 
je  tranzicija brez celovite politične organizi
ranosti precej kratkega dometa, uspešna bi 
bila le s celovito politično organiziranostjo. 
Iz povedanega sledi, da naš prehod v novo 
obdobje izpušča nepogrešljiv vmesni dogo
dek, kot bi na prim er v Sloveniji izvedli last
ninjenje pred dem okratičnim i volitvami, 
pred osamosvojitvenim sklepom oziroma 
dosego samostojnosti. Z drugimi besedami: 
brez vzpostavitve celovitega narodnostnega 
prostora je pohod v novo obdobje zelo po 
manjkljiv, šibak in v glavnem vsem jemlje, 
dosti manj pa daje. Podoben je  razdelitvi 
premoženja, ki je  še ostalo, ni pa trdna osno
va za obdobje, ki šele prihaja. Le odgovar
jajoče demokratične volitve z vzpostavitvijo 
skupnega zavezujočega organa so izhodi
ščno temeljno dejanje, brez katerega bo na
ša manjšina stopila v nove čase še bolj raz
drobljena in oslabljena. Šele z demokrati
čnim i volitvami bi se manjšina resnično od
ločila za ukinitev prejšnjega obdobja, odpra
vo notranje razcepljenosti, s čimer bi bila 

\ vsa tranzicijska dejanja, ki se bodo na trenu- 
' tno predlagani način odvijala na hitro, brez 
i  močnega zagona oziroma trdnega prepri- 
l Čanja, zares učinkovita, smela in bi dodatno 
povezala in utrdila narodnostno skupnost. 
Edino v tem primeru bi resnično pridobil 
celotni manjšinski prostor, si odprl perspe
ktive, medtem ko utegne tranzicija brez vz
postavitve celovite politične organiziranosti 
osiromašiti vse manjšinske dele, samo manj
šino pa izriniti iz osrednjih življenjskih tokov, 
ki jih  poraja novi čas.
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INTERVJU / LOJZE SPACAL

Slikar Lojze Spacal bo le
tos dopolnil devetdeset let. 
Mojstra Spacala ni potrebno 
nikomur v zamejstvu poseb
no predstavljati, saj je med
narodno poznan um etnik, 
njegova dela pa visijo po 
skoraj vseh slovenskih do
movih v zamejstvu. Zapisan 
Krasu in slovenskim koreni
nam na njem  je u stvaril 
ogromno del; niti sam ne ve 
natančnega števila, gotovo 
jih je okrog 6 do 7 tisoč, sam 
pa pravi, da jih je najbrž še 
več. O b njegovi veliki raz
stavi v Trstu, Gorici in Špetru 
sem ga obiskal na domu - v 
ateljeju v Trstu. Mojster Spa
cal je kljub devetim križem  
izredno čil in bister, pogovor 
z njim je jedrnat, na vpra
šanja odgovarja kratko, kle
no. Lahko rečem, da je po
govor z njim podoben nje
govim grafikam, v katerih se 
elementarnost Krasa druži z 
lepoto posameznih elemen
tov, ki pričajo o lepoti kraške 
dežele.

Gospod S paca l k d a j sle
se zače li u k v a r ja ti z  

umetnostjo?
Tega je že dolgo, ogromno let je 

že preteklo, odkar sem začel; niti 
spominjam se dobro ne, kdaj je to 
bilo, saj bom imel sedaj že devet
deset let. Najbrž pa sem se za umet
nost odločil v zaporu in konfinaciji 
v času fašizma. Ko je človek v brez
delju, začne razmišljati veliko o sebi 
in tudi o tem, kaj bi delal in česa 
ne. Veliko časa sem imel, saj sem 
bil konfiniran v južno Italijo. Takrat 
sem začel razmišljati o umetniškem 
ustvarjanju. Če povem anekdoto, 
moram začeti prav tedaj: v času 
konfi nacije sem opazoval nekega 
mizarja, kako izdeluje krste. Takrat 
je prišel k njemu mlad oče naročit 
krsto za majhno hčerko, ki je umrla. 
Kot fanta dvajsetih let me je to zelo 
prizadelo in mizarju sem rekel, da 
bi rad poslikal to malo krsto. Tako 
se je tudi zgodilo. Poslikal sem jo, de
lal sem ponoči, slikal sem rožice in 
metuljčke. Ko so to krsto naslednji 
dan nesli skozi vas, je vzbudila veli
ko pozornost.

Po kon fin ac iji ste se 
v rn ili domov?

Da. Takoj sem se vrnil domov, v 
Trst. Doma sem razmišljal o slikanju 
in sem se takoj informiral na umet
nostnem liceju v Benetkah, kaj bi 
se dalo napraviti. Poslali so mi us
trezne informacije, nabavil sem si 
knjige in po nekaj letih opravil izpite 
iz umetniške mature. Izdelal sem 
in še danes ne vem, kako je bilo to 
možno, saj nisem imel nobene zu
nanje pomoči. Kasneje sem še di
plomiral v Rimu kot profesor risa
nja. Začel sem poučevati risanje, to 
sem počenjal štiri leta, a me tudi to 
ni zadovoljilo. Zato sem odšel v M i
lan, kjer sem obiskoval šolo v Breri 
in druge slikarske šole, med temi 
tudi Višji umetnostni zavod za de
korativno umetnost v Monzi, kjer 
sem preživel tri leta. V Trstu so ta
krat gradili potniške ladje, ki jih je 
bilo treba opremiti; zato sem se o- 
sredotočil na dekorativno umet
nost. Za te prekooceanske ladje 
sem izdeloval velike dekorativne 
panoje, in to vse do šestdesetih let, 
ko so prenehali z izdelovanjem ladij.

V KRASU SE ZRCALI 
NAŠA DEDIŠČINA

JURIJ PALJK

A li se še spom injate
svoje p rve  samostojne 

razstave?
Prvo razstavo sem imel v ulici sv. 

Frančiška. Bila je napol ilegalna. 
Mladinci smo v ul. sv. Frančiška na

deli neko dvorano in tam imeli ples- 
' ne vaje v letih trideset do I. 1940. 
Tam smo prirejali zabavne in literar
ne večere, vabili pa smo tudi preda

vatelje, kot sta bila Sardoč in Agne- 
letto.

K ako  ste p re ž iv e li 
drugo vojno?

Imel sem velike težave kot Slo
venec, zato sem se za nekaj časa 
tudi zatekel v Milan, kjer sem se 
skrival pred Nemci.

Ste se ta k ra t d ru ž ili s 
slovenskimi s likarji?

Kaj jaz vem, s kom sem se družil! 
Morda bi omenil le Avgusta Černi- 

| goja, ki sem ga spoznal 1.1940. On 
'je bil starejši od nas in se ni ravno 
'veliko družil z nami; takrat je bil že 
priznan slikar, jaz pa sem bil šele 
na začetku umetniške poti. Kasneje 
sem se družil z Lukežičem in Cesar
jem.

P rav  Vi tr ije  ste im eli 
potem  v L jubljani odmevno 
razstavo, o k a te r i se danes 

ve, da je  ponesla v Ljubljano  
modernizem?

Hitro po vojni so nas prosili, če 
bi lahko razstavljali v Ljubljani. Ne
mudoma smo se zbrali, niti ne vem, 
koliko nas je bilo. Mislim, da smo 
bili Slovenci samo Cesar, Lukežič 

iin jaz; pritegnili smo še nekaj trža
ških umetnikov italijanskega rodu. 
Razstava je bila vjakopičevem pavi
ljonu v Ljubljani in je zbudila veliko 
zanimanja, saj je bilo naše slikarstvo 

j  za Ljubljano gotovo nekaj novega. 
Šlo je za nekak postimpresionizem, 

'če lahko tako rečem.
K d a j ste se v svojem  

slikanju z a  vedno z a p is a li 
K rasu  in k ra š k i p o kra jin i?

To se je zgodilo nekaj let kasneje. 
Arhitekt Mihevc me je povabil na 
Ohrid, da naj bi si ogledal kraj, kjer

iso nameravali zgraditi velik hotel, 
v katerega bi moral jaz naslikati ve
lik dekorativni pano. Takrat sem od
kril Ohrid, ki ima velike podobnosti 
z našim Krasom. Rekel sem si: če 
imajo to za lepo, potem imamo tudi 
mi na Krasu svoje vrednote in svojo 
lepoto. V Makedoniji sem torej od- 

1 kril naš Kras in takrat sem se začel 
ukvarjati s Krasom. Ostalo poznate.

Poznani ste kot imeniten 
g ra fik . K d a j ste p re š li 

na grafiko?
Slike in grafike imajo vzporedno 

in podobno pot. Grafika je baza sli
ke. Vedno sem risal in včasih je to 
kasneje postalo slika ali pa grafika. 

Se spominjale, koliko  slik 
ste nas likali 

v tehn ik i olja?
Težko je to reči. Mislim, da jih je 

okrog tri tisoč. Niso vse dobre, po
lovico pa bi jih lahko še danes raz
stavil. Grafik sem seveda napravil 

'veliko več. Nimam pojma, kje so 
vse moje slike, saj nisem nikdar vo
dil nobene evidence. Nikdar tudi ni- 

!sem imel svojega galerista. Samo 
i okrog 1.1954, ko sem prejel nagra
do na šestem grafičnem kvadriena- 
lu v Rimu, sem tam spoznal šved
skega galerista, poljskega Žida iz 
Galicije Selikovitza. Živel je v Stock
holmu. Prišel je k meni v Trst, si o- 
gledal moje stvari in mi odkupil vse 
umetnine. Kasneje sem mu pošiljal 
štiri slike na mesec; to sodelovanje 
je trajalo nekaj let, kajti umrl je za 
srčno kapjo. To je bil edini galerist, 
s katerim sem sodeloval. Kasneje 
se nisem hotel več uradno vezati 

;na nobeno galerijo, kajti vezan si 
nanje. Ni rečeno, da ti prav rečejo, 
kaj moraš slikati, vseeno pa si ve
zan. Ne čutiš se več svobodnega, 
saj se moraš držati časovnih rokov. 

Bi nam lahko  p re d 
s tavili svoj način slikanja, 

kakšnega delovnega u rn ik a  
ste se d rža li?

Delovni urnik? Nikdar nisem i- 
mel urnika. Slikal sem po razpolo
ženju in seveda je bilo odločilno tu
di to, koliko časa sem za ustvarjanje 
imel. V tem je tudi lepota našega

ustvarjanja, saj lahko delamo, kadar 
hočemo in kadar smo zato razpo
loženi.

Toda Vaš zelo obsežni 
opus p a  le p r ič a  o Vaši 

velik i delavnosti!
Ja, delaven pa sem bil vedno. Se

veda morate vedeti, da imam devet
deset let in je to torej delo vseh teh 
let. Ne vem, če je vse dobro, kar 
sem napravil; nekaj pa le je.

K je ste največ delali, tu 
v Trstu a li na Krasu?

Deloma v Trstu in deloma na Kra
su. Poleti raje delam na Krasu v maj
hni vasi Škrbina pri Komnu, kjer 
imam tudi svoj atelje, svojo hišo.

K ako  p o teka  Vaše 
slikanje?

Različno, včasih delam po tem, 
kar vidim, včasih delam po spomi
nu, včasih se oprem na literaturo, 
zelo različno torej.

Gotovo ste se v svojem  
živ ljen ju  tud i d ru ž ili s 

sodobnim i s likarji, 
um etniki...

Umetnik ne živi sam, saj se zani
ma, kaj delajo drugi in drugod. Veli
ko sem potoval, slišal, videl, bral, 
se zanimal za umetnost. Nekateri 
umetniki te bolj zanimajo, drugi 
manj. Skušal sem se zanimati za so
dobno umetnost. Povsod ti nekaj 
ostane. Med umetniki mi je bil mar
sikdo zelo všeč. Od vsega tega ne
kaj ostane, to moraš potem seveda 
prebaviti in podati na svoj način, ne 
smeš posnemati drugih. Indirektno 
je gotovo marsikdo vplival name, 
direktno pa ne. Nisem tako nedol
žen, kot bi se na prvi pogled zdelo... 
(se prešerno zasmeje; op. p.) Naj
raje se spominjam slovenskih so
dobnikov, kot sta bila Pregelj in Se
dej. Z njima sem se večkrat sreče
val, pogovarjal, diskutiral.

K am  vse so Vas vabili 
razstavljat?

V razne kraje. V Jugoslaviji sem 
razstavljal v vseh glavnih galerijah, 
od Ljubljane do Beograda in drugje.
V vseh glavnih mestih v Jugoslaviji 
sem imel tudi velike razstave, v 
vseh galerijah sem pustil svoja dela.

K ako  so Vas spreje li 
ita lija n s k i kolegi?

Kot vsi Slovenci sem imel v za
četku tudi jaz težave. Bil sem jim  
trn v peti. Ni bilo lahko. Danes je 
to popolnoma drugače, bili pa so 
tudi težki časi. Med slikarji ni bilo 
tako hudo, saj smo vedno govorili 
med seboj. Imel sem veliko italijan
skih slikarjev prijateljev; med temi 
moram omeniti Manzuja, San Tom- 
masa in veliko drugih.

K o ste se enkrat uve
lja v ili in, če nerodno rečem, 
ko ste že presegli meje slo
venskega narodnega ozem 
lja  in se uveljavili drugje, 

niste n ik d a r pom islili, da bi 
odšli ž ivet drugam?  

Večkrat me je zamikalo, da bi od
šel v Pariz. Tja sem tudi šel in to 
večkrat, toda samo za nekaj mese
cev. Vedno me je vleklo nazaj, pre
več sem navezan na naš rodni Kras, 
na našo zemljo in naš rod. Nisem 
mogel ostati, to mi ni uspelo.

Kot se iz  Vaših del vidi, 
ste velik sam otar.

Ja, ja , res je. Strašen samotar 
sem. Živim v svojem miljeju, v svo
jem ateljeju, v svojem krogu, in to 
je vse. Seveda obiskujem tudi večje 
razstave, privoščim si potovanja, a 
to je vse. Ogledam si vse večje raz
stave, ki pustijo za seboj veliko sled, 
pa naj gre za samostojne ali pa sku
pinske razstave. Še vedno spremljam 
umetnost, ker me to zelo mika.

K ako  gledate na m lajši 
ro d  slovenskih s likarjev  v 

zamejstvu?
Zelo malo jih poznam, ker raje 

sledim svojim sodobnikom kot pa 
mlajšim, ker ne vem, če imajo kaj 
povedati. Ali niso še zreli ali kaj dru
gega; res ne vem, ker jih tudi ne 
poznam. Težko bi kaj rekel.

A li poznate  sodobno slo
vensko umetnost zad n jih  let, 

Vam je  všeč?
Zdaj ni mogoče več slediti umet

nosti, ker je vsa približno enaka. Ne 
veš več, če je to slovenska, italijan
ska ali kaka druga, vse je približno 
enako. Ni več tako, kot je bilo ne
koč: Picasso je bil Španec in to je 
prisotno v vseh njegovih delih. Miro 
je bil Španec in to se v vsem njego
vem slikanju vidi. Danes tega ni več. 
Danes je vse eno, danes slikarji ni
majo več regionalne fiziognomije.

Je to p o  Vašem slabo?
Mislim, da je to slabo. Mnenja 

sem, da bi moral vsak slikar pustiti 
v svojih delih nekaj tipično svojega, 
neko sled, ki bi govorila o tem, kdo 
je in kje živi, od kod prihaja.

B i še enkrat p re h o d ili 
svojo pot?

Vsekakor. Čeprav sem bil prega
njan in zaprt, bi vseeno šel na isto 
pot. Tudi v umetnosti.

Gotovo sprem ljate ž iv 
ljenje našega naroda v 
I ta l ij i .  K a j b i svetovali 
zam ejskim  Slovencem? 
Politika me ne zanima preveč in 

ne vem, kaj bi Vam rekel. Na vsak 
način pa bi povedal, naj ostanejo 
zvesti svojim koreninam in svojemu 
jeziku, to prav gotovo. Naša zgodo
vina ima neko težo, naša kulturna 
dediščina mi je všeč; zato tudi ri
šem in slikam Kras, ki jo odraža, 
tudi s kraškim portalom. Zavedati 
se moramo svoje kulturne dedišči
ne in skrbeti, da jo bomo prenesli 
tudi prihodnjim rodovom. Ohraniti 
moramo vse te stvari, paziti nanje.

Sedem desetletij ustvar
ja n ja  je  z a  Vami. K a terih  

obdobij se n a jra je  
spominjate?

Vsako obdobje je po svoje lepo, 
pa čeprav si nekdaj boljši kot v dru
gem obdobju. Seveda se rad spo
minjam mladosti. Sedaj me moči 
zapuščajo, ne morem več ustvarjati 
kot nekoč. Nimam več prijema, kot 
sem ga imel nekoč. Žal! Delam še 
vedno, tu pa tam še vedno primem 
čopič v roke in tudi napravim kak
šno grafiko, posebno če mi jo naro
čijo. Skiciram še vedno, s svinčni
kom ustvarjam bazo za novo sliko, 
za grafiko.

K a j b i kot starosta slo
venskih s likarjev  povedali 

našim slikarjem ?
Slikarjem bi svetoval, naj veliko 

delajo, opazujejo svet okrog sebe, 
pa čeprav se je danes težko oprijeti 
nečesa, ker je danes vse brez prave 
fiziognomije. Ostanejo naj zvesti 
sami sebi in kraju, v katerem živijo.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

MESTO IN VLOGA 
LAIKOV V 

■ CERKVI (5)

ZVONE ŠTRUBELJ K

Nekaj sklepnih  m isli ob pregledu novoza- 
veznih  spisov

Z a n im iv o  je, da izraza laik v  Svetem p ism u ne n a j
demo. O bsta ja jo  le v e rn ik i,  k i se im enu je jo  sveti', no- 
vozavezni spisi j ih  obravnavajo  vedno v  kon teks tu  
konkretnega verskega občestva. M ed n jim i so nekate
r i,  k i so n os ilc i ce rkven ih  služb po m andatu, k i jim  
ga zaupa skupnost. Enakopravnost vseh članov obče
stva je v  skupn i soudeležbi p ri poslanstvu C erkve, v  
deleženju istega D uha , k i vsakemu daje svoje d u h o v 
ne darove. Z g o vo rn o  o tem  p rav i apostol Pavel v  p r
vem p ism u K o rin čan om :

"R az ličn i so d u h o vn i darov i, D u h  pa je is ti. R az li
čne so službe, G ospod pa je is ti. R azlična so dela, is ti 
pa je Bog, k i dela vse v  vseh. Vsakomur se daje razkritje  
D uha  v k o r is t vseh. Enem u je po D u h u  dana beseda 
m od ro s ti, d rugem u v  skladu z is tim  D u h o m  beseda 
spoznanja. D ru ge m u  vera po istem  D uh u , d rugem u 
po istem  D u h u  m ilo s ti darov i ozdravljen ja , d rugem u 
de lovan je  čudežn ih  m oč i, d rugem u  p re rokovan je , 
d rugem u razločevanje duhov, d rugem u raznovrs tn i 
je z ik i, d rugem u razlaganje jezikov. Vse to  pa u resn i
čuje en in  is ti D u h , k i de li vsakemu posebej, kakor 
hoče" ( IK o r , 12,4-11). P om is lite , kakšen koncept k r 
ščanske skupnosti in  kakšno p riznan je  vsakom ur v 
tej skupnosti! Zares b i b ila  beseda "la ik " nep rim erna . 
V e liko  bo lj p rim erna  je beseda "sveti", saj je vsak k r is t
jan nosilec skupnega poslanstva C erkve in  s tem  po
svečen (zares "svet") po D uh u , k i je g ra d ite lj cerkve
nega občestva.

Sv. K lem en R im sk i (u m rl je 1. 97) je p rv i uvedel 
te rm in o lo g ijo  kleriki in  laiki (1. K lem enovo  pism o 
40,4). Toda to  n i b ila  stanovska raz lika . K le r ik  je b il 
nekdo, k i je v C e rkv i op rav lja l službo (kar pom eni 
grška beseda:kleros). Slo je za raz liko  v nalog i, v fu n k 
c iji. Ta te rm in o lo g ija  se je uporab lja la  iz ra z ito  v C er
kv i. Izraz klerik je opredeljeval ce rkve no -ka rizm a ti- 
čno službo, k i je b ila  nekaj posebnega tu d i zno tra j 
d ru g ih  služb v  C e rkv i. Kakšen razvoj sta oba pojm a 
im ela  v zg od ov in i krščanstva, bom o v id e li podrobne
je v  nas ledn jih  p rispevk ih .

Vprašanje, k i si ga po pregledu novozaveznih  sp i
sov lahko  zastavimo glede na c ilj in  tem o naših razm i
šljan j o m estu in  v lo g i la iko v  v  C e rkv i, je naslednje: 
kakšna je naša zavest "b it i C erkev", zavest, da smo mi 
Cerkev? A l i  smo 37 le t po k o n c ilu  o s v o jili b ib ličn o  
oprede litev  Cerkve? M esto in  v loga la iko v  v  C e rkv i 
je odvisna od te zavesti. Kdo  in  kako nas je p r i tem  
fo rm ira l?  Nas je sp loh kdo usm erja l k takem u razu
m evanju Cerkve? Im am  v tis , da k o t S lovenci v tem  
sm islu  Sveto pismo šele odp iram o ! H va la  Bogu im a
m o sedaj v  rokah  n ov i ko m e n tira n i prevod Svetega 
pisma, k i naj b i nas o d p rl tu d i v  tem  sm islu.

N O V I M U Č EN C I
Vrsta mučencev se je zo

pet nategnila; v Ruandi so 
med mašo umorili m isijo
narja, člana belih očetov, ki 
na poseben način misijona- 
rijo  med črnci v Afriki. P. 
Guy Pinard je bil Kanadčan 
in je učakal 61 let. Tako se 
je p rid ruž il verigi drugih 
mučencev, škofov, duhovni
kov, redovnikov in redovnic, 
ki so v tej mučeniški deželi 
prelili svojo kri.

V Burundiju in Ruandi tu
di dva slovenska misijonarja 
in več sester. Do sedaj se 
jim  ni še nič hudega zgo
dilo.

Na Filipinih je bil umor
jen škof Benjamin dejesus. 
Skupina muslimanskih te
roristov ga je  napadla pred 
katedralo. Škofje bil doma
čin in mož dialoga tudi z 
m uslim ani. M orda so ga 
umorili prav zato.

POSTNI GO
V O R I PO R A D IU  
TRST A

Letošnje postne go
vore po Radiu Trst A 
ima frančiškanski pa
ter dr. Leopold Grčar 
z Brezij, in sicer vsak 
ponedeljek in petek 
ob 18.30.

Prvi govor bo na 
sporedu jutri, v petek, 
14. t.m.: tokrat bo pa
ter spregovoril o za
kramentih. P dr. Grčar 
je dober, globok, pre
pričljiv in prijeten go
vornik. S svojimi go
vori po vsej Sloveniji 
in zamejstvu je prido
bil že celo vrsto po
slušalcev za Boga, za 
M a te r b ož jo  in za 
zgledno krščansko ter 
sveto življenje.

POST - ČAS 
RAZMIŠLJANJA 

IN POGLABLJANJA
NADJA MAGANJA

Na s lik i so alžirska žena, eden od njenih o trok , njena mati. 
Fotografija je bila posneta januarja letos v trenutku, ko je 
ženska zvedela, da so j i  islamski skrajneži zverinsko um orili 
moža, očeta, otroka. Slika pretresljivo pripoveduje del Jobove 
zgodbe, govori o tem, kako se nam Božja volja včasih kaže kot 
nedoum ljiva in  strašna.

Vsakič, ko poslušam ali 
prebiram odlomek iz Jobove 
knjige, me Jobova tožba pre
sune do dna srca. Njegove 
besede razgaljajo vso člove
kovo bedo, ki jo razblini le 
misel na Veliko nedeljo, ki 
popelje kristjana v stanje po
novnega upanja in veselja. Jo
bova knjiga je prava uvertura 
v postni čas, ki je čas razmi
šljanja in poglabljanja v večno 
Resnico.

Dogodki zadnjega tedna 
predstavljajo bogato osnovo 
za tako razmišljanje. Zaradi 
otrok se tudi odrasli človek 
potaplja v pustno veseljače
nje, ki je v otroški dobi še ze
lo pristno in prisrčno. Z dru
gačnimi občutki sem opazo
vala pustne vozove na Opči
nah. Vse pisanje in govorje
nje, da predstavlja kraški pust 
pomembno kulturno prilo
žnost za naše kraške vasi, da 
med seboj sodelujejo in se 
spoznavajo, ni moglo odstra
niti občutka, da gredo trije 
meseci življenja mladih fan
tov in deklet (na račun drugih 
dejavnosti, šole, družine) za 
podvig, ki je duhovno skro
men. Ne mislim, da bi moralo 
pust odpraviti. Toda če k te
mu dodamo še druge dejav
nosti - šagre, ki tako množi
čno zaposlujejo naše mlade, 
je slika nekoliko žalostna. Res 
je, da se veliko naših mladih 
ukvarja s športom, zato je tu
di upravičena zahteva šport
nih voditeljev, da dobi ta de
javnost tisto pozornost, ki ji 
pritiče, čeprav mi starši opa

žamo, da obstaja v našem 
športu veliko nezdrave te
kmovalnosti in konkurence 
že pri najmlajših, kar je zanje 
škodljivo. Res je tudi, da ve
liko naših mladih sodeluje pri 
najrazličnejših kulturnih pri
reditvah. Moj vtis, in ne le 
moj, pa je, da vsa ta dejavnost 

i  prevečkrat ostane le na povr
šju, da ne prodre v srce posa
meznika. Tudi na verskem 
področju opažam isto. Naša 
verska občestva redno sode
lujejo na različnih kulturnih 
proslavah, organizirajo kul

turne večere, zborovske na- 
;stope, izlete itd. Ni večjih 
razlik med verskimi in laični
mi organizacijami.

Gospod Zvone Štrubelj 
nam v svoji rubriki vsak teden 
predstavlja razne cerkvene 
dokumente, ki govorijo o 
Cerkvi, njenem poslanstvu v 
svetu in o vlogi laikov v njej. 
Čeprav sem prepričana, daje 
poznavanje teh dokumentov 
bistvenega pomena, vseeno 
mislim, da zgolj poznavanje 
dokumentov ne bo spreme
nilo stanja v naših župnijah. 
Spremeniti se mora pred

vsem človek. Božja beseda 
mora prodreti v nas in nas 
prekvasiti. Za to pa moramo 
ustvariti priložnosti, da ljudje 
začutijo, da jim  je Bog blizu 
in da jih ima rad. Koristno bi 
bilo torej, če bi dr. Štrubelj 
tudi primerjal načelna izhodi
šča z dejanskim položajem 
pri nas in svetoval kako stvar
no izboljšanje.

Že nekaj mesecev prebira
mo in poslušamo vjavnih ob- 

! čilih, da je Slovence v Italiji 
zadela ogromna moralna in 
gospodarska škoda. A živimo 
in se obnašamo, kot da se ni 
zgodilo nič. Nekateri mladi 
postavljajo vprašanja, na ka
tera ne dobivajo odgovorov 
ali pa se na njihove opombe 
arogantno odzivamo. Ace 
Mermolja je eden izmed red
kih, ki se skuša z muko pre
biti do določenih priznanj, ki 
smo jih sicer mnogi že prebi
rali v 70. letih vZalivu, vOdi- 
seju ob jamboru, v drugi za
mejski "disidentski" literaturi 
ali poslušali v Dragi ali na 
teoloških tečajih v Ljubljani. 
To vsekakor ne zmanjšuje 
njegovega truda, ker tudi v t.i. 
nasprotnem taboru opažam 
po 50 letih disidentskih bojev 
izčrpanost, malodušje in 
brezbrižnost. Vtis imam, da 
smo vsi skupaj vrgli puško v 
koruzo. Prepričana pa sem, 
da je med našimi ljudmi do
volj skritih energij in želja po 
poglobitvi našega bivanja. 
Mislim, da je tudi že napočil 
trenutek za iu.

LIPA, KNJIGE M ED V Z H O D O M  IN Z A H O D O M

IZBRANE BESEDE 
O  D U H O V N E M

Konec leta 1994 je v Rimu nastala 
knjižna založba s slovanskim imenom 
Lipa. Cilj, ki si ga je zastavila, je bil od 
samega začetka združevati in integrirati 
zahodno in vzhodno duhovno tradici
jo. Lipa je bila za stare slovanske naro
de sveta rastlina, ki je v krščanski sim
boliki dobila pomen drevesa vstajenja; 
pod lipo pred hišo so se ljudje srečevali 
in tam razpravljali...

Skupina osmih teologov, ki živijo v 
rimskem Centru Aletti, srcu založbe, 
je aktivna v poučevanju na papeški 
Gregorijanski univerzi, na Vzhodnem 
inštitutu in sploh v publicistiki (tudi slo
venski). Sam papež ji je zaupal nalogo 
študija problematike odnosa med vero 
in kulturo v sodobni Evropi; skupina 
se zavzema za sintezo krščanske vzho
dne in zahodne dediščine, s katero bi 
stari kontinent lažje odgovoril na vpra
šanja današnjega človeka. V nekaj letih 
je obiskalo center več kot 500 profeso
rjev, intelektualcev in umetnikov, ki 
skušajo spodbujati poglobljeno razmi
šljanje o kulturi, filozofiji, zgodovini, 
teologiji in umetnosti s številnimi for
mativnimi seminarji, srečanji in tečaji. 
Okrog centra se je prepletla mreža od
nosov med vidnejšimi osebnostmi vse
učilišč in prestižnih institucij iz Češke, 
Rusije, Romunije, Slovaške, Slovenije, 
Ukrajine in Italije. Nekateri sadovi teh 
srečanj so objavljeni v knjigah (v enem 
letu jih je izšlo več kot 20, in to v ita
lijanščini oz. - v sodelovanju s krajev
nimi založbami - slovenščini, češčini, 
slovaščini, romunščini, nemščini, fran

coščini, ukrajinščini...), ki izhajajo v za
ložbi Lipa. V glavnem gre za "priro
čnike" manjše oblike, prave bisere du
hovnosti, ki črpa iz cerkvene tradicije 
in si hkrati ne zakriva oči pred sedanjo
stjo, njenimi izzivi, pohujšanji in zna
menji upanja.

V PLAMENIH GOREČEGA GRMA
To je naslov ene izmed knjig p. Mar

ka Rupnika, slovenskega jezuita, slikar
ja in docenta na Gregorijanski univerzi 
ter Vzhodnem inštitutu, ki poglobljeno 
in predvsem zvest krščanskemu izroči
lu govori o tem, kaj sploh je duhovno 
življenje in kaj duhovno očetovstvo. 
Avtor se sprašuje, kako živeti duhovno 
sredi vsakdanjega dela in skrbi ter v 
metežu zgodovinskih dogajanj. Kako 
najti svežo duhovno in odrešujočo vse
bino v življenjski drami, zmoti in celo 
v grehu?

Današnji človek z zanimanjem go
vori o duhovnem; pogosto pa gre za 
zadeve, ki s krščanstvom sploh nimajo 
opravka. Temeljna zabloda je v tem, 
da se duhovno pojmuje kot "nesnov
no". Netelesna in nesnovna duhovnost, 
ki človeka odtujuje od sveta, je eno
stranska, krivična in predvsem nasprot
na ljubezni, kajti ljubezen potrebuje 
telo, snov, da se uresniči; ni dovolj lju
biti samo z besedami ali mislimi. V du
hovnem življenju ima bistveno vlogo 
dialog. Duhovni človek je bitje komu
nikacije, poslušanja. Osnovna duhovna 
drža je zato ponižnost, pripravljenost 
upoštevati drugega. Duhovno življenje, 
ki bi ne zaobjemalo še najmanjših do

godkov in razsežnosti vsakdanjega živ
ljenja (misli, čustva in fizičnost), vodi 
v shizofrenijo. Duhovno življenje je 
življenje v Duhu: oseba, ki pusti, da 
ga Sv. Duh vedno bolj prežema, zače
nja spominjati na Boga, govoriti o 
njem. Biti kristjani torej ne pomeni 
sprejeti mrtvo črko nekega nauka ali 
se obnašati po določenih etičnih ob
razcih, ampak prepoznati Boga-Lju- 
bezen in vsak dan usmerjati življenje 
proti Njemu.

V dobi pluralizma logik in etik, fre- 
netičnih ritmov in zavajanja sekt doživ
ljajo kristjani, ki želijo zavestno živeti 
svojo vero, vse pogosteje potrebo po 
spremljevalcu, kompasu, ki bi zanes
ljivo usmerjal. Sam drugi vatikanski 
koncil priporoča kot privilegirano 
sredstvo duhovnega očeta, ki seveda 
nikakor ne nadomešča Kristusa, je pa 
učitelj, ki omogoča srečanje med Bo
gom in človekom, vodi človeka pred 
Boga. Za človeka moli, ga ne sodi, am
pak posluša in ljubeznivo spremlja. Ni
česar mu ne vsiljuje, ampak mu predla
ga to, kar se mu zdi dobro za njegovo 
celostno rast. Odnos z duhovnim oče
tom je "Emavs", okolje, v katerem bo 
v pogovoru in lomljenju kruha (vsak
danjosti) človek nekega dne spoznal 
Kristusa. Prek njega človek počasi od
krije neskončno božje sprejemanje, 
odkrije svoje razkropljeno življenje, 
zbrano v usmiljenem in toplem srcu 
Boga, ki ne sodi, ampak vprašuje: "Kaj 
hočeš, da ti storim?" Kristus na križu 
je poglavitna beseda Boga; to je de
janje čiste ljubezni. Človek spremeni 
svojo miselnost, svoje obnašanje in na
vade, samo če izkusi, da je ljubljen. 
To ga vodi do spreobrnjenja ali, če želi
mo, do uresničitve, do tega, da je spo
soben ljubiti.
------------------DD
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DOBE IN PODOBE 
KOMENSKE CERKVENE

Prvo predavanje v sklopu 
programa praznovanja 750- 
letnice prve znane omembe 
župnije Komen v pisanem vi
ru je imel 11. januarja 1997 
prof. France Kralj. Župnijska 
dvorana v Komnu je bila sko
raj premajhna za številne po
slušalce, ki so želeli prisluhni
ti priznanemu profesorju in 
strokovnjaku za cerkveno 
zgodovino.

V svojem nastopu se je 
prof. Kralj sprehodil skozi ce
lotno cerkveno zgodovino 
naših krajev s poudarkom na 
Komnu in okolici. Najprej je 
podal sliko poselitve Krasa v 
predslovanskem obdobju, ki 
je bila ravno okrog Komna 
precej gosta. Krščanstvo je na 
naših tleh pognalo korenine 
že v rimski dobi. Ob tem je 
poudaril odločilno versko po
budo, ki je prihajala iz Ogleja. 
Nato je predstavil obdobje 
naseljevanja Slovanov ter 
preseljevanje narodov, ki je 
tudi na naših tleh zapustilo 
občutne posledice. V 6. in 7. 
stol. se oblikuje na goriškem 
Krasu ravno okrog Komna 
večje naselitveno jedro. Tudi 
po naselitvi Slovencev v naše 
kraje je ostal Oglej pomem
bno izhodišče misijonskega 
delovanja. Pokristjanjevanje 
slovenske zemlje - tudi na 
Krasu - je vodil vneti oglejski 
patriarh sv. Pavlin II. (787- 
802) s pomočjo benediktin
skih menihov iz štivanskega 
samostana pri Devinu. Šti- 
vanski menihi so zelo uspe
šno opravljali pokristjanjeva
nje. S krepitvijo svete moči 
oglejske Cerkve pa je upadlo 
njeno duhovno poslanstvo. 
Patriarhi niso mogli obvla
dati preveč zamotanih fevdal-

ZGODOVINE
IVANKA URŠIČ

750-letnica prve omembe župnije Komen v 
znanih virih je priložnost za poglobljeno 

zgodovinsko obravnavo preteklosti župnije.

nih razmer, ki so jim rušile 
posest. Nadzor nad verskim 
in cerkvenim življenjem po 
župnijah so prepuščali raz
nim arhidiakonatom. Na na
ših tleh je bil v 12. stol. usta
novljen spodnjefurlanski ar- 
hidiakonat. V tem obdobju, 
pa tudi že pred madžarskim 
pustošenjem se omenjajo pr
ve župnije. Prve pražupnije 
poznamo v Slovenskem Pri
morju in Istri, do srede 11. 
stol. se razvijejo še pražupni
je Solkan, Biljana, Kanal, 
Volče, Tolmin, Kobarid, Bo
vec, Šentviška Gora, Cerkno, 
Dornberk in Vipava. Župnija 
Komen se skupaj z župnija
ma Miren in Ločnik po do se
daj znanih virih prvič omenja 
1.1247 v dokumentu, v kate
rem oglejski patriarh Bertold 
našteva župnije, ki so dolžne 
plačevati davke iz cerkvenih 
beneficijev. Pražupnija Ko
men je omenjena kot Comi- 
num in je sodila pod spodnji 
arhidiakonat oglejskega pa
triarhata.

Slovenske dežele je zadelo 
dolgotrajno gorje, ki so ga 
povzročili turški vpadi. Raz
mere so še poslabšali kmečki 
upori in nastop protestanti
zma. Protestantski nauki so 
se začeli širiti okrog I. 1525 
zlasti med plemiči, tržani in 
meščani, manj med kmeti, 
čeprav so ponekod segli tudi

na podeželje. Močan center 
je bil v Rihemberku, pa tudi 
v Komnu zasledimo posame
zne primere protestantizma. 
Nekoliko več se je profesor 
Kralj ustavil pri znamenitih 
kraških možeh, ki so v 16. 

i stol. zasedli ljubljanski ško
fovski sedež: Urban Textor 
i (1481 -1558), doma iz Lipe na 
Krasu, Konrad Glušič (1527- 
78) in Janez Tavčar (1544-97) 
ter še štanjelski rojak Andrej 
Nepokoj (1547-prva pol. 1 7. 
stol.). Posebej je izpostavil 
Janeza Tavčarja in njegove vi- 
zitacijske zapisnike, ki nudijo 
dragocen vpogled v duhovno 
in versko podobo duhovšči
ne in vernikov tudi za kraj Ko
men in okolico ter so prav za
to pomemben vir za cerkve
no zgodovino. Prof. Kralj je s 
slikovitim podajanjem vizi- 
tacijskih zapisnikov prvega 
go riškega knezonadškofa in 
metropolita Karla Mihaela At
temsa (1711-74) vzbudil 
med poslušalci precej zani
manja. Ob koncu predavanja 
se je ravno na to temo nada
ljeval pogovor o številnih cer
kvah, ki jih v zapiskih omenja 
škof Attems, danes pa jih ni 
več. Na nekaterih krajih, kjer 
so stale cerkve, so vidni le še 
posamezni ostanki ruševin, 
nekatere izmed cerkva pa so 
žive samo še v izročilu starej
ših krajanov: cerkve sv. Ane 
v Tomačevici, cerkev sv. Mar
garete med Komnom in Gor

janskim. Predavanje je profe
sor popestril z zanimivim od
lomkom o Krasu in Kraševcih 
izpod peresa duhovnika, jezi
koslovca, pisatelja in zgodo
vinarja Štefana Kociančiča.

V zadnjem delu predava
nja je omenil nekaj pomem
bnih duhovnikov, ki so delo
vali v Komnu v zadnjih sto 
letih. To so bili Ignacij Valen
tinčič, Bogomil Nemec in Vik
tor Kos. Bogomil Nemec je 
umrl nasilne smrti 19.11.
1931, ker je pridigal v sloven
skem jeziku. Na njegovo me
sto je prišel Viktor Kos, ki je 
še posebej zaznamoval zgo
dovino Komna. Sledila je voj
na in usodni 15.2.1944. Ra
zen cekve in treh majhnih hiš 
je vas v celoti zgorela. Zgo
relo je tudi župnišče z boga
tim arhivom, ki je segel po 
pripovedovanju prof. Kralja 
najmanj 300 let nazaj. Arhiv 
je bil pred požigom urejen po 
načelu snovne razvrstitve in 
je vseboval razne listine, ma
tične knjige, urbarje, pogod
be, šolske zadeve in drugo.

Prof. Kralj si je zaključno 
misel svojega predavanja iz
posodil v Kroniki vojnih do
godkov in interpretacije, Ko
men - Rihemberk, 1944- 
1945, izpod peresa Viktorja 
Kosa, kjer piše: "Na nedeljo 
pred povratkom sem imel v 
Hofkirche sveto mašo, pri ka
teri sem se zahvalil tamkaj
šnjim dobrotnikom za vse 
dobro, ki so nam ga izkazali 
med vojno, jim  priporočili 
naše rajnke in še dodali, naj 
ne zaupajo preveč tehnične
mu napredku, ki ga pri njih 
opažam, pač pa še nadalje 
globljemu dobremu, ki je mi
lost in ljubezen božja in do
brota srca."

BESEDA ŽIVLJENJA

I . P O S T N A  N E D E L JA

Januarska številka Sončne 
pesmi, lista za kulturo mla
dih, kot v podnaslovu pravijo 
mladi časnikarji o sebi, je to
krat posvečena letu 2000, te
mu mejnemu letu, na katere
ga se vsi hote ali nehote pri
pravljamo. Sončna pesem je 
revija, katere mentor je mag. 
Primož Krečič, mladi primor
ski duhovnik, ki si je z odgo
vornim urednikom Ognjišča 
msgr. Francem Boletom za
dal nalogo, da bo v reviji vz
gajal mlade slovenske štu
dente, ki bodo postali jutri
šnji krščanski časnikarji Slo
venije.

Kako pomembno je to 
dejstvo, pričata velika revšči
na in enostranskost, ki vlada 
sedaj v Sloveniji na področju 
sredstev javnega obveščanja, 
saj je katoliško orientiranemu 
človeku skorajda nemogoče 
dobiti mesto in službo med 
slovenskimi časnikarji. Po ža
lostnem propadu časnika 
Slovenec se je namreč slo
vensko javno poročanje še 
bolj zožilo, vsa sredstva ob
veščanja pa ostajajo v rokah 
ljudi, ki krščanskega etosa ne 
jemljejo resno, kaj šele, da bi 
ga upoštevali.

Fino Mamič je podal v 
članku Manija razmišljanje o 
letu 2000; Planet Zemlja v

SONČNA
PESEM:
LETO
2000

prihodnjem tisočletju je na
slov članka Polone Kolarek, 
ki piše o ekološkem stanju 
Zemlje. Uroš Urbanija seje 
pogovarjal s Petrom Kvater
nikom, ki je glavni koordina
tor priprave slovenske Cer
kve na leto 2000, sicer pa tu
di vodja pastoralne službe v 
ljubljanski nadškofiji. Kaj o 
tretjem tissočletju menijo 
mladi, zvemo v rubriki Leto 
2000 pričakujem z optim i
zmom, pripravila pa jo je Kri
stina Vencelj.

Bogdan Batič tudi piše o 
letu 2000, o zvestobi govori 
v rubriki Črno-helo Tomaž 
Kete. V rubriki Gledamo in 
poslušamo piše Tatjana Kren
o sedaj že kultnem film u 
Trainspotting, Barbara Lesjak 
pa o spominih dr. Stanka Ko
cipra v članku z naslovom 
Kar sem živel. Dominika Pri
jatelj piše o literarni reviji Ci- 
Imet, o farizejstvu pa Ljudo- 
Ijub, medtem ko o narodnja
kih razmišlja Andrej Černe
tič. Notna priloga Sončne pe

smi je posvečena spiritualu 
Nihče ne ve za moje skrbi, 
Novi svet pa je zapis o Zavo
du za usposabljanje invalid
nih otrok. Urša in Jure Sešek 
podajata pričevanje o mladih 
zakonskih parih, o srečanju 
pevskih zborov v Dravljah pa 
je uredništvo Sončne pesmi 
pripravilo lepo reportažo. 
Dominik Frelih piše še o teo
loškem tečaju in gimnaziji v 
Želimljem. O samostojni li
kovni razstavi Rudija Skočirja 
v galeriji Artes v Novi Gorici 
je napisala poročilo Kristina 
Vencelj, o nasilju med mladi
mi v Sloveniji pa piše Tatjana 
Kren. V portretu  meseca 
predstavlja patra in psihote
rapevta Čhristiana Gosteč
nika Uroš Urbas, v rubriki Be
seda pa mag. Peter Krečič pi
še o času posebne božje pri
sotnosti. Sončno pesem kot 
vedno zaključujejo literarni 
biseri, ki so tokrat sad literar
nega dela velikega ruskega 
pisatelja Dostojevskega, na 
zadnji platnici pa je objavlje
na pesem Barbare z naslo
vom Vzemi dušo in srce.

Januarska številka Sončne 
pesmi je prijetno branje tudi 
zato, ker nam prikazuje tisti 
del slovenske mladine, ki 
dreza v družbo in jo hoče 
spremeniti na bolje. 
------------JUP

P O H O D  IN  
M O L IT E V  Z A  M IR

Kot piše zadnja šte
vilka goriškega škofij
skega lista Voce Ison- 
tina, bo v soboto, 15. 
februarja, posebna ma
n ifestacija  za m ir in 
spravo. Gre za skupno 
pobudo goriške deka
nije ter obeh dekanij 
onstran meje, Šempe
tra in Solkana. Ob 18. 
uri bo zbiranje na mej
nem prehodu pri Rdeči 
hiši. Tam bodo najprej 
nekatera pričevanja in 
petje, nato se bodo u- 
deleženci v sprevodu 
ob molitvi in petju po
dali v goriško stolnico, 
kjer bo ob 19. uri sv. 
maša, ki jo bo vodil nad
škof A. V. Bommarco. 
Gre za odgovor sv. oče
ta na letošnjo poslanico 
Če hočeš mir, ponudi 
spravo. Pobuda se uje
ma tudi s spominsko 
ploščo na severni steni 
svetogorske bazilike z 
napisom Sloga in mir.

Tudi sobotno sreča
nje naj izzveni v skupni 
želji vseh ljudi dobre 
volje, tostran in onstran 
državne meje, za spra
vo in mir.

SILVESTER ČUK LADJA JE BOLJ 
VARNA KOT ČOLNIČ

Prem išljevanje božje besede, k i jo  beremo p r i skup
nem obhajan ju  sk rivn os ti odrešenja, naj p ripom ore  
k tem u, da bo naš le tošn ji post čas o bnov itve  in  u tr 
d itve  naše zaveze med Bogom  in  nam i, k i smo jo  s lo
vesno s k le n ili na dan svojega krsta. K rs t je največji 
dogodek v  našem ž iv lje n ju , saj pom eni "vrata" do vseh 
d ru g ih  zakramentov. Tega se povečin i m alo zaveda
mo, saj nam je b il zaklad krsta podarjen v  nežnem 
o troš tvu . Po k o n c ilu  k rs tn i obred, k i je p r i nas s top il 
v  ve ljavo o V e lik i noči leta 1970, m očno poudarja , da 
je o tro k  krščen po ve ri n jegov ih  staršev in  župn ijske 
ga občestva.

B e rilo  iz Stare zaveze poroča o zgodovinsko  iz p r i
čanem potopu  in  o zavezi, k i jo  je p rav ičn i Bog sk len il 
s p rež ive lim i: z zvesto N oe tovo  rodb ino  in  vsem i ž iv i
m i b it ji.  Svetemu p isa te lju  ne gre za to , da b i nas k ra t
kočasil z za n im iv im  p ripovedovan jem , temveč nam 
hoče povedati: Bog je pravičen in  usm iljen , hoče nas 
reš iti - ne vsakega posamič, ampak v skupnosti - na 
lad ji. Pogosto p rim erjam o  ž iv ljen je  posameznika in  
skupnosti čo ln iču  in  lad ji. V a lov i ž iv lje n ja  so razbur
kan i, čo ln ič  le po čudežu ostane na površ ju , ladja pa 
va lovom  lahko k ljubu je . Bog hoče, da d ru g  drugem u
- z m o litv ijo , ž r tv ijo , d o b rim  zgledom  - pom agam o 
do končne rešitve, do srečne p o ti v  pris tan.

Sveti Peter se v b e rilu  iz N ove  zaveze sk licu je  na 
N oe to vo  lad jo  in  p rav i o n je j, da je b ila  le podoba k r 
sta. Po n jem  smo vsi od ločen i za končno  rešenje. Iz - 
m ije  nam madeže, ne na telesu, ne prinaša nam  nobe
n ih  zunan jih  prednosti za lažje ž iv ljen je ; očiščuje naše 
duše po m oči K ris tusove k rv i, k i je b ila  za nas p re lita .

V  tem  postnem  času naj b i o b n o v ili m ilo s t krsta, 
k i je v  nas m orda  zakrnela . K ako naj to  s to rim o? 
Evangelij nam postavlja pred oči božjega Sina. Po k r 
stu v Jordanu se je za štirideset d n i u m a kn il v puščavo. 
Z  m o litv ijo  in  postom  se je p rip ra v lja l na nastop svo
jega poslanstva: oznanja ti blagovest odrešenja, zaradi 
česar je prišel na svet. Te njegove "duhovne vaje" so 
C erkev spodbudile, da je v bogoslužno le to  uvedla 
š tiridese tdnevn i postn i čas, ko naj b i se v e rn ik i "z ve
čjo vnem o posvečali m o litv i in  delom  ljubezn i do b l i 
žnjega te r tako n a p o ln ili "baterije" svojega srca z luč jo  
božje m ilo s ti. Iz  lastne izkušnje vem o, da se včasih 
iskreno tru d im o , da b i b il i  d ob ri k r is t ja n i z vsem sr
cem, pravi Jezusovi učenci, pa nam km alu  zm an jka jo  
m oči. K d o r n im a srca odprtega za božjo m ilo s t, se 
h it ro  izprazn i. K d o r pa je prazen, tu d i d ru g im  ne m o
re ničesar dati.

"O d p rim o  duše žejne po tokom  m ilo s ti,"  poje naša 
cerkvena pesem. N aj bo naš post čas č im  večje zbrano
sti, m o lka  in  pog lob ljenosti, da v luč i božje besede 
spoznamo sami sebe in  svoj pok lic . Tako bom o zm og li 
iz dneva v  dan pop ra v lja ti "smer plovbe", da bo bo lj 
naravnana k večnemu pristanišču. Za seboj bom o p r i
te g n ili tu d i druge in  iz svo jih  čo ln ičev se bom o skupaj 
v k rca li na ladjo. Še vedno namreč velja  resnica, da 
zg ledi vlečejo.

V  S A R A JE VU  N E 
S T R P N O  P R IČ A K U 
JEJO  SV. O Č E T A  

Ob novici, da bo sv. oče 
obiskal Sarajevo v nedeljo, 
13. aprila, so začudeno ob
stale vse tri verske skupnosti, 
ki živijo v Sarajevu, t.j. katoli
čani, pravoslavni in muslima
ni. Obisk bo trajal samo en 
dan in vsi upajo, da bo poma
gal k medsebojni strpnosti 
vseh treh verskih občestev ne 
samo v Sarajevu, temveč tudi 
v ostali Bosni in Hercegovini. 
Kjer politiki in njihovi vojaški 
oddelki ne morejo pomiriti 
razgretih narodnih čustev, bo 
morda to uspelo sv. očetu. V 
ta namen je potrebno pred
vsem veliko moliti, ker le Bog 
more prižgati iskro sprave 
med tako sprtimi ljudmi.

ČETRTEK
13. FEBRUARJA
1 99 7

EKUM ENSKE PO 
BUDE NA HRVAŠKEM

V tednu molitvene osmine 
za zedinjenje kristjanov so se 
v Zagrebu srečali zastopniki 
vseh tam bivajočih Cerkva, in 
sicer predstavnik katoliške, 
pravoslavne, reformirane, 
evangeličanske, baptistične in 
pentakostalne Cerkve. Prizna
li so, da se med sabo premalo 
poznajo in da je zato veliko 
nesporazumov. V prihodnje 
naj bi bilo bolje. V ta namen 
so imenovali poseben odbor 
zastopnikov vseh krščanskih 
Cerkva na Hrvaškem, ki naj v 
prihodnje skrbi za boljše spo
znavanje in sodelovanje, saj 
so ugotovili, da imajo v marsi
čem enake poglede. Zavzeli 
so se torej za dialog.
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redništvo Novega glasa 
me je naprosilo, da ob 60- 
letnici smrti skladatelja, pe
vovodje, organista in narod
nega mučenca Lojzeta Bra
tuža napišem spominski čla
nek. Pravzaprav sem se ob 
tej nalogi znašel v zadregi, 
saj sem rojen po vojni in pok. 
Bratuža nisem poznal oz. o- 
sebno srečal, a mi ta lik ni 
bil nepoznan, saj sem se z 
njim spoznal že v mladosti, 
tako iz pripovedovanja, iz 
raznih spisov in iz šole. V pr
vem obdobju po vojni smo 
Slovenci živeli razmeroma 
ločeno v državah z različnim 
političnim sistemom oz. na 
različnih straneh železne 
zavese, a so med nami kljub 
temu obstajale narodne in 
duhovne vezi, ki so jih  utr
jevali tudi taki svetli zgledi, 
kot je bil Lojze Bratuž.

Zdi se mi, da ni odveč, če 
zlasti za mlajše bralce vsaj v 
glavnih črtah orišem Bratu- 
ževo življenjsko pot. Rodil se 
je  v G orici 1 7. februarja  
1902, v tem mestu je obisko
val tudi osnovno šolo in pri
pravnico za srednjo šolo. 
Njegova družina je med prvo 
svetovno vojno ostala v Gori
ci do avgusta 1916, ko so jo 
zasedli Italijani, sledilo je be
gunstvo v notranjosti Italije. 
Lojze Bratuž je po prvi sve
tovni vojni obiskoval učitelj
ski tečaj in leta 1920 opravil 
usposobljenostni izpit. Kot 
učitelj je služboval v Šmart
nem v Brdih, Solkanu, Batu
jah in v kraju Manopello (Pe
scara). Nadškof Sedej mu je 
ponudil mesto profesorja 
glasbe v goriškem malem se
menišču, a je moral to služ
bo zapustiti, ker je dobil po
licijski opomin. Nekaj časa je 
služboval v tovarni orgel Ce
cilija v Gorici, leta 1930 pa 
gaje nadškof Sedej imenoval 
za nadzornika cerkvenih 
pevskih zborov na G oriš
kem. V Gorici je vodil kvali
teten pevski zbor pri pro
svetnem društvu Mladika, ki 
je bilo razpuščeno leta 1927. 
Nekaj časa je bil tudi dirigent 
italijanskega pevskega zbora 
v goriški stolnici. Ko ni več 
imel redne službe, je na do
mu za pičlo plačilo poučeval

PRED 60 LETI JE UMRL 
LOJZE BRATUŽ

MARKO VUK

mlade organiste, od katerih 
so nekateri, čeprav že v letih, 

i  še živi. Iz povedanega je raz- 
; vidna predvsem njegova lju
bezen do glasbe, zlasti kot 
pevovodje in organista, šte
vilne pa so tudi njegove zbo
rovske skladbe, v glavnem 
cerkvene, pa tudi posvetne.
Iz zgodovine je znana vloga 
cerkvenih pevskih zborov na 
Primorskem še zlasti v ob
dobju, ko so bila prepoveda- 

I na vsa društva, saj so zbori 
v cerkvenem okrilju opravlja- 
li tudi narodnoobram bno 
vlogo. Ob tem naj spomnim 
na izreden pomen treh zbirk 
cerkvenih zborovskih pesmi, 
ki so izšle v Gorici pod ured
ništvom Vinka Vodopivca in 
je pri njih sodeloval tudi 
Bratuž. To so Božji spevi
(1929), G ospodov dan
(1930) in Zdrava M arija  
(1933). Vsa ta dejavnost se
veda ni ostala prikrita ita
lijanskim fašističnim obla
stem, ki so podrobno zasle
dovale Bratuževa glasbena 
prizadevanja in iskale pri
merno priložnost, da bi ga 
onemogočile. V nedeljo, 27. 
decembra 1936, so ga po 
maši v Podgori, kjer je njegov 
zbor pel slovenske cerkvene 
pesmi, prisilili, da je popil 
strojno olje, pomešano z 
bencinom. To je povzročilo 
zastrupitev v njegovem tele
su in razkroj jeter, tako da je 
po hudih mukah dober me
sec kasneje, 16. februarja 
1937, umrl v goriški bolni
šnici.

Po tem nizanju Bratuže- 
vih življenjskih podatkov pa 
čutim potrebo, da o tem na
rodnem mučencu spregovo
rim tudi osebneje. Če se na
tančneje spominjam, mi je 
njegov lik pravzaprav znan iz 
pripovedovanja staršev in 
starih staršev, že iz otroških 
let pa se spominjam tudi Bra- 
tuževe uglasbitve obhajilne 
pesmi Bodi tisočkrat poz
dravljen na besedilo miren
ske rojakinje Vere Lestan, ki 
jo naši pevci v Mirnu še ved
no radi pojejo. Od doma mi

podjetju opravljal tudi dol
žnost kolavdatorja orgel. 
Spominjam se tudi pripove
dovanja svojega starega oče
ta Antona Vuka (1883-1967), 
da je o Bratuževem pogrebu 
po zaupni poti poslal poro
čilo v ljubljanski dnevnikS/o- 
venec. In res je to poročilo 
ob javljeno dne 1. marca 
1937, v njem pa piše, da so 
truplo pok. Bratuža prepeljali 
iz bolnišnice pri Rdeči hiši na 
goriško pokopališče dne 16. 
februarja 1937 zjutraj. Ko so 
ljudje to izvedeli, so začeli 
množično prihajati na gori
ško pokopališče, v Slovencu 
pa o tem beremo: "Tam je bi
la zbrana že ogromna mno
žica ljudstva iz bližnjih vasi, 
ki se je hotela udeležiti po
greba na pokopališču. Poli
cija je tudi tu zastražila mr
tvašnico ter ni pustila nikogar 
notri. Končno seje posrečilo 
ženskam vdreti v mrtvašni
co, kjer so odstranile pokrov 
rakve in pokojnika obsule z 
zvončki. Policija je polagoma 
odstranila ljudstvo iz mrtva
šnice ter jo dobro zaklenila." 
In še: "Množice so pa priha
jale pred mrtvašnico vse po
poldne od 2. do 6. zvečer. 
Vse ceste, poti in steze so bi
le celo popoldne polne peš
cev in kolesarjev. Prihajali so 
tisoči ljudstva od vseh strani: 
s Krasa, Vipavske doline, Brd 
in goriške okolice." Poročilo 
v ljubljanskem Slovencu se 
takole zaključuje: "Pogreb je 
bil dne 19. t.m. ob 7. uri in 
pol zjutraj. Sorodniki niso 
smeli nikomur izdati ure po
greba. Navzočih je bilo 16 
karabinjerjev s stotnikom na 
čelu in nad 20 policajskih a- 
gentov s komisarjem. Pogre
ba so se udeležili samo so
rodniki in njih ožji znanci ter 
nekaj onih, ki se jim  je ven
dar posrečilo zvedeti za uro 
pogreba. Vence so nosila go- 
riška in okoliška dekleta. Ju
tranje sonce je vstalo izza 
Čavna ter obsijalo pokop 
zadnje in morda ne posled
nje žrtve goriških Slovencev."

Pripoved, zapisana pred 
60 leti, v svoji tragičnosti 
zveni skoraj svetopisemsko 
in priča o žrtvovanju, ki se 
je trajno vpisalo v zgodovin
ski spomin slovenskega ljud
stva.

mmm
mmm

Lojze Bratuž (za ig raln ikom ) preizkuša nove orgle v delavnici tovarne Cecilija v G oric i; 
na skrajni levi s to ji odličen orglarski m ojster G io rg io  (Jurij) Bencz, t ik  ob igralniku 

desno pa m izarski m ojster A n ton  Budin iz M irna

je znana tudi zgodba o tem, 
kako so na Primorskem v le
tih najhujšega fašističnega 
pritiska brali knjižico z na
slovom Čisti ž rtv i svetal 
spomin , ki jo je kmalu po 
Bratuževi smrti napisal nje
gov prijatelj Rado Bednarik. 
Danes si je težko predstavlja
ti pogum tega skromnega 
goriškega profesorja in ga
raškega narodnega delavca, 
ki je v najstrožji tajnosti napi
sal pretresljivo pričevanje o 
Bratuževi tragični usodi in je 
na določen način pravzaprav

ponazarjala usodo celotnega 
slovenskega ljudstva na Pri
morskem; knjižica je tudi v 
širši svet ponesla glas o e- 
nem od zločinskih dejanj fa
šističnega nasilja. Iz varnost
nih razlogov je bila natisnje
na v Jugoslaviji v Misijonski 
tiskarni v Grobljah, a brez 
navedbe avtorja, kraja izida, 
tiskarne in letnice, kar je, u- 
poštevajoč tedanji fašistični 
oblastni nadzor, popolnoma 
razumljivo. Knjigo so skrivaj 
prenašali prek državne meje 
na primorsko stran v Italijo

in jo tajno razširjali med ljudi 
in tako si lahko razlagam tudi 
dejstvo, da so jo pri nas do
ma prebirali že pred vojno.

Velik Bratužev občudova
lec in njegov nekdanji sode
lavec v goriški tovarni orgel 
Cecilja je bil tudi mirenski ro
jak, odličen pevec, amaterski 
igralec in recitator Anton Bu
din (1902-1992). V omenje
ni tovarni je bil zaposlen kot 
mizar in je pri obujanju spo
minov pogosto pripovedoval 
o Bratužu, ki je pri Ceciliji bil 
zaposlen v upravi in je v tem

ROMAN KOT PRVOVRSTEN 
VODIC ZA SPOZNAVANJA 

DUHOVNE PODOBE TRŽAŠKE
GA (IN ITALIJANSKEGA) 
NACIONALISTIČNEGA 

ZAKOTJA (5)

MILAN GREGORIČ

Srd se je potem počasi obrnil tudi proti tistim številnim 
Židom, ki so se bodisi iz koristoljubja ali zaradi preživetja 
zapisali najprej iredentizmu in nato še fašizmu. Tako ni no
beno naključje, da je ravno Trst gostil enega od zloglasnih 
"Centrov za proučevanje židovskega vprašanja" in, seveda, 
Rižarno (krem atorij) kot edino nacistično uničevalno 
taborišče na italijanskih tleh, katerega plameni so požrli, po 
ve rodosto jn ih  ocenah, od 2.500 do 5000 človeških

okostnjakov (Židov, antifašistov, Slovencev, Hrvatov, Romov 
itd.). Ne more biti tudi nobeno naključje, da so po vojni 
kartoteke zloglasnega Centra izginile neznanokam, skupaj 
z ostalimi židovskimi evidencami na mestnem matičnem 
uradu, da je bil ukraden obsežen dosje nekega zasebnega 
raziskovalca medvojnih židovskih zločinov, neki drug ra
ziskovalec pa je skrivnostno končal v plamenih s svojimi 
arhivi vred. Da je ta kuga še prisotna v zatohlem tržaškem 
zakotju, so občutili tudi uporni alpinisti iz številnih žaljivk 
in še posebej avtor romana iz sledeče telefonske anonimne 
grožnje: "Žid, umazan ščavo! Italijanskosti Trsta se ne dotika! 
Bomo streljali nate!"

CERKEV IN ANTISEMITIZEM
Svoj del odgovornosti za pojav antisemitizma nosi tudi 

sama katoliška Cerkev, saj je do drugega vatikanskega koncila - 
celo v katekizmih proglašala Žide za sovražnike in klicala 
božjo jezo nadnje. Italija npr. še danes visoko čisla patra 
Agostina Gemellija (1878-1959), psihologa, filozofa, franči
škana, ustanovitelja katoliške univerze v Milanu in pred
sednika papeške akademije znanosti, ki je pozdravil Mus

solinijev Rasni Manifest (1938) z nič manj kot sledečimi 
besedami: "Priča smo prihodu Nove Dobe... Nihče ne more 
prezreti revolucionarnega pomena teh določb (Manifesta 
namreč)...Tako bo ob neodložljivih in usodnih potrebah 
države in njene rase enkrat za vselej konec zablodi o indivi
dualnih svoboščinah, zaradi katere je bilo vsakomur dovo
ljeno, da pljuva tudi na to, kar je v človeku najbolj svetega, 
to je na kri in čast..." Tudi tržaška krajevna Cerkev je zelo 
slabo prestala preizkušnje, pred katere je bila postavljena 
med drugo svetovno vojno. To se med ostalim vidi tudi iz 
poročil, ki jih je med vojno pošiljal v Vatikan tržaški nadškof 
msgr. Santin in v katerih je dolgo tolažil papeža, češ da je 
bilo v Trstu prizaneseno z židovskimi čistkami in da razmere 
v mestu niso zaskrbljujoče. To je počel tudi še potem, ko so 
se po mestu razširile vznemirljive novice o skrivnostnih do
gajanjih okrog Rižarne. Zato se pri tem avtor tesnobno spra
šuje, ali je res mogoče, da so bili cerkveni in drugi mestni 
veljaki sposobni iz takih ali drugačnih razlogov zamižati pred 
strahotami krematorija?
------------------ DALJE
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TRENTI IN VASI SOCA
I z v ir n a  novost  na s lovenskem kn j i žn em  trgu

- MARJAN DROBEZ

KRITIKA S 
ČASOVNIM ZAMIKOM

Založba kmečkega glasa v Ljub
ljani je izdala prvo monografijo o 
Trenti, kar iz številnih razlogov po
meni aktualno, zanimivo in izvirno 
novost na našem knjižnem trgu. Nje
na pomembnost je predvsem v tem, 
daje samostojnih publikacij o Trenti 
oz. vasi Soča, ki tudi spada v ta alpski 
svet, malo. Sloviti gornik dr. Julius 
Kugy je napisal o Julijskih Alpah šest 
knjig. Vse se navezujejo na Trento, 
toda z naslovom Trenta ni izšla nobe
na. Škoda, ker niso v posebni knjigi 
zbrani številni članki, ki jih je o Trenti 
napisal gornik in politik dr. Henrik 
Tuma, podobno kot so v zbornik 
Moja Trenta (pred nekaj leti ga je 
ponatisnila Goriška Mohorjeva dru
žba) povezani spisi trentarskega žup
nika z začetka stoletja, Jožeta Abra
ma - Trentarja.

Takšne vrzeli so skoraj težko ra
zumljive, saj gre za eno najimenitnej
ših alpskih dolin, Trento, pa za vas 
Sočo, ki tudi sodi v ta pravljično lepi 
gorski svet. Čudežna dolinska vihra
vost, ki jo je zarezala reka Soča v svo
jem gornjem delu in se zajeda naj
globlje v osrčje Julijskih Alp, je navdi
hovala in navduševala veliko doma
čih in tujih popotnikov, slikarjev in 
fotografov, pesnikov in pisateljev, 
znanstvenikov in raziskovalcev.

Avtorja novega dela sta dva: eden 
najboljših naših gorniških fotograf
skih mojstrov Jaka Čop je prispeval 
fotografije in drugo fotografsko gra
divo, ki ima izjemno in nenadomest
ljivo dokumentarno vrednost. Črno- 
bele podobe iz Trente in Soče je Jaka 
Čop posnel v prvih povojnih letih in 
na začetku petdesetih let. Tedaj je 
navdušeno iskal motive gora, dolin 
in ljudi, ki jih med svetovnima voj
nama z gorenjske strani skoraj ni bilo 
mogoče obiskati. Pri tem se najbrž 
ni zavedal, da zbira avtentično priče
vanje o prostoru in času, ki bi se sicer 
razblinila in porazgubila. Njegove 
trentarske podobe iz vasi Soča so 
dokument o ljudeh in njihovi pokra
jini, ki se je v štirih desetletjih opazno 
spremenila. Krajinsko predrugačenje 
doline je bilo večkrat pretresljivo in 
dramatično. Ta proces je pospeševala 
nerazsodna socialna in demografska 
politika, ki seje začela z zapiranjem 
podružničnih šol in selitvijo otrok v 
odtujene internate daleč od doma, 
končala pa z demografskim razsu

lom, dokumentiranim v praznih hi
šah in izpraznjenih naseljih. Zaradi 
tega so podobe, s katerimi je Jaka 
Čop pred skoraj petdesetimi leti otel 
tedanjo Trento in vas Sočo pozabe, 
videti kot odmev davnine, odmaknje
ne vsakdanjosti, izginjajočega znanja 
in izkušenj, ki so se nabirale tisoč let 
ter omogočile preživetje v alpskem 
svetu. Fotografski mojster je k svojim 
podobam napisal besedilo, ki je pol
no poezije in čustvenosti, ne da bi 
bil tak pristop v škodo vsebine oz. 
stvarnega navajanja dejstev. Napisal 
je tudi naslednje: "O Trenti in o tren
tarskem lovcu sem slišal zelo zgodaj. 
Oče mi je pripovedoval pravljico o 
zlatorogu in kot otrok sem občuteno 
dojemal vso zgodbo. Najbolj me je 
zanimalo, v katere gore je odšel zla
torog in kje je tista Trenta, kjer se je 
to dogajalo. Koliko lepega smo zve
deli! V meni pa se je prebujala želja, 
da bi doživljal ta divji svet med viso
kimi gorami. Doraščal sem in kaj 
kmalu doživel svoj prvi pogled v doli
no Soče, ki seje prerivala skozi grapo 
Trente. Razločil sem cesto, Sočo in 
travnike z belimi domovi trentarskih 

j domačinov. Zelo malo je nižinskega 
: sveta, povsod so same strme grive. 
Nad vsem tem so se raztezali temni 
gozdovi. Tja do obzorja so se grmadi
li sami skalni vrhovi, eden višji od 
drugega. Čedalje bolj sem si želel pri
ti med te domove in v te strmine, ki
peče v nebesno modrino'1.

Besedilo z opisom Trente in nase
lja Soča je prispeval Janez Bizjak, di
rektor Triglavskega narodnega parka, 
ki ima v Trenti svoj informacijski cen
ter. Njegov opis je stvaren, bogato 
dokumentiran, natančen in bo lahko 
tehten priročnik vsem, ki hočejo 
Trento in vas Sočo temeljito spoznati.

Sicer se je število prebivalcev 
Trente in naselja Soča v zadnjih de
setletjih močno znižalo. V Trenti živi 
le še okrog 100 domačinov, vas Soča 
pa ima še kakih 130 prebivalcev.

Izid monografije so s finančnim 
prispevkom omogočili sponzorji iz 
vse Slovenije. Med njimi so tudi Mi- 
| nistrstvo za kulturo, Javni zavod Tri
glavski narodni park, Občina Bovec, 
Državni zbor Slovenije, Investicijsko 
podjetje Slovenske stanovanjsko-ko- 
munalne banke, farmacevtska indu
strija Krka iz Novega mesta in Zveza 
hranilno-kreditnih služb Slovenije.

ANDREJA D. ANTONI

Slovensko amatersko gledališče 
(SAG) pred dobrimi dvajsetimi leti 
zaradi kritične cenzure takratne 
garniture v SKGZ-ju ni uprizorilo 
dela Pappen story, ki ga je napisal 
Sergej Verč in s katerim naj bi mladi 
satirično opozorili na požrešne 
apetite vodilnih posameznikov.

Na spominskem večeru v open
skem Prosvetnem domu so nekate
ri člani SAG-a želeli s časovnim za
mikom opozoriti na svoje mlado
stno uporništvo. Zgodba govori o 
"papanju" velike torte, ki jo iz Matice 
dobi vodja von Pappen, a na svoj 
košček čakajo različne znane ose
bnosti iz takratnega (delno tudi da
našnjega) zamejskega prostora. 
Dokler ne bo pred nami celotno de
lo, ki naj bi izšlo tudi v knjižni obliki, 
lahko iz izbranih odlomkov sodimo, 
da gre za mladostni poskus, ki ne 
dosega kvalitete kasnejših avtorje
vih dosežkov. Bogomila Kravos, 
Sergej in Ivan Verč ter Boris Kobal 
so ob prebranih besedah poskušali 
ustvariti vtis, ki naj bi kritiko prene
sel v naš čas, ko se domine rušijo 
kar po vrsti.

Satira je res lahko univerzalna, a 
v tem primeru ni šlo za to. Posame

zne osebnosti so s svojimi takšnimi 
in drugačnimi hibami izvabljale 
smeh, ki pa je zamiral na ustih, saj 

j je v zamolčanih letih satirična ost 
izgubljala svojo ostrino. Na trenu
tke je stvar prehajala tudi v nelago
den občutek, saj kar precej pred

stavljenih likov ni več med nami. 
Predvsem pa se ob poslušanju ni 
bilo mogoče znebiti kljuvajoče mi
sli, da se je mladini zdela takratna 
cenzurna ovira tako vseobsegajoča, 
da tekst ni prišel v nikakršni obliki 
na plan takrat, ko bi imel v druga- 

ičnih časovnih okvirih prav gotovo 
večji pomen. Tako pa se je zdel 
predvsem vračanje v mladostno 
(zamolčano) uporništvo in v kritiko 
različnih struktur v našem prostoru,

' kjer se je prav ta generacija kljub 
| cenzurnemu rezu uspešno uvelja
vila.

Ivan Verč je bil nevtralen bralec 
veznega besedila, Sergej Verč je 
predstavljal slavljenca s torto, Boris 
Kobal je podajal različne like z nje- 

|mu lastno igralsko barvitostjo. Bo- 
igomila Kravos ni bila le Bela kri- 
| zantema (slovenska prosveta in kul
tura), ampak je pred bralnim prika
zom podala tudi (pre)obširno raz- 

Jmišljanje o takratnih časih in vlogi 
SAG-a v njih. Svojih doživetij se je

ANDRAŽ ŠALAMUN 
RAZSTAVLJA V TOLMINU

Nedavno od tega je Andraž Ša
lamun, rojen 1947 v Ljubljani, raz
stavljal v ugledni galeriji Božidarja p* 
Jakca v Kostanjevici na Krki, sedaj 
pa je postavil na ogled svoje slike v 
tolminski galeriji Knjižnice Cirila 
Kosmača. Otvoritev razstave je bila 
10. januarja.

Šalamun je diplomiral 1.1975 na 
Filozofski fakulteti v Ljubljani in živi 
v Kopru. Po svojem ustvarjanju je 
znan pri nas in na tujem, saj razstav
lja že od 1.1968. Njegove slike izha
jajo iz smeri abstraktnega ekspre
sionizma, t.j. moderne umetnosti, 
ki je imela številne pripadnike ne 
le v Evropi, marveč tudi v Ameriki. 
Slike so velikega formata, v tehniki 
akrila na juti, lahko bi rekli, da pre
segajo omenjeno smer, saj jih tudi

spominjal tudi Ravel Kodrič in ko 
so si ob koncu nastopajoči želeli, 
da bi se po stari navadi njihovega 
gledališča razvila debata, so lahko 
le še sami dodali nekatera svoja raz
mišljanja. Da bi se oglasil še kdo, 
tudi ni bilo mogoče. Saj je bil to 
predvsem njihov spominski večer, 
ki smo mu ostali lahko le radove
dno prisluhnili.

slikar sam poimenuje "psihične pej- 
saže". Umetnostni kritik Andrej Me
dved jih je označil kot eksistencial
ne, intimne in čustvene. 
----------------------- A.  KLINKON

O D D A J A  P R I  N A S  
D O M A  - M L A D I

Naslednja oddaja iz niza Pri nas 
doma, na sporedu na STV RAI3, v ne
deljo, 16. t.m., okrog 20.50, bo v ce
loti posvečena mladim. V studiu bodo 
poleg voditelja Ivana Peterlina sode
lovali še urednik Mladega vala Pavel 
Volk, Igor Giacomini, Igor Filipčič, 
Poljanka Dolhar, Matias Mauri, Mara 
Černič in Denise Hoban. V krajših pri
spevkih, ki jih je pripravil Boris Deve
tak, boste lahko prisluhnili, v kakšno 
prihodnost verjamejo mladi, kako 
razmišljajo o njih starejši ljudje in naši 
politični predstavniki. O vsem tem in 
še o marsičem bodo gostje razpravlja
li v studiu slovenske televizije pod skr
bno režijo Sergeja Verča. Ponovitev v 
četrtek, 20. februarja, ob isti uri.

D E Ž E L N O  
T E K M O V A N J E  Z A  
C A N K A R JE V O  
P R IZ N A N J E

V sredo, 12. t.m., so dijaki 
slovenskih nižjih in višjih sred
njih šol v Italji tekmovali v zna
nju slovenskega jezika. Zaradi 
velikega števila prijavljenih je 
potekalo tekmovanje, ki ga pri
reja Slavistično društvo Trst-Go- 
rica-Videm, v Trstu na Liceju 
Prešeren in v Gorici na Liceju 
Trubar.

Vsi udeleženci bodo dobili 
pohvalo Slavističnega društva, 
najboljše uvrščeni pa bodo pre
jeli bronasto Cankarjevo pri
znanje. 22. marca se bodo na 
finalnem vseslovenskem tek
movanju v Ljubljani (organizi
rata ga Slavistično društvo Slo
venije in Zavod Slovenije za šol
stvo in šport) pomerili v znanju 
slovenščine z najuspešnejšimi 
vrstniki (zmagovalci krajevnih 
tekmovanja) iz Slovenije in s 
slovenske gimnazije v Celovcu.
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SLOVANI V EVROPSKI 
ZGODOVINI 
IN OMIKI (4)

JANKO JEŽ

Tiskar Mannel (Manlius) je po izgonu iz Ljubljane nadaljeval 
svoje delo v Varaždinu, od I. 1507 pa v Eberovem na Ogr
skem. Tako so hrvaški reformatorji prišli ob važno osebnost 
za svoje versko propagandno delo na hrvaških tleh.

Reforma se je iz Krajine razširila na Slavonijo, to je celinsko 
Hrvaško med Dravo in Savo. Protestantizem je vanjo pronical 
iz Zagreba, Varaždina in Ogrske. Madžarski protestantje so 
se izrekli za francosko inačico Lutrovega nauka, to je kalvini
zem. Tudi Hrvati, ki so delovali v Sloveniji, so izpovedovali 
protestantske nauke francoskega reformatorja Kalvina. Lute- 
ranstvu v ožjem smislu pa so ostajali zvesti v glavnem prise
ljenci nemške narodnosti.

Kalvinistični pastor, ki je na Madžarskem žel največ 
uspehov, je b il Slovak Mihael Starin. Po njegovi zaslugi so 
slavonski protestanti že I. 1551 lahko organizirali svojo prvo

\ sinodo in ustanovili svet starost, ki je deloval avtonomno 
i pod nadzorstvom ogrskega superintendenta s sedežem v Ba- 
: ran ji. Reforma je lahko uspevala v Slavoniji, ker je bila dežela 
brez škofa in tako delno odvisna od zagrebške škofije. Njeni 
odposlanci pa so le s težavo vzdrževali stike s Slavonijo, odkar 

i je ta postala turška pokrajina. Poleg tega je treba upoštevati,
\ da je škof Andrej Dudič, ki je stoloval v Pecsu (Peč) in je  po- 
I leg zagrebškega škofa imel jurisdikcijo nad ostalim delom 
Slavonije, prešel z vsemi duhovniki na protestantsko stran.
1 Istra je prišla v stik z reformo s posredovanjem Benetk. 
Dvornik pri tem poudarja, da so bili istrski Hrvatje v ospredju 

1 protestantizma v jugoslovanskih deželah. (Dvornik je to pisal 
1 v času bivše Jugoslavije!) Vodilni istrski reformatorji so bili 
' Matija Vlasič (Flacius lllyricus), Peter Pavel Vergerij, Štefan Kon- 
| zul in Matej Crbič (Mathias Garbitius lllyricus). Iz Istre se je 
protestantizem širil v dalmatinska mesta, ki so bila tedaj pod  
j beneško oblastjo. Močno je  odjeknila protestantska propa
ganda celo v Dubrovniški republiki. Najpomembnejši prote
stantski konvertit z dalmatinskega področja je bil Markantonij 
i Gospodnetič (de Dominicis), senjski škof in od I. 1602 nad
škof v Splitu. Ker ga je Rim odstavil, se je preselil najprej v 

i Nemčijo, nato v Anglijo, kjer je postal član angleške Cerkve. 
Kasneje se je vrnil v katolicizem, vendar ga v višjih krogih 
1 katoliške Cerkve niso več cenili.

Dvornik ima Vergerija za hrvaškega reformatorja. Najbolj 
\ izvirno delo hrvaške reformacije je  Razprava med papistom 
in laterancem, ki naj bi jo  b il Vergerij napisal s psevdonimom 
Antun Senjanin.

Vergerij je zaradi svojega reformatskega prepričanja bil 
pozvan pred inkvizicijo v Benetke. Raje je zapustil koprski 
i škofijski sedež in se zatekel v Nemčijo.

Dvornik trdi, da je imel Vergerij važno vlogo v zgodovini 
reformacije. Pred vstopom k luteranstvu je bil škof modruški, 
nato I. 1536 škof koprski. Opravil je zelo važna poslanstva 
kot papežev legat v Nemčiji. Imel je mnogo pristašev v Istri 

| in Italiji. Vojvoda Krištof Wurttemberški se je večkrat poslužil 
| njegovih diplomatskih sposobnosti. Na Poljskem je spoznal 
j češke protestantske brate in njihov nauk objavil na lastne 
j stroške v Tubingenu.

Pri prehajanju v zgodovino novega veka pa postaja Francis 
Dvornik zame manj zanimiv in tudi manj prepričevalen. Sre
dišče njegovega zgodovinopisja je usoda njegove češke do
movine. Češka je namreč zaigrala pomembno vlogo v okviru 
Svetega rimskega cesarstva nemške narodnosti, ki je pa tudi 

! Habsburžani, ki so bili nekakšni dediči frankovskega imperija,
' niso upoštevali.
------------------KONEC
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KATINARA /  IZJAVA

2.044 PODPISOV 
ZA OHRANITEV ŠOL

Združenje staršev na Ka
tinari je  že večkrat izrazilo 
zaskrbljenosti ob novicah o 
dom nevni se litv i osnovne 
šole Fran Milčinski in nižje 
srednje šole Sv. Ciril in Me
tod na Melaro. Šoli b i b ili 
tako prisiljeni, da zapustita 
svoj zgodovinski (nedavno 
smo s lav ili dvesto letn ico  
šole na Katinari) in naravni 
prostor. To bi hudo oškodo
valo celotno slovensko na
rodnostno skupnost s Kati- 
nare, Lonjerja, Rovt, Roco- 
la, obe šoli in njune učence. 
Nepopravljivo b i se trgale 
vezi, ki jih  medsebojno tke
jo  šola, cerkev, krajevna 
društva in vse družbeno živ
ljenje slovenske skupnosti 
tega okraja. Da bi svojo za
skrbljenost vidneje izrazili, 
smo dali pobudo za ljudsko 
p e tic ijo , katere besedilo  
navajamo posebej. Pobuda 
je stekla brez posebnih ob
lik  promocije in je  bila na
menjena družinam  učen
cev, pripadnikom  krajevne 
skupnosti, učiteljem in dru
gim, ki jih  stvar neposredno 
zanima. V treh tednih med 
oktobrom  in novembrom  
smo zbrali 2.044 podpisov. 
Zavzetost, ki so jo  p ri tem 
pokazali posam ezniki, in 
uspeh pobude potrjujeta, da 
je vprašanje zelo občuteno

in da so ljudje vedno zelo 
navezani na šolo. Peticijo s 
podpisi, naslovljeno župa
nu občine Trst, smo izročili 
med obiskom, ki so ga na 
obeh šolah im e li gospod  
podžupan in nekateri ob 
činski upravitelji preteklega 
27. novembra. Starši, ki so 
obisk priredili, učitelji šole 
in učitelji podružnice Glas
bene matice, ki so se z učen
ci predstavili s krajšim glas
benim  sporedom , šolska 
vodstva in člani šolskih sve
tov, ki so se srečanja udele
žili, smo želeli, da bi z ob
iskom upravite lji spoznali 
povezanost s krajevno sku
pnostjo in življenjskost šol. 
Ob tej priložnosti smo izro
č ili tud i daljše besedilo  
Združenja staršev ko t p r i
spevek k poglobitvi vprašanj 
t.i. raciona lizacije  šolske 
mreže. Zaupamo, da bo 
ljudska peticija prispevala k 
temu, da bosta šoli ostali na 
Katinari in da se bo p re 
prečila škoda v krajih, ki so 
že močno občutili negativ
ne posledice znatnih grad
benih posegov (z gradnjo  
bolnišnice, hitre ceste in ve
likih naselitvenih struktur).

ZDRUŽENJE STARŠEV NA 
KATINARI - ZA ZDRUŽENJE
MARTA IVAŠIČ K O D R IČ  - 

PREDSEDNICA

SLOVO O D  PRIZNANEGA SOLNIKA

UMRL JE PROF. 
G O JM IR  BUDAL

MARIJAN BAJC

Po daljši bolezni je sredi 
prejšnjega tedna umrl v Tr
stu znani geograf profesor 
Gojmir Budal. Rodil se je v 
Idriji pred skoraj 75 leti.

Klasično gimnazijo je o- 
biskoval v Vidmu, kjer je 
tudi maturiral. Leta 1951 je 
doštud ira l zgodovino in 
zemljepis na filozofski fa
kulteti v Ljubljani, nato pa 
je d ip lom ira l še na lepo
slovni fakulteti v Trstu. Že 
takoj po končanem študiju 
na ljub ljanski univerzi je 
začel poučevati na sloven
skih srednjih šolah na Trža
škem. Najdlje je bil redni 
profesor za splošni in go
spodarski zemljepis na Tr
govskem tehničnem zavo
du Žiga Zois. Za omenjeni 
predmet je tudi sestavil us
trezen učbenik. Tudi sicer 
se je posvečal svoji stroki 
in bil v začetku sedemdese
tih let znanstveni sodelavec 
Inštitu ta za geografijo na 
videmski univerzi pri prof. 
Valussiju, ki je pokojnega 
prof. Budala zelo cenil. 
Strokovno se je z ženo Kse
n ijo  razdajal pri obdelavi 
toponomastičnega gradiva 
na Tržaškem, Goriškem in 
v Beneški Sloveniji. V šest
desetih in sedemdesetih le
tih je objavil vrsto strokov
nih člankov v raznih slo
venskih in italijanskih pu
blikacijah. Bil je član inšti

tuta SLORI. Pokojni profe
sor Budal je bil izredno do
brega srca, umirjenega zna
čaja, zelo obziren do vsa
kogar. V ničemer ni silil v 
ospredje, nasprotno, kakor 
hitro je ugotovil, da se po
raja kaka polemičnost, se 
je takoj umaknil, a bil ved
no pripravljen na pogovor. 
Do dna duše je bil prežet s 
srčno kulturo in z ljubezni
jo do slovenskega naroda, 
obenem pa kot prepričan in 
veren kris tjan  strpen do 
vseh. Odlikovala ga je iz
redna natančnost pri delu 
in v življenju sploh. Tudi do 
sebe je bil še preveč kriti
čen. Bolelo ga je sicer, da 
so dijaki malomarno študi
rali in marsikdaj neprimer
no ravnali, a vse je skušal 
razumeti in opravičiti s pre- 
šernostjo mladega človeka. 
Njegovi predčasni upokoji
tvi v sedemdesetih letih so 
botrovale tudi razmere v 
šoli, tako v razredu kot tudi 
ravnanje šolskih oblasti. 
Tudi zadnja leta, ko je bil 
že hudo bolan, je rad priha
jal po maši v "nedeljsko" 
družbo in bil prijeten sogo
vornik. Mogoče se premalo 
zavedamo, koliko smo izgu
bili z njegovo smrtjo bodisi 
kot posamezniki kakor tudi 
kot celotna skupnost. Ženi 
Kseniji in ostalim sorodni
kom izrekamo sožalje.

ŽIVAHNA RAZPRAVA 
O AVTONOMIJI

IVAN ŽERJAL

V zadnjem obdobju se je najprej na Tržaškem, 
potem p^y Furlaniji, razvila razprava o 
avtonomiji, ki že nekaj časa polni strani 

krajevnih časopisov.

Vse se je začelo s pole
m iko, ki je nastala v zve
zi s po razde litv ijo  dežel
nih finančnih  sredstev 
vseučiliščem . Pri tem je 
videmska univerza pre je
la več sredstev ko t trža 
ška, zaradi česar so v Tr
stu zagnali v ik  in krik . 
Tržaški župan Riccardo II- 
ly je  s svo jim  razglasom 
predlagal deželni referen
dum za upravno avtono
mijo Trsta v smislu dežel
nega zakona št. 2 o avto
nom ijah. O b likova l se je  
tud i poseben odbor za 
zb iran je  podpisov za re
ferendum . V ta odbor je 
vs top ilo  že več uglednih 
predstavn ikov tržaškega 
družbenega in gospodar
skega ž iv ljen ja . Osnovni 
namen te pobude je po II- 
lyjevem  m nenju ta, da 
spodbudi deželo Furlani- 
jo-Julijsko krajino, naj o- 
vrednoti posamezne u- 
pravne in zemljepisne spe
c ifič n o s ti.

ZAVZET SLOVENEC

V ZDA 
JE UMRL 

PROF. JOŽE 
PLANINŠIČ

Na novega leta dan 
je v Pittsburghu v 

Združenih državah 
Amerike, kjer je živel, 

umrl prof. Jože Pla
ninšič. Dočakal je 

starost 81 let.

Prof. Planinšič se je ro
dil na Štajerskem. Po izo
brazbi je bil geograf, v za
sebnem življenju pa je bil 
ve lik  l ju b ite lj p lan in . V 
Trst je prišel ob koncu dru
ge svetovne vojne. Tu je 
poučeval na slovenski n i
žji srednji šoli pri Sv. Jako
bu do odhoda v ZDA sredi 
petdesetih  let. Prof. Pla
n inšič je bil na Tržaškem 
vključen tudi v prosvetno 
dejavnost. Dalj časa je bil 
član radijskega pevskega 
zbora Škrjanček.

Pokojn i p ro feso r Jože 
Planinšič je bil prepričan 
zagovornik ideje o samo
s to jn i in neodvisn i s lo 
venski državi. V novi do
m ovin i ZDA je  ve liko  e- 
nergij razdajal prav za šir
jen je  te ide je. O tem  je 
predaval in pisal tudi kot 
stalen sodelavec lista Slo
venska država, ki je začel 
izhajati v Ameriki že pred 
dobrim i 45 leti.

S to potezo, ki je nale
tela na precejšnje odo
bravanje tako na strani 
vidnih gospodarskih pred
stavnikov kot navadnih 
občanov, je llly spretno iz
trgal iz rok desničarski o- 
pozic iji enega izmed nje
nih najljubših  argum en
tov: boj za avtonomijo Tr
sta pro ti Rimu in pred
vsem proti Vidmu, ki je v 
očeh mnogih Tržačanov v 
p riv ileg iranem  položaju, 
kar se tiče finančnih pris
pevkov, gospodarstva itd. 
(pozabljajo pa, da je Furla
nija veliko bolj dinamična 
in aktivna od Trsta).

Desnica je  na llly je v  
predlog o deželnem refe
rendumu takoj reagirala 
z zb iran jem  podpisov, 
naj gre predlog za avtono
m ijo  Trsta ne samo skozi 
deželo, ampak tudi skozi 
državni parlament in prav
kar ustanovljeno dvodom 
no kom is ijo  o in s titu c io 
nalnih reform ah. V tem 
smislu je tržaški pokrajin

Tržaški župan Riccardo Illv  
predlaga deželni referendum 

o avtonomiji

ski svet prejšnji teden iz
glasoval stališče, ki je b li
zu predlogu desnice. Med
tem pa so se začeli tudi v 
Furlan iji v večji meri o- 
grevati za avtonomijo, to 
krat za avtonom ijo  Furla
nije. V O gleju je bil tako 
pred kratkim  ustanovljen 
t.i. odbor za državo Furla
nijo in Trst, ki se med dru
gim zavzema za avtono
m ijo  furlanske države v 
okviru federalistično ure
jene Italije in za nov spo
razum med Furlan ijo  in 
Trstom .

Vprašanje avtonom ije  
Trsta in Furlanije je tore j 
v tem zadnjem obdobju  
postalo osrednja tema 
večine krajevnih sredstev 
javnega obveščanja. To 
vprašanje je zelo važno 
tud i za nas Slovence, v 
tem specifičnem primeru 
za tržaške Slovence. V pri
meru razkosanja dežele 
Furlan ije-Julijske krajine 
bi utegnilo priti do še več
je razdelitve  slovenske 
m anjšine s posledicam i, 
ki si jih  lahko predstav
ljamo. Tudi ni vseeno, kak
šna bo avtonom ija, ki jo  
bo užival tržaški te rito rij. 
Ponovno se je začelo go
voriti o "julijskem področ
ju", o t.i. "mestni pokrajini" 
("area m etropo litana ”), v 
okviru katere bi se te rito 
rij pokrajine ujemal s teri
to rijem  tržaške občine. 
Kaj bi v tem primeru bilo 
z oko lišk im i - večinom a 
slovenskim i - občinam i? 
In kdo bi dejansko uprav
lja l te r ito r ij?  Ne pozab i
mo, da je na pokrajinskih 
vo litvah  zmagala desn i
čarska koa lic ija  in da so 
vo litve  za obnovo trža 
škega občinskega sveta, ki 
bodo letos jeseni, neznan
ka. Slovencem tore j ne 
sme b iti vseeno, kakšen 
bo razvoj dogodkov. Zato 
je treba dogajanja pozor
no spremljati, saj je to za 
nas eno izmed k ljučn ih  
vprašan j.

KRAŠKI PARK

PRVA K O N FE R E N C A  
O  S T O R IT V A H

ERIK DOLHAR

VIDEM  - V ponede
ljek, 10. t.ra., je dežel
na uprava priredila pr
vo srečanje o storitvah 
Kraškega parka (D o- 
berdobsko jezero, De
vinske stene, Medved- 
jak, Volnik in dolina  
Glinščice), ki mora ob
roditi dogovor na osno
vi lani odobrenega de
želnega zakona števil
ka 42.

Omenjeni zakon predvi
deva ustanovitev parkov in 
rezervatov, pri načrtovanju 
katerih naj bi sodelovale 
vse krajevne uprave, med
tem ko bo upravljanje v pri
sto jnosti Kraške gorske 
skupnosti. Sestanka so se 
tako udeležili predstavniki 
KGS, zastopniki občin Do
berdob, Tržič, Ronke, Devin 
-Nabrežina, Zgonik, Repen- 
tabor in Dolina ter pokrajin 
Trst in Gorica. Sprejel jih 
je deželni odbornik za parke 
G iorgio Matassi (na slik i 
Kroma). Slednji je potrdil, 
da bodo imele občine glav
no besedo kot najbolj ne
posredni predstavniki kra
jevnega prebivalstva. Pose
ben režim krajinske zaščite 
naj bi po zgledu posegov 
za zaščito doline Glinščice 
in Doberdobskega jezera u- 
vedli za najrazličnejša ob
močja. Matassi je izjavil,

da bodo z zaščito ovredno
tili biološke posebnosti, ki 
so državnega in mednarod
nega pomena. Dežela naj bi 
usklajevala te pobude tudi 
v sodelovanju z vlado Re
publike Slovenije, ki naj bi 
dala pristanek za uresniči
tev meddržavnega parka. S 
tem v zvezi je deželni od
bornik napovedal tudi sre
čanje s predstavniki s lo
venske vlade. 'Položaj Kra
sa se vsekakor precej hitro 
spreminja," je še dejal Ma
tassi, "tako da so nekatera 
kraška področja, ki so bila 
doslej smatrana za krajin
sko pomembna, danes ne
zanimiva in obratno." Pri 
tem se je skliceval na štu
dijo Načrt narava 2000, ki 
so jo izvedli po nalogu d i
rektive Habitat Evropske 
unije.

Predstavniki Krasa so o- 
pozorili na potrebo po ra
zvoju kmečkega turizm a, 
biološkega kmetijstva, te
matskega turizma in pro
mocije krajevnih lepot. V

tem okviru je omenjena Ril- 
kejeva pešpot med Seslja- 
nom in Devinom.

Po zaključku konference 
se je oglasil odbornik trža
ške pokrajine Giulio Marini 
z zahtevo, naj ima pokrajin
ska uprava odločilno vlogo 
pri načrtovanju, saj je pri
stojna za tovrstno razvojno 
usmerjevanje. Kot je bilo 
pričakovati, se že pojavlja
jo zahteve, da bi čim bolj 
omejili vpliv domačih, torej 
pretežno slovenskih prebi
valcev.

$
SLOVENSKA SKUPNOST p r i r e j a  s v o i

T R Ž A Š K I P O K R A JIN S K I 
K O N G R ES

V soboto, 15. februarja 1997, z začetkom ob 16. uri v
kongresnem središču na Pomorski postaji v Trstu.

Vabljeni delegati, somišljeniki in prijatelji! 
PREDSEDSTVO KONGRESA



N O V I GLAS /  ŠT. S5 1 9 9 7
TRŽAŠKA

PRED POKRAJINSKIM 
KONGRESOM SSk

V soboto, 15. febru
arja, bo na Pomorski 
postaji v Trstu pokra
jinski kongres stranke 
Slovenske skupnosti.

V tem času so potekali še 
zadnji kongresi sekcij SSk na 
Tržaškem. Člani slovenske 
stranke so v glavnem izvolili 
nova sekcijska vodstva in 
delegate za pokrajinski kon
gres. Le-ta bo v soboto, 15. 
februarja, na Pomorski po
staji v Trstu z začetkom ob 
16. uri. Okviren spored bodo 
sestavljali poročili predsed
nika Jožeta Škerka in tajnika 
Petra Močnika, pozdravi go
stov, razprava in volitve no
vega pokrajinskega sveta 
stranke.

Kot nam je v krajšem po
govoru povedal tajnik M oč
nik, naj bi se kongres dotak
nil številnih pomembnih tem 
tako splošnega kot krajev
nega značaja. Delegati go
tovo ne bodo mogli m imo 
trenutnega stanja slovenske 
manjšine v Italiji po krizi, ki 
je doletela Tržaško kreditno 
banko in večji del sloven- 
skega gospodarstva v za
mejstvu.

Druga tema, ki bo gotovo 
precej obravnavana, so stal
ne volilne preizkušnje, na 
katere je klicana SSk. Za
dnjo od teh preizkušenj so 
predstavljale volitve za ob
novo tržaškega pokrajinske
ga in miljskega občinskega 
sveta. Potrebno bo opraviti 
analizo teh volitev in jih pri
merjati s prejšnjimi. Pri tem 
je M očnik še enkrat podčr
tal pomembnost uspešnega 
priziva SSk na ustavno sodi
šče, po katerem so volilna 
okrožja za pokrajino na no

vo razmejili. Čeprav je levo
sredinsko zavezništvo, kate
rega član je bila tudi SSk, 
volitve izgubilo, pa sedijo 
sedaj v pokrajinskem svetu 
štirje slovenski svetovalci,

kar je nedvomno sad priziva 
SSk. Močnik je dodal, da je 
treba analizirati pojav velike 
odsotnosti volivcev in obli
kovati protiukrepe. Letos je
seni pa čaka SSk nova vo lil

na preizkušnja - volitve za 
obnovo občinskih svetov v 
Trstu in v Devinu-Nabre-
zini.

Na kongresu bo verjetno 
tudi govor o reformi krajev
nih uprav in o odnosih z dru
gimi političnim i silami.

OB SLOVENSKEM KULTURNEM PRAZNIKU

VRSTA PREŠERNOVIH PROSLAV

V teh dneh se tudi na Tr
žaškem vrstijo številne pro
slave dneva slovenske kul
ture. Prva je bila že pred 
dvema tednoma v Barkov- 
Ijah (o njej smo poročali), 
sedaj pa skorajda ni druš
tva, ki ne bi priredilo svoje.

Osrednja proslava bi bila 
morala biti v četrtek, 6. fe
bruarja, a so jo zaradi bole
zni preložili in le odprli raz
stavo Lojzeta Spacala v Kul
turnem domu. O umetniku 
je spregovoril likovni kritik 
Joško Vetrih, za glasbeno 
spremljavo pa je poskrbel 
harmonikaš Adam Selj.

V ponedeljek, 10. febru
arja, pa je bila v Peterlinovi

dvorani v Trstu tradicional
na proslava dneva sloven
ske kulture, ki sta jo priredi
la Slovenska prosveta in 
Društvo slovenskih izobra
žencev (na sliki, Foto Kro
ma). Slavnostni govornik je 
bil slovenski konzul prof. 
Tomaž Pavšič, podelili pa 
so tudi nagrade literarnega 
natečaja M ladike in nate
čaja Mladi oder. Literarne 
nagrade so prejeli: za pro
zo prvo nagrado Irma Ma
rinčič Ožbalt za novelo Po
mladni sprehodi, drugo na
grado Tarcisia Galbiati za 
novelo Srečanje, tretjo na
grado pa Katarina Mahnič 
za novelo Križišče. Za poezi
jo so prejeli prvo nagrado

Pina Pištan za cikel desetih 
šavrinskih pesmi, drugo na
grado Iztok Kodrič za cikel 
devetih pesmi O trtah, tret
jo nagrado pa Miša Shaker 
za cikel pesmi z naslovom 
Vijoličast krep papir. Nagra
de Mladi oder je prejelo de
vet amaterskih gledaliških 
skupin z Goriškega in pet s 
Tržaškega. Člana Radijske
ga odra Matejka Peterlin in 
Marijan Kravos sta prebrala 
nekaj odlomkov iz nagraje
nih del, medtem ko je slav
nost popestril nastop piani
sta Marka Sancina, ki študi
ra na tržaški Glasbeni mati
ci v razredu prof. Aleksandra 
Rojca.

PUST NA TRŽAŠKEM

Na Tržaškem je bilo od 
pustnega četrtka do pe
peln ične srede vse živo. 
To še zlasti velja za O pči
ne, kjer je bil v soboto, 8. 
t.m., jub ile jni 30. sprevod 
Kraškega pusta (na slik i 
Kroma). Krasno, skoraj 
pomladansko sončno vre
me je privabilo na Opčine
20 tisoč radovednežev, ki 
so spremljali osem duho
vitih vozov in ravno to liko 
skupin. Ž irija, ki so jo  se
stavljali župani in podžu
pani vseh občin tržaške 
pokra jine, spet ni imela 
lahkega dela pri izbiri naj
bo lj posrečenih mask. 
Ita lijanska po litika  se je 
zopet izkazala za hvalež
no temo, tako da je zmaga 
pripadla Bazovici, ki se je 
predstavila s “Kapetanom 
Prodijem", za njo so se u- 
vrstili Doberdobci z nori
mi kravami svoje "Vaka- 
rene", tretji pa so b ili k ri
ški Dalmatinci. Med sku

20.000 LJUDI SPREMLJALO 
PUSTNI SPREVOD 

NA OPČINAH

■i

pinami so bile kot običaj
no najboljše vesele d ruž
be iz Brega, se pravi iz 
Doline, Boljunca in oko li
ških vasi. Jubile jn i 30. 
Kraški pust je organizacij
ski odbor proslavil z eno

tedensko pustno zabavo 
v šotoru pred Prosvetnim 
domom, s katero so se iz
kazali člani domačega 
smučarskega kluba Brcli- 
na, s fo tografsko razsta
vo Marija Magajne in Da
vorina Križmančiča o

pre jšn jih  izvedbah Kra
škega pusta, ki so tudi 
osrednji del brošure 30 
let Kraškega pusta na raz
glednicah Marija Magajne 
in Davorina Križmančiča. 
Brošuro so predstavili že 
v sredo, 5. t.m ., v Domu 
Brdina. Besedila so napi
sali Živka Peršič, ki je po
skrbela za zgodovinski 
pregled vseh izvedb Kra
škega pusta, Rudi W il- 
helm, ki je kot ustanovni 
član p rired itve  prispeval 
uvodno misel, ter Tullio 
Možina in Miran Košuta s 
svojim i pesmimi na temo 
openske pustne zabave.

Prireditve pa niso pote
kale samo na O pčinah, 
temveč tudi v M iljah, Bo- 
Ijuncu, v samem m est
nem središču, v raznih d i
skotekah, po kraških va
seh, ki so tud i letos p r i
pravile  pogrebne sveča
nosti "gospoda Pusta" ter 
več dni zaporedoma orga
nizirale "nabiralno akcijo" 
od hiše do hiše.

 ED

OBVESTILA

PROSVETNO DRUŠTVO Mač
ko! je vabi v soboto, 15. fe
bruarja, ob 20. uri v dvorano 
srenjske hiše v Mačkoljah na 
večer z naslovom Med Indi
janci v Andih. Diapozitive in 
vtise s potovanja po Južni A- 
meriki bo predstavila dr. 
Magda Šturman.

TRŽAŠKA OBČINA in Kulturni 
center Veritas prirejata razsta
vo Umetnost za življenje. Raz
stavljajo slovenski slikar Mar
ko Rupnik, Rus Aleksandr 
Iščenko, Čehjanjemelka, Ro
mun Calin Stegerean, češki 
kipar Otmar Oliva, ruski mo- 
zaicist Aleksandr Kornoouk- 
hov. O tvoritev v Bastione 
fiorito na gradu sv. Justa v so
boto, 15. t.m., ob 11. uri.

NA PRVO postno nedeljo, 
16. februarja, bo ob 16. uri v 
cerkvi Novega sv. Antona 
skupno slovensko-italijan- 
sko slavje božje besede v 
sklopu priprav na jubilejno 
leto 2000. Vodil ga bo škof 
Evgen Ravignani.

POSTNI GOVORI 1997 v 
cerkvi sv. Jakoba v Trstu: 2. 
postna nedelja, 23. t.m., ob
16. uri - p. Janez Šamperl: 
Kristus - Beseda se je učlo
večila in se naselila med nami 
(in 1, 14).

NA SEDEŽU devinskih zbo
rov bo v petek, 14. t.m., ob
20.30 kulturni večer ob pra
zniku slovenske kulture. Ča
snikar dr. Drago Legiša bo 
razmišljal na temo Zakaj smo

in ostanemo Slovenci. Sledila 
bo predstavitev publikacije 
Spomin na težke čase Ana
stazije Antonič. S petjem bo
do sodelovali domači pevski 
zbori.

ZVEZA CERKVENIH pevskih 
zborov bo imela svoj redni 
občni zbor v petek, 21. t.m., 
ob 19.30 v Slomškovem do
mu v Bazovici.

NEDELJSKA ŠPORTNA oddaja 
Radio gol po Radiu Opčine se 
bo s tem tednom začela ob
14.30 in bo trajala do 17.30.

DAROVI

ZA SLOVENSKO Vincenci- 
jevo konferenco: člani odbo
ra v spomin na Marijo Slama
150.000, Anico Škerl 150.000, 
Milko Hvala 150.000, prof. 
Gojm ira Budala 150.000; 
Gianna Ostrouška v spomin 
na prof. Gojm ira Budala
30.000.

ZA MARIJIN dom pri Sv. 
Ivanu: v spomin na prof. Goj
mira Budala darujejo: druži
na Kandut 50.000; Miranda 
in Marijan Bajc 100.000; El
v ira  in Ivan Ločniškar 
30.000; N.N. 25.000; druži
na Bizjak 30.000; Marta 
Požar 20.000; Mimi in Pina 
Cobani 50.000; Stanislav So
ban 50.000. V spomin na 
Marcelo Pahor darujejo N.N. 
25.000; družina Bizjak 
30.000; Marta Požar 20.000; 
Mimi in Pina Cobani 50.000.

4- Ob hudi izgubi našega dragega
1 GOJMIRA BUDALA

se iskreno zahvaljujemo g. M ilanu Nemacu za lepo 
mašo in občutene besede, cerkvenim pevcem, bolničar
ki gospe Lidiji Rakar za skrbno nego ter vsem, ki so 
nam v teh težkih trenutkih stali ob strani, nepozabnega 
pokojnika pospremili k večnemu počitku, zanj molili, 
nam izrazili sožalje, darovali v dobrodelne namene in 
tako počastili njegov spomin.
Žalujoča žena Ksenija, sestra Breda in nečak Marko 
Trst, 13. februarja 1997

LEP KULTURNI 
VEČER V NABREŽINI

V nedeljo, 2. februarja, 
smo b ili v župnijski dvo
rani v Nabrežini priča pri
jetnemu ku lturnem u ve
čeru. N eu trud ljiv i župnik 
Brecelj je povabil v goste 
mešani pevski zbor Pod- 
gora in moško pevsko sku
pino Akord iz Gorice. Pod 
vodstvom  dirigenta  dr. 
M irka Špacapana je na
stopil najprej zbor v me
šani zasedbi ter zapel pet 
slovenskih in furlanskih  
skladb, nato je dr. Irena Tav
čar spregovorila o svoji bo
gati izkušnji kot splošni 
zdravnik, ki v svojem po
klicu prihaja v stik z mar
sikaterim problemom zdrav
stvene in socialne narave. 
Potem so nabrežinski otroci 
pogumno podali recitacijo 
Komu gorijo lučke, nakar so 
nastopili moški skupine

Akord in zapeli šest skladb, 
med njim i dve italijanski.

Večer je imel dobrodelni 
značaj, tako da ni smel 
manjkati srečolov, ki so se 
ga množično in zavzeto ude
lež ili dom ačin i, ki so do 
zadnjega kotička napolnili 
župnijsko dvorano, ter se
veda gostje in njihovi spre
mljevalci. Pridne gospodi
nje pa so poskrbele še za 
bogato postrežbo za goste 
iz Podgore pri Gorici, ki so 
očitno zelo cenili domačo 
kuhinjo.

Bil je res prijeten dogo
dek, ki je v svoji preprosto
sti pokazal, da je treba samo 
malo dobre volje, da se pre
magajo razdalje in nepozna- 
nja ter da se stkejo prijatelj
ske vezi med Slovenci trža
ške in goriške pokrajine.

-ČLANI PD PODGORA
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V SOBOTO OPERA V 
KULTURNEM CENTRU

PROFESIONALNOST 
IN ČLOVEČNOST 

V GLASBENI VZGOJI
VALENTINA PAVIO

V okviru dvoletne glasbene pedago
ške šole, ki jo organizira SCGV Emil 
Komel in jo vodi prof. Sijavuš Gadžijev, 
je v sredo, 22. januarja, gostoval pri
znani pianist in pedagog prof. Luciano 
Lanfranchi iz Genove. Na srečanju, ki 
je bilo odprto tudi profesorjem iz Slo
venije in F-Jk, je predaval o Chopinovih 
valčkih in baladah; naslednjega dne pa 
je imel z učenci tudi zasebne lekcije 
(t.i. master-class). Ob tej priložnosti 
smo ga zaprosili za kratek pogovor.

I z  Vašega p re d a va n ja  je  b i
lo razvidno, da zelo dobro p o 
znate  Chopina in da Vam je  ta  
skladatelj še posebno p r i  srcu. 

K a j Vani pom en i Chopin? Je Vaš 
najljubši skladatelj? K atere  

skladatelje  ste pog lo b ili med  
svojim koncertističnim  

dozorevanjem ?
Ponavadi se simpatija do nekega 

romantičnega skladatelja porodi, ko 
prehodimo pot "sentimentalizma" in 
spoznamo posebne zvočne učinke, ki 
so jih ustvarili romantični skladatelji. 
Priznam, da me je Chopin privlačeval 
zaradi svojega harmonsko-oblikovnega 
bogastva. Potrebnih je bilo precej let 
dozorevanja, kajti samo prek globoke

ga poznanja kompozicije sem lahko 
doumel fineso in bistvo Chopinove 
glasbe. Ta je povsem različna od glasbe 
kateregakoli drugega skladatelja. Nav
dihuje jo  namreč ljudska pesem nje
gove domovine oz. njegove dežele: 
Masovije.

Chopin ni moj najljubši skladatelj, 
a je vsekakor eden izmed najbolj zani
mivih. V svoji koncertistični karieri sem 
najprej poglobil baročne in klasične 
skladatelje (Bach, Haydn, Mozart, Bee
thoven) in na njihovih temeljih sem od
krival ter poglabljal ostale avtorje, ki 
so potrebni za profesionalno formacijo 
glasbenika.

Poleg predstavitve  ra z li
čnih in te rp re tac ij Chopinovih  

valčkov in balad  sko zi p ia n is t i
čno zgodovino ste nam p o d a li 

tu d i svojo osebno v iz ijo  na 
Chopinovo glasbo. Vse te in ter
p re ta c ije  p a  so bile dane a vd i

to r iju  le kot možne opcije. Je  
m orda v te j odprtosti skrivnost 

Vaših velikih  pedagoških  
uspehov?

Zdi se mi, da je zelo omejevalno 
svetovati eno samo interpretacijo, saj 
mora glasbenik - potem ko je spoznal 
vse možne poti - vedno izbrati.

Vaš ku riku lu m  je  bogat s 
koncertno, pedagoško in o rg a 
nizacijsko  dejavnostjo. Poleg 
tega smo im eli možnost spo

z n a ti tu d i Vaše iz ra z ite  člove
ške lastnosti. Odnos med učen
cem in  vzgojiteljem  je  brez dvo
ma eden izm ed temeljev, k i p o 
goju je jo  k a te ro ko li rast. K a j  

menite o tem?
Odnos med vzgojiteljem in učen

cem je ploden takrat, ko temelji na po
polni predanosti vzgojitelja in na čim 
širši učenčevi razpoložljivosti do spre
jemanja nasvetov, potem ko se je o 
njih svobodno in enakopravno pogo
voril.

P rv ič  ste gostovali na G ori
škem. Kakšne vtise ste imeli? 
(K e r  ste duhovita  oseba, smo 
p r ip ra v lje n i spreje ti od  vas 

tu d i k ritične  p ripom be!)
V Gorici sem srečal veder ambient, 

ki se želi obogatiti. Mislim, da bi bilo 
srečanje še bolj pozitivno, ko bi bili 
tudi kakšni ugovori na moje preveč 
osebne trditve. Dober "prepir" lahko 
odpre zanimiva obzorja. Takšna sre
čanja se mi vsekakor zdijo nujna za 
oblikovanje glasbenega okusa in za 
spoznavno raziskovanje.

K a j b i de la l L. Lanfranchi, 
ko b i ne b il glasbenik?

Katerikoli poklic, ki bi bil nevaren.

LOJZE SPACAL V G O R IC I

FOTO BUMBACA

RUPA-PEC-GABRJE-VRH

O D H O D I  V VEČNOST

LUISA ANTONI

"Kaj je ostalo Slovencem 
od Antona Foersterja? Čas je 
šel preko njega, šel tudi preko 
glasbe njegove, ki postaja 
zgodovina. A tisto veliko 40- 
letno konstruktivno delo nje
govo, ki ga je »zakopal sto 
klafter globoko« v našo na
rodno žit, ki je proniknilo 
kakor živa voda skozi pusto 
kamenje do plodne zemlje, 
da ustvari trden temelj naši 
glasbi - to delo ostane." Tako 
je pisal etnom uzikolog in 
zborovodja France Marolt I. 
193 7 ob stoletnici Foersterje- 
vega rojstva. Z Benjaminom 
Ipavcem in Franom Gerbi- 
čem je Foerster ponudil Slo
vencem najvidnejše umetni
ške dosežke v drugi polovici
19. stol. Konec tedna bo v ob
novljenem Kulturnem centru 
Lojze Bratuž na Drevoredu
20. septembra Gorenjski slav
ček, najbolj znana Foersterje- 
va opera. Za to zadnjo odrsko 
postavitev sta izšla tudi parti
tura in orkestrski material. 
Delo je bilo uprizorjeno de
cembra lani v Ljubljani in je 
doživelo zelo dober uspeh v 
režiji Františka Preislerja in 
dirigiranju Marka Gašperšiča.

Ob goriškem dvodnev
nem gostovanju smo se po
govorili s tenoristom Jurijem 
Rejo, ki igra glavno vlogo mla

Čeprav se zdi Božič že da
leč za nami in so bile misli 
marsikoga že nekaj tednov 
zaposlene z norim pustom, 
se je cerkveni božični čas 
končal šele v nedeljo, 2. fe
bruarja, s svečnico. Da bi še 
zadnjič priklicali v spomin 
božične dneve in predvsem 
pomen božjega rojstva, je 
župnija sv. Andreja iz Štan- 
dreža v okviru sinode prire
dila božični koncert, na kate
rem je nastopil dekliški zbor 
Andrej Vavken iz Cerkelj na 
Gorenjskem.

Stirinajstčlanski zbor pre
težno mladih deklet in žena 
se lahko ponaša s petnajstlet
nim delovanjem, že tretje leto 
zapored pa ga vodi dirigent 
Damijan Močnik, ki je tudi 
avtor himne za lanskoletni 
papežev obisk v Sloveniji. V 
svojem enournem nastopu je 
zbor z zlitim petjem skupine

dega Franja. Povedal nam je, 
da je Gorenjski slavček popu
larno delo, v katerem se odra
ža narodna pristnost in je pri 
občinstvu zelo priljubljeno, 
saj so bile ljubljanske pred
stave stalno razprodane. Re
ja, ki je doma iz Gorice, je po
udaril, da ga gostovanje v Go
rici zelo veseli, saj ga na me
sto vežejo lepi spomini: tu se 
je namreč rodil, tu je župni- 
koval njegov stric, v cerkvi na 
Travniku pa je kot otrok prvič 
solistično zapel itd. Pozneje 
se je izšolal v Ljubljani z Jan
kom Vekoslavom in nato na 
Dunaju z Antonom Dermoto; 
ob vrnitvi v Ljubljano pa se je 
izpopolnjeval še s tržaško so- 
lopevko Ksenijo Vidali. S po
sebnim ponosom nam je še 
povedal, da je prišlo prav iz 
Primorske veliko dobrih gla
sov. Pri tem je omenil samo 
nekatere, kot so npr. Gradi- 
ščan Josip Rijavec (1890- 
1959), Goričan M ario Ši
menc (1896-1958) in pa Os
kar Zornik ter Marijan Kri
stančič.

Opera Gorenjski slavček 
Antona Foersterja bo uprizor
jena 15. t.m. ob 20.30 v Kul
turnem centru L. Bratuž v prvi 
operni zasedbi, v nedeljo, 16. 
t.m., ob 17. uri pa bo nastopi
la druga operna skupina.

in solistov ter s prepričljivo 
izvedbo pesmi prijetno pre
senetil pretežno domačo in 
žal maloštevilno publiko. K 
prijetnemu izvajanju je pri
pomogla tudi akustičnost 
štandreške cerkve, ki so jo za
polnili krepki in čisti dekliški 
glasovi. V prvem delu so de
kleta nastopila na koru tudi 
ob spremljavi orgel in violine. 
Repertoar je bil pester in iz
bran, zajemal je tako iz ljud
ske kot avtorske zakladnice; 
poslušalcem je zbor ponudil 
pretežno nepoznane, a prije
tne božične melodije. Za ko
nec naj pohvalimo še štan- 
dreško župnijo, ki je v pol 
drugem mesecu priredila dva 
božična koncerta z vrhunski
mi slovenskimi izvajalci; nji
hovo petje ni bilo le kulturna 
manifestacija, ampak tudi - in 
predvsem - molitev.

V soboto, 8. februarja, je 
bila na dan slovenske kul
ture v goriškem Kulturnem 
centru Lojze Bratuž svečana 
otvoritev likovne razstave 
staroste slovenskih likov
nikov v zamejstvu Lojzeta 
Spacala. Slikar Spacal letos 
praznuje devetdesetletnico 
rojstva in sedemdesetlet
nico likovnega ustvarjanja; 
zato so mu slovenske kul
turne organizacije priredile

trojno razstavo: v Trstu, Go
rici in Špetru. Slikar se je od
prtja razstave v Gorici ude
ležil, o njem in njegovem de
lu pa je spregovoril prof. Još
ko Vetrih. V imenu priredite
ljev je pozdravil dr. Damjan 
Paulin, medtem ko je za gla
sbeno točko poskrbel pihal
ni trijo  Centra Komel. Igrali 
so Merkujeve skladbe, Luisa 
Gergolet pa je podala nekaj 
Kosovelovih pesmi o Krasu.

17. decembra je v Carma- 
gnoli pri Turinu umrla blaga 
gospa Viktorija Biasutti vd. 
Masten. Hčerka, ki je tam po
ročena, jo  je za nekaj časa 
imela pri sebi zaradi poškodb, 
ki jih je bila zadobila v pro
metni nesreči v Gorici. Poko
pali smo jo na Peči deset dni 
pozneje.

27. decembra je odšla k 
Bogu ga. Marjeta Černič vd. 
Ušaj iz Rupe. Vdano je prena
šala dolgotrajne tegobe vseh 
vrst. Nekaj časa je ostala na 
domu, nato je bila pri zdaj že 
pokojni sestri Julki v Štandre- 
žu, v bolnišnici, pri sestrah na 
Korzu v Gorici, v krminski 
bolnišnici ter nazadnje pri Sv. 
Justu v Gorici. Njeno telo po
čiva v domači rupenski zemlji.

30. decembra je zapustil ta 
svet g. Vladimir, po domače 
MirčeMaličs Peči. Poslovil se 
je dokaj hitro, čeprav je že prej 
čutil težave z zdravjem. Od 
njega smo se dokončno ločili 
dan po novem letu na Peči.

12. januarja je po krajši bo
lezni odšel v večnost g. Ljubo 
Tomšič. Zdravniki in bolniško 
osebje so mu skušali pomaga
ti do zavesti in zdravja, a brez 
uspeha. Njegovi domači, zla
sti žena Gabrijela, so mu stre
gli do zadnjega. Priporočili 
smo ga Stvarniku in Odreše
niku v cerkvi in na pokopali
šču v Rupi dne 14. januarja.

21. januarja je po dolgi bo
lezni zaspala v Bogu dobra 
mama ga. Kristina Grilj vd. 
Ferlat. Njeni, zlasti ga. Anica, 
so ji v vsej dolgi bolezni po
magali z veliko ljubeznijo.

Brat Lojze, ki je lazarist na Sar
diniji, se ni mogel udeležiti 
pogreba, ker je ravno takrat 
prestal operacijo v kolenu. 
Nadomeščal ga je in somaše- 
val z župnikom Davidom Ož- 
botom sobrat lazarist z M i
renskega Gradu g. Zdravko
Pogorelc, ki je tam superior. 
Vstajenje čaka na rupenskem 
pokopališču.

Na svečnico je dotrpela na 
Vrhu sv. Mihaela ga. Magda 
Ferfolja por. Devetak. Kar 
dvajset let je nosila težak križ 
bolezni, ki jo je za 13 let pri
klenila na voziček. Mož Da- 
rin, hčerka in sin ter vsi njeni 
domači so jo ves ta dolgi čas 
nadvse zgledno negovali. Po
magale so tudi dobre žene z 
Vrha. Mama je prihajala iz 
Doberdoba ji streč v tej pre
izkušnji. Magda je pred poro
ko veliko delovala z zbori. 
Nekdanji doberdobski župnik 
g. Brecelj ji je še danes nadvse 
hvaležen za vse delo, ki ga je 
opravila v rojstni vasi Dober
dob. Po poroki je vodila petje 
na Vrhu. Vse do konca se je, 
kolikor je mogla, udeleževala 
vseh prireditev in nedeljske 
maše v cerkvi. Še dan pred 
smrtjo je prejela vsa sv. zna
menja našega Odrešenika. 
Zato njeno izmučeno telo ča
ka vstajenje nabito z upa
njem. Njo in vse te naše umr
le spremljamo v velikem šte
vilu z daritvijo, molitvijo in pe
smijo naših zborov z najlep
šim spominom tja v večno luč 
pri živem Bogu. Svojcem pa 
izrekamo iskreno sožalje in 
prijateljsko solidarnost. 
------------ŽU

spesen slovenski pust
V nedeljo je bil v Sovodnjah prvič pustni sprevod, ki je 

dosegel velik uspeh. Udeležilo se ga je šest skupin iz naših 
slovenskih vasi; med nastopajočimi je posebno izstopal 
štandreški "pičulat". (Foto Bumbaca)

S O V O D N J E : U M R L A  T E R E Z IJ A  K U N C
Pred dvema tednoma se je sovodenjska župnijska skupnost 

poslovila od Terezije Kunc, vdove Tomšič. Bila je preprosta kr
ščanska žena, tiha in skromna, toda vedno živo prisotna pri 
vsem župnijskem življenju. V dolgoletni bolezni sta ji bila edina 
tolažba molitev in redno prejemanje obhajila na domu. Tako 
se je lahko pripravljena preselila v večno bivališče. Draga Rezi, 
naj Vam bo Gospod bogat plačnik za tiho in nenadomestljivo 
delo v župniji!

Sorodniki rajne Rezi se iskreno zahvaljujejo vsem, ki so daro
vali v dobre namene, in vsem, ki so se udeležili pogrebnega 
obreda. Posebna zahvala gre župniku Markežiču, nečaku du
hovniku Janezu Rupniku in zdravnici Dorini Tommasi.

ZBOR ANDREJ VAVKEN 
V ŠTANDREŽU
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DELOVANJE 
DOBERDOBSKE SEKCIJE 
SLOVENSKE SKUPNOSTI

REMO DEVETAK

VOKALNI KVARTET "7+" 
PRVIČ V GORICI

IVA KORŠIČ

I OTO BUMBACA

TISOČ SLOVENCEV 
- TISOČ DAROV

Z A  K U L T U R N I C E N T E R  L O JZE  B R A T U Ž

Ker se zavedamo velikih potreb ob obnovitvi Ka
toliškega doma, začenjamo širšo akcijo za podporo 
Kulturnemu centru Lojze Bratuž. Z združenimi 
močmi lahko veliko naredimo!
Lojzka in Andrej Bratuž ob 60-letnici očetove smrti 

1.000.000; N.N. Štmaver 100.000; N.N. 300.000; N.N. 
Števerjan 100.000 lir.

Svoj prispevek lahko nakažete na uredništvu Novega 
glasa ali na tekoči račun št. 31276 na Kmečki banki.

V četrtek, 30. januarja, je 
imela doberdobska sekcija 
Slovenske skupnosti sesta
nek s člani in somišljeniki. 
Srečanju je predsedoval na
čelnik doberdobske sekcije in 
občinski svetovalec Emil Vi
žintin.

Skupno z načelnico sve
tovalske skupine Marijo Fer- 
letič sta prisotne seznanila z 
delovanjem svetovalcev SSk 
pri reševanju občinskih pro
blemov. Govorili so o zbiral
nikih družbe SIOT v Jamljah 
in o zaprtju volilnega sedeža 
v vasi. Povedali so tudi, da so 
zadovoljni, ker bodo razširili 
cesto, ki vodi nad Doberdob- 
skim jezerom; prisotne so se
znanili s tem, da se neko pod
jetje zanima za opuščeni ka
mnolom v Dolu. Govor je bil 
še o urejanju cest, javni raz
svetljavi in urejanju odtočnih 
kanalov v Dolu. Ko so govorili 
o žgočih temah, ki se tičejo 
Doberdoba, so se zaustavili

V petek, 24. januarja, je bil 
v občinski sejni dvorani v 
Ronkah 4. občni zbor Slo
venskega kulturnega rekre
ativnega društva Jadro. Po za
četnem pozdravu župana 
Novellija, ki je poudaril po
membnost društva pri bo
gatenju občinske skupnosti, 
je posegel predsednik Karlo 
Mučič; zahvalil se je županu 
in podal izčrpno poročilo o 
vsestranskem delovanju dru
štva ter nanizal težave pri tem 
delu. Orisal je bogato de
lovanje društva v zadnjem 
triletju, ki se začenja vsako 
leto s tradicionalnim boži
čnim koncertom in se konča 
z miklavževanjem. Zaustavil 
se je tudi pri dobrih odnosih 
z občino, ki daje na razpo
lago svoje prostore in je se
veda priskrbela društvu se
dež, kjer potekajo srečanja, 
predavanja, tečaji klekljanja 
in slovenščine za otroke in 
odrasle. Predsednik je pou
daril tudi povezavo društva 
s šolo, ki je jamstvo za pri
hodnost slovenske skupnosti 
v Laškem; ta se ne more razvi
jati, če je popolnoma utop-

D A N  S L O V E N S K E  
K U L T U R E  V  L A Š K E M  

SKRD Jadro bo obeležilo 
letošnji praznik slovenske 
kulture v petek, 28. februarja, 
v razstavni dvorani občinske 
knjižnice v Ronkah. Najprej 
bo ob 20. uri na sporedu ot
voritev razstave domačega 
slikarja Iva Petkovška; umet
nika bo predstavil Jurij Paljk. 
Nato bo srečanje z  beneško 
kulturno stvarnostjo pod Ma
tajurjem; sodelovala bosta 
mešani pevski zbor Beneške 
korenine pod vodstvom Da
vida Clodiga in kulturna de
lavka Flavia Juretič. Vsi naj- 
prisrčneje vabljeni!

pri vprašanju v zvezi z vse
litvijo družin v prenovljeno 
ljudsko šolo. Do vselitve še 
ni prišlo kljub obljubam ob
čine. Avtobusne čakalnice v 
Doberdobu bi morali popra
viti, so dejali. Dolgo so tudi 
razpravljali o novem regula
cijskem načrtu v vasi. Mnenja 
so bili, da občinska uprava 
premalo seznanja občane s 
svojimi odločitvami. Na se
stanku so bili prisotni tudi 
mnenja, da sredstva javnega 
obveščanja posvečajo pre
malo pozornosti občini Do
berdob. Zavzeli so se za 
medsekcijsko sodelovanje in 
tesno povezavo s pokrajin
skim vodstvom SSk. Izvolili 
so tudi delegate, ki so pred
stavljali doberdobsko sek
cijo na pokrajinskem kon
gresu stranke. Delegacijo so 
sestavljali Leopold Antonič, 
Renzo Frandolič, Emil Vižin
tin, Ernest Quinzi in Miriam 
Vescovi.

Ijena v italijanskem okolju in 
nima sredstev ter pomoči 
krovnih organizacij, da bi po
skrbela za prevoz otrok, ki 
prihajajo iz širše okolice v vr
tec in slovensko osnovno šo
lo v Romjan. V tem smislu je 
še poudaril težave pri obve
ščanju ljudi o prireditvah in 
raznih pobudah, pri mešanih 
zakonih in italijansko govo
rečih prijateljih, zaradi kate
rih je treba vedno pripravljati 
dvojezična vabila. Po poroči
lu blagajničarja D. Lapanje in 
gospe S. Pahor Tonsig o delo
vanju klekljarske sekcije so 
prišli na vrsto še pozdravi go
stov. Pomembna in značilna 
posega sta podala predsed
nik ZSKP Damjan Paulin in 
p redsedn ik pokra jinske  
ZSKD Silvan Semolič. Poz
dravili so še predstavniki dru
štev Flrast, Kremenjak, Stan- 
drež in Sabotin.

Sledile so volitve; v novi 
odbor so bili izvoljeni Oskar 
Beccia, Sonja Božič, Claudio 
Devetak, Davorin Devetak, 
Renco Frandolič, Aleksander 
Furlan, Damjana Kobal, Du
šan Lapanja, Karlo Mučič, 
Štefanja Pahor, Liljana Visen- 
tin. Funkcije si bodo razdelili 
na prvi seji, ko bodo morali 
poleg rednega delovanja na
črtovati še primerno prazno
vanje ob 10-letnici delovanja 
društva.

j-  ZAHVALA

Ob boleči izgubi naše 
drage žene in mame 

MAGDE  
se iskreno zahvaljujemo 
vsem, ki so z nami sočus
tvovali in na kakršenkoli 
način počastili njen spo
min.

Darin, Viljena, Dimitri

Zimsko sonce je v nedeljo, 
2. februarja, zvabilo marsika
terega, predvsem mladega 
Goričana na bleščeče zasne
žene višave, zato je bila velika 
dvorana Kulturnega centra 
Lojze Bratuž precej skromno 
zasedena. Mladih obrazov je 
bilo res premalo. Sicer je bilo 
nedeljsko popoldne natrpano 
z raznimi prireditvami, zaradi 
tega se je publika razpršila. 
Kdor pa seje odločil za pribli
žno dveurno nevsakdanje 
glasbeno srečanje, mu goto
vo ni bilo žal.

Kvartet "7+" iz Izole (dva 
člana sta sicer iz Portoroža 
oz. Kopra) ustvarja že štiri le
ta. Pevci izhajajo iz Komorne
ga mešanega zbora iz Kopra 
in so v njem še zmeraj aktivni, 
čeprav so se 1.1992 odločili, 
da uberejo še drugo zanimivo 
glasbeno pot. Tako se Bruno 
Petvar (tenor), Leon Bučar 
(bariton), Danilo Japelj (te
nor) in Steljo Grbec (bas) se
stavili vokalno skupino z ob
širnim in raznolikim reperto
arjem. Izbor njihovih skladb 
je res pester; obsega namreč 
slovenske ljudske pesmi, zna
ne tuje (med drugimi Sina- 
trove in Piaffine popevke), 
črnske duhovne pesmi ter 
jazzovske motive. Rad sega 
tudi po nabožnih pesmih. Te 
izvaja večinomaa cappella po 
cerkvah. Za izvirno glasbeno 
spremljavo skrbi umetniški 
vodja Bruno Petvar, ki se edini 
profesionalno ukvarja z glas
bo. Za goriški koncert so iz
brali priljubljene, večinoma 
otožne pesmi iz narodne za
kladnice (Pozimi pa rožice ne 
cvete, Barčica, Dekle na vrtiču 
rože sadi, Mrzel veter tebe 
žene, Nocoj pa, oh nocoj, Sijaj 
mi sončece, Majolka bod po

zdravljena, Kaj ti je, deklica). 
Postregli pa so nam tudi z za
htevnimi svetovno znanimi 
motivi. Morda bi si kak sta
rejši poslušalec želel še več 
slovenskih ljudskih pesmi, a 
močna, zrela barvita vokalna 

i zmogljivost pevcev je še naji
zraziteje zazvenela prav v tu- 
Ijih skladbicah.

Svojo svežo govorico in 
obmorsko odprtost duha so 
ponesli že po vsej Sloveniji 
(bližajo se že dvestotemu 
nastopu). V zamejstvu, na Tr
žaškem, so nastopili že pet
krat, na Goriško pa so prišli 
prvič, a želimo, da ne zadnjič. 
V tem svojem razmeroma 
kratkem umetniškem raz
dobju so opozorili nase tudi 
z dvema kasetama (ena, Sijaj 
mi sončece, je bila na razpola
go tudi na koncertu), priprav
ljajo pa že nove in tudi CD 
ploščo.

Nekajkrat so se pridružili 
tudi skupini Primorski fantje 
in z njimi dosegli nagrado ob
činstva na Števerjanskem fe
stivalu narodno zabavne glas
be. V tej zasedbi so prisotni 
tudi v Ptuju in Mariboru, kjer 
so bili nagrajeni na Festivalu 
narečne popevke.

Čeprav je bila publika ma
loštevilna, je navdušeno sle
dila izvajanju in se ogrevala 
predvsem pri ritmično pou
darjenih skladbah. Nova dvo
rana je odlično prestala tudi 
to preizkušnjo in se izkazala 
primerna za tovrstne nasto
pe. Pevci so bili zelo zadovolj
ni z njeno zvočnostjo in se 
bodo z veseljem odzvali po
novnemu vabilu in takrat jih 
bo gotovo sprejela polna dvo- 

irana mladih src.

Ob smrti drage mame in 
žene Odorine Lavrenčič izre
ka Zveza slovenske katoliške 
prosvete globoko sožalje Hi- 
lariju, Luciji, možu Karlu in 
ostalim sorodnikom.

Ob težki izgubi drage ma
me izrekamo sodelavcema 
Luciji in Hilariju občuteno 
sožalje kolegi in dijaki SCGV 
Emil Komel.

Zbor Jacobus Gallus iz
reka iskreno občuteno soža
lje prof. Hilariju Lavrenčiču in 
družini ter ostalemu sorod
stvu ob izgubi drage mame.

Uredništvo in uprava No
vega glasa se pridružujeta iz
razom sožalja v tem težkem 
trenutku za družino Lavren
čič.

SCGV EMIL KOMEL - KONCERTNA SEZONA 1996/97

Anton F o e rs te r  (1 8 3 7 -1 9 2 6 )

GORENJSKI SLAVČEK
OPERA V DVEH DEJANJIH

Opera in Balet SNG v Ljubljani

Dirigent Marko Gašperšič 
Režiser František Preisler

Kulturni center Lojze Bratuž - velika dvorana 
-sobota, 15. februarja 1997, ob 20.30 (abonma)
- nedelja, 16. februarja 1997, ob 17. uri

PREDPRODAJA VSTOPNIC NA SEDEŽU SCGV E. KOMEL, 
DREVORED 20. SEPTEMBRA 85, TEL. (0481 )5 32163.

D ARO VI PRIHO DN JIČ

KD SABOTIN IZ STMAVRA

p r i r e j a

•  ob praznovanju sv. Valentina v prostorih bivše osnovne 
šole v Stmavru v petek, 14. februarja 1997, ob 20. uri

OTVORITEV RAZSTAVE "NAŠA PRETEKLOST" 
na temo o naši preteklosti bo predaval Matjaž Pintar;

N A S TO P  M O Š K E G A  Z B O R A  M IR K O  FILEJ

•  v soboto, 15. februarja, ob 20. uri
DAN SLOVENSKE KULTURE

nastopajo: otroški pevski zbor Št. Maver, moški pevski 
zbor St. Maver, mladinski odsek KD Sabotin

•  v nedeljo, 16. februarja 1997, 
ob 10.30 odprtje kioskov,
ob 14.30 SLOVESNA SVETA MAŠA

V SODELOVANJU Z GORIŠKIM CENTROM ZA ARHEOLOŠKE IN 
ZGODOVINSKE RAZISKAVE, ŽUPNIJO 

ŠTMAVER - PEVMA - OSIAVJE

PD PODGORA - ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

vabita na spominsko svečanost

OB 60. OBLETNICI SMRTI 
LOJZETA BRATUŽA

V župnijski cerkvi v Podgori - nedelja, 16.2.1997, ob 11. uri 
maša zadušnica, ob 11.45 recital Lojze Bratuž, nedolžna žrtev, 
izvajajo MePZ Podgora, MoPS Akrod, recitatorji, na orgle spre
mlja Dalia Vodice.

PD STANDREZ - KD OTON ZUPANČIČ

prirejata
PREŠERNOVO PROSLAVO

Sodelujejo štandreška osnovna šola Fran Erjavec ter me
šana zbora Štandrež in Oton Župančič. Govor: dr. M iro
slava Brajnik.

V domu Andrej Budal v Štandrežu v petek, 21. februarja 1997, 
ob 20. uri.

GALERIJA

V razstavnih p rostorih  Katoliške 
knjigarne bo razstavljal

M ARJAN M IK LA V E C
O umetniku bosta spregovorila 

Polona Škodič in Saša Quinzi.

Gorica, Travnik 25 
petek, 21. februarja 1997, ob 18. uri.

SCGV EMIL KOMEL - KONCERTNA SEZONA 1996/97

ZAKLJUČILO SE JE OBDOBJE...
Zadnja Lisztova klavirska dela 

na CD-ju Luca Ferrinija 
Sodeluje Kaja Šivic, urednica revije Glasbena mladina

Komorna dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž 
- sobota, 22. februarja 1997, ob 19.30

RAZVEJANA DEJAVNOST 
DRUŠTVA JADRO

KARLO MUČIČ
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BENEŠKA S
l< E

SLOVENCI PO SVETU

TEMNA DESETLETJA NASE 
POVOJNE ZGODOVINE

ERIKA JAZBAR

Pod psevdonimon Naz se 
skriva pisec in zelo dober po
znavalec temnejših plati be
neške povojne zgodovine. 
Omenjeno obdobje je žal 
označevala predvsem proti
slovenska (oz. protijugoslo
vanska) gonja italijanskih taj
nih in manj tajnih organizacij. 
Za vse tiste, ki smo o teh si
cer zelo dobro organiziranih 
strukturah imeli le bežno in 
splošno sliko, predstavlja no
va publikacija zadruge Dom 
poglaviten dokument. Gli 
arini bui della Slavia - attivita 
delle organizzazioni segrete 
nel Friuli orientale je naslov 
knjige, ki je prišla pred krat
kim na naše knjižne police.

Knjigo je - kakor rečeno - 
izdala in opremila založniška 
zadruga Dom, omogočila pa 
sta jo  Ministrstvo za kulturo 
Republike Slovenije ter po
krajina Videm; obsega okoli 
250 strani, stane 50 tisoč lir, 
kupimo pa jo lahko v vseh 
slovenskih in nekaterih itali
janskih knjigarnah v Gorici in 
Trstu ter seveda v Čedadu.

Posvečena je vsem tistim 
duhovnikom beneške Slove
nije, ki so vse življenje klju
bovali nasilju in se borili za 
dostojanstvo slovenskih lju
di; uvodno besedo je napisal 
Marino Qualizza, ki nam v 
klenih stavkih predstavja vse
bino poglavij ter vzdušje, ki 
je vladalo v teh dolinah do 
včerajšnjega dne.

Neposrednost ter doku
mentarnost označujeta ravno 
tako pisca, ki ne gradi na ko
mentarjih ali ogorčenosti, 
temveč z dokumenti, poroči
li, številnimi podatki ter sami
mi imeni in priimki podaja še 
preveč jasno sliko obdobja, 
ki se je zaključilo le pred krat
kim.

Za bralce Doma sicer 
predstavlja publikacija le del
no novost, kajti v njej so v 
bistvu zbrani članki, ki jih je 
Naz objavljal v beneškem 
petnajstdnevniku pred nekaj 
leti in s tem pisanjem vzbudil 
nemalo polemik, predvsem 
pa veliko zanimanja.

Odgovorni pri zadrugi so 
omenjene članke zbrali v 
knjigo, zato da bi vsi lahko 
nemoteno in brez presled
kov brali omenjene članke v 
obliki poglavij in tako imeli

S A Z

G LI AN N I BU I DELLA SLAVIA
U tir ita  delle organizzazioni segrete 

nel F r iu l i orientale

S 'n ič ta  Cooper a ti »a K dilrirr Doni 
L  h ida le  d rl Iriu li 

19%

doslednejšo podobo tistega 
sveta, ki je ostal v spominih 
vsakega Slovenca beneških 
dolin. Ne nazadnje je za mo
rebitnega raziskovalca te 
zemlje knjiga dostopnejša ter 
obenem nudi širši italijanski 
publiki dokument, ki ga mar
sikateri sodržavljan ne poz
na; nemalo pa je tudi tistih, 
ki bi radi vse to zakrili pod 
nedobro definirano 'propa
gando".

Naslov publikacije verjet
no še najjasneje predstavlja 
vsebino knjige, saj o mrač
nem obdobju naše zgodovi
ne lahko kar mirno govori
mo; pred našimi očmi se ta
ko kar vrstijo primer za pri
merom ustrahovanja, vohu
njenja, prisilno poitalijanče
vanje v šoli in v vsakdanjem 
družbenem življenju, bučni 
propagandni stavki in - danes 
bi rekli - smešno izkrivljena 
poročila o delovanju naših 
ljudi; nemalo je grobih pose
gov na slovenskega človeka, 
ki je bil stalno pod nadzorom 
in je v bistvu vedel, da je vsa
ko njegovo dejanje nato re
gistrirano in reinterpretirano 
v poročilu in dodano ostalim, 
ki že ležijo v posebni osebni 
mapi. O tem smo marsikaj 
že slišali, govorili, pisali.

Pomemben delež, ki nam 
ga daje nova publikacija, je 
predvsem v razkritju omrežja 
te podtalne vojske, ki je štela 
tudi 7.000 somišljenikov; na
stala je takoj po vojni januarja

1946, vanjo pa so stopili v 
glavnem aktivisti razpušče
nega bataljona Osoppo (naj
prej pod imenom Terzo cor- 
po volontariper la liberta), kaj 
kmalu pa se je struktura reor
ganizirala, se lokacijsko pre
selila v vojašnice karabinjer
jev in se preimenovala v 
Volontari difesa confini ita- 
liani VIII, kasneje "organiza
cija O" (O =  Osoppo); leta 
1956 se je ob razpustu "orga
nizacija O" prelila v glavnem 
v nam bližji in bolje poznani 
Gladio.

Tajna organizacija zato ni 
nastala iz niča, temveč je gra
dila na strukturah, ki nam jih 
je pustil fašizem, posluževala 
se je zelo pomembne mreže 
vohunov, ki niso imeli naj
manjšega interesa, da bi se 
težko vzdušje razjasnilo. So
vraštvo, sum in dvoličnost so 
jim stregli vsakdanji kruh in 
tudi kaj več, med prebivalce 
teh dolin pa so zarezali težko 
in globoko rano.

Nova knjiga zadruge Dom 
je pomembna in zanimiva za 
vse nas, Italijane in Slovence, 
ki živimo v Italiji. Posebno 
primerno pa bi bilo, da bi jo 
v kratkem prevedli tudi v slo
venščino, tako da bi marsika
teri predvsem mlajši matični 
Slovenec bolje spoznal pol
pre teklo  zgodovino naše 
skupnosti in nas tako mogo
če gledal v svetlejši luči.

S N E Ž N E R A Z M E R E

11.2.97 cm snega
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proge delujoče vlečnice
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tekaške
proge

K R A J MIN - MAX St , k m  n a
SKUPNIH

SREDI TEDNA - V 
KONCU TEDNA

DNE - 
KOLIČINA

IV) OBVEZNE 
VERIGE

SKUPNIH KM , 
TEPTANIH KM

NEVEJSKO SEDLO 
tel. 0 4 3 3 /5 402 6

80 - 200 8 / 9 5 - 7 3.1. - 25 cm odprte 2 .5 /2 .5

TRBIŽ - SV. VIŠARJE 
tel. 04 28 /2967 2 5 - 7 0 1 4 /1 4 7 - 8 6.1. - 5 cm odprte 6 0 /4 0

RAVASCLETTO 
ZONCOLAN 

tel. 0 4 3 3 /6 603 3
2 0 - 8 0 1 8 /2 0 6 - 7 20.1. - 5 cm odprte 5 / 5

F0RNI Dl S0PRA  
VA R M 0S T  

tel. 0 4 3 3 /8 820 8
2 0 - 5 0 6 /1 2 5 - 5 21.1. -1 0  cm

.......... .....

odprte 1 5 /6

PIANCAVALLO  
tel. 04 34 /6 552 58

2 0 - 8 0 2 0 /2 0 11 - 14 6.1. - 5 cm

.......

odprte 1 5 /1 5

O SLOVENSKI 
MANJŠINI NA  
AVSTRIJSKEM 
ŠTAJERSKEM

Celovški dnevnik Neue 
Karntner Tageszeitung je pred 
kratkim objavil reportažo o 
slovenski manjšini na avstrij
skem Štajerskem. Časopis je 
ugotavljal, daje dežel na vlada 
v Gradcu desetletja zanemar
jala obstoj slovenske manjšine 
in da je zavestno spregledala, 
da je v 7. členu avstrijske dr
žavne pogodbe Štajerska na
vedena kot domovina etnične 
manjšine.

Celovški časopis pa je bil 
kritičen tudi do Slovenije, saj 
je ugotavljal, da Ljubljana ob 
vsaki priložnosti zahteva pra
vice za koroške Slovence; do 
manjšine na Štajerskem pa je 
bila očitno manj zavzeta, če
prav se je še pri zadnjem po
pisu prebivalstva 1.700 pre
bivalcev Štajerske opredelilo 
za Slovence. Časopis tudi ob
soja, da je deželna vlada skli
cala deželni svet, ki je raz
pravljal o manjšinah in ugoto
vil, da "obstoj slovenske manj
šine na Štajerskem ni doka
zljiv". Časopis komentira, da

se je Štajerska s tem odpove
dala delu svoje kulturne iden
titete; ob tem pa ugotavlja, 
da je to lahko tudi medvedja 
usluga v času, ko se Avstrija 
zavzema za priznanje nem
ško govoreče manjšine v Slo
veniji. - MT

PRVO 
POBRATENJE 

MED 
FLAMSKO IN 
SLOVENSKO 

O BČINO

Medtem ko se občini Ma- 
asmechelen in Škofja Loka pri
pravljata na uradno pobrate
nje, ki bo kdaj kasneje v tem 
letu 1997, sta se 31. januarja 
in 1. februarja že pobratili 
flamska občina VVaasmunster 
in slovenska občina Kranjska 
Gora. Za Slovenijo in belgijsko 
deželo Flandrijo je to prvič v 
zgodovini.

Že v petek, 31.1.1997, je 
bila občinska delegacija iz 
Kranjske Gore sprejeta v flam
skem parlamentu v centru 
Bruslja in si je po kosilu ogle

dala mesto. Zvečer je bila slo
vesna slovenska večerja v eni 
najboljših restavracij v VVaas- 
munstru. Za soorganizacijo so 
skrbeli člani Slovensko-belgij- 
ske podjetne družbe in dr. Bo
ris Cizelj, veleposlanik sloven
ske Misije pri Evropski uniji.

V prepričanju, da se bodo 
občani kot člani evropskih dr
žav na vseh področjih pribli
žali, sta v soboto, 1. febru
arja, župana občin Kranjska 
Gora in VVaasmunster podpi
sala uradno listino, v kateri je 
opisana pogodba o pobrate
nju. V VVaasmunstru so cel 
dan potekale razne prireditve, 
ki so se jih občani množično 
udeležili: ljudske igre, turisti
čna predstava Kranjske Gore, 
sprevod, kulturni nastopi, ve
černi ognjemet. Za priložnost 
so nastopile poleg krajevnih 
kulturnih skupin tudi folklorna 
in glasbena skupina iz Kranj
ske Gore. Zvečer je bila za ko
nec drugič slovenska večerja. 
V sodelovanju je slovenski ve
leposlanik Jaša L. Zlobec pri
vabil številne veleposlanike 
raznih evropskih držav, ki so 
se radovoljni pridružili in se 
zelo zanimali za to prvo po
bratenje med tema dvema ob
činama.

- POLDE CVERLE

Z d ra vs tvo

O RAKU IN 
AIDS-U o)

HARJET DORNIK

Sovodenjski krvodajalci so 24. januarja 
priredili v domačem kulturnem domu večer 
zdravstvene vzgoje. V svojo sredo so letos 
povabili prof. Umberta Tirellija, primarija 
onkološkega in AIDS oddelka v Avianu, ki 
je spregovoril o spoznavanju in preprečeva
nju omenjenih bolezni. Kljub težki proble
matiki je predavanje izzvenelo optimistično, 
saj je zdravnik večkrat poudaril, da se je mo
goče proti raku uspešno boriti. Rak ne velja 
več za neozdravljivo bolezen, skoraj vse vr
ste raka so ozdravljive. Polovica ljudi, bolnih 
za rakom, ozdravi; če pa je še vedno toliko 
smrti, gre to v dobri meri pripisati nepouče
nosti, ki je jev Italiji še vedno veliko, in stra
hu pred boleznijo. V Ameriki je občutljivost 
za ta vprašanja veliko večja, saj npr. pred
sednik ZDA v svojih uradnih govorih omenja 
te bolezni. V Italiji pa se ne dogaja, da bi jih 
kdaj omenjala ministrski ali republiški pred
sednik. Dokler tega ne bodo storili pomem
bni državni predstavniki, se stvari po Tirelli- 
jevem mnenju ne bodo bistveno spremeni
le. Prav tako skrbno se teh tem ogibajo sred
stva javnega obveščanja, zlasti zasebna, ki 
raje omamljajo ljudi s horoskopi in šarlatan- 
skimi nasveti, kot da bi jim posredovala dro
bne koristne napotke in informacije o pre
ventivnih ukrepih zoper te bolezni. Govoriti 
o raku v Italiji še vedno “prinaša nesrečo". 
Če pa bi javnost bila stalno informirana, bi 
se letno rešilo do 40.000 oseb. Vseh novih 
primerov rakastih obolenj v Italiji je letno 
225.000, od teh jih 110.000 podleže bolezni.

V večini primerov sta zelo pomembni 
preventiva in zgodnja diagnoza. Od trenut
ka, ko celica, dalj časa izpostavljena rako
tvornim snovem ali sevanjem, izgubi nadzor
stvo nad svojim razvojem, lahko preteče tudi 
deset let. V tem času je mogoče rak odkriti. 
Kirurgiji sta danes v veliko pomoč kemotera
pija in obsevanje, ki omejujeta kirurški po
seg na minimum in prihranita bolnikom 
hujše psihološke travme.

Prof. Tirelli se je zaustavil pri treh vrstah 
raka, ki zahtevajo največ žrtev: pri pljučnem 
in črevesnem raku ter raku na dojkah. Kar 
ena tretjina vseh primerov raka nastopi za
radi kajenja, med temi prednjači pljučni rak 
S 25.000 novimi primeri letno. Proti temu 
raku se lahko borimo le s preventivo. Ko se 
po desetih letih latence pokaže, so celice 
že zelo odporne proti zdravilom in vsaka 
terapija je neučinkovita. Potrebno je mlade 

j  (in starejše) stalno nagovarjati, naj ne kadijo. 
En paket pokajenih cigaret na dan skrajša 
njihovo življenje za dvajset let. Celice dihal
nih poti uničuje zgorevanje, vseeno je, ali 
kadimo tobak ali druge trave (podobno u- 

jčinkuje močno sončenje na kožo). Tudi pa
sivno kajenje ni brez žrtev, manj pljučnega 
raka prinaša trenutno mestni smog.

Odnos države do kajenja je dvoličen. Ta 
prepoveduje reklame cigaretnih znamk, 
hkrati na športnih prvenstvih in spotih na 
široko izstopajo črke znamk. Država ima 
monopol nad tobakom. Morda podtalno 
računa, da bo prihranila na penzijah, je pri
pomnil predavatelj. Med televizijskimi od
dajami se dogaja, da zdravniki kadijo. Med 
zdravniki je 40% kadilcev, prav tako kadijo 
pedagogi, to pa sta dve kategoriji, ki sta prvi 
poklicani, da širita preventivna sporočila!

Za rakom na dojkah zboli letno 22.000 
žensk, od teh jih polovica umre. Pri tej obliki 
raka je izredno pomembna zgodnja diagno
za. Zaradi počasnega razvoja rak ne more 
ubežati rednemu pregledovanju. Slikanje 
dojk vsaki dve leti in Pap-test sta zaneslivi 
prevenciji.

Tudi za črevesni rak je zelo pomembna 
zgodnja diagnoza. Rak namreč potrebuje o- 
sem let, da se sprevrže v maligno obliko. 
Predhodni papilomi dajejo znake svoje pri
sotnosti z manjšimi krvavitvami. Zato je zelo 
pomembno raziskovati okultno kri v blatu 
(v lekarnah je razpoložljiv test) in izvajati 
več črevesne endoskopije. Pravočasna od
stranitev teh tvorb korenito reši problem. 
Na tisoče ljudi, je povedal zdravnik, umre, 
ker pripisuje kri v blatu hemoroidom.
- DALJE

LOVE N IJ A

KANALSKA DOLINA  
ZDOMSTVO

RUBRI
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POLDRUGA MILIJARDA DOLARJEV TUJIH NALOŽB V SLOVENIJI

BOJAZNI IN PREDSODKI 
ZARADI TUJIH VLAGANJ V 

GOSPODARSTVO
MARJAN DROBEŽ

Pretežen del javnega mne
nja v Sloveniji soglaša s poli
tiko in usmeritvami države, 
da bi se čimprej lahko vklju
čili v t.i. evroatlantske orga
nizacije. Gre predvsem za Ev
ropsko zvezo in zavezništvo 
Nato. Slovenija je pač maj
hna država in njena prihod
nost je odvisna zlasti od tega, 
ali bomo tudi formalno pripa
dali svetu, kateremu s svojo 
zgodovino, kulturo in civili
zacijo že od nekdaj pripada
mo. Kljub temu pa je v državi 
veliko t.i. evroskeptikov, ki 
zatrjujejo, da bo Slovenija z 
vključitvijo v mednarodne in
tegracije izgubila svojo samo
stojnost oz. dobršen del na
rodne identitete. V takih oko
ljih poudarjajo, da bi se lahko 
razvijali samostojno in sode
lovali z vsemi državami, ter 
kot primer take politike in us
meritve omenjajo predvsem 
Švico.

Iz takega evroskepticizma 
izhajajo tudi bojazni in pred
sodki zaradi obnašanja in vlo
ge tujega kapitala v gospodar
stvu. Slovenska podjetja so 
po večini tehnološko zastare
la, slabo organizirana, proiz
vodni stroški so preveliki, ka
k o v o s t b la g a  pa včasih ne 
ustreza strogim merilom, ki 
veljajo v razvitih zahodnih dr
žavah. Tuj kapital oz. vlaganje 
v gospodarstvo naj bi slednje 
dvignila na višjo raven in ga

odprla v svet. Izkušnje na tem 
področju so dobre. V Slove
niji je tuj kapital v različnih 
deležih zastopan v okrog 
dvajsetih podjetjih in nedav
na analiza je potrdila, da ta 
poslujejo bolje od tovarn oz. 
podjetij, ki so v izključni slo
venski lasti. Stopnja donos
nosti podjetij z deležem ino
zemskega kapitala je večja, 
tujci del dobička vlagajo v 
boljše tehnično opremljanje 
podjetij, vsa podjetja s tujim 
obeležjem pa imajo tudi za
nesljiva tržišča v tujini. Za po
nazoritev omenjamo primer 
Tobačne tovarne v Ljubljani, 
ki je postala najbolj uspešno 
hčerinsko podjetje Reemts- 
ma iz Hamburga. Ljubljanska 
Tobačna tovarna povečuje 
obseg prodaje tobačnih iz
delkov predvsem zaradi večje 
prodaje na tujih trgih. V letu

1996 se je njen dobiček po
večal za 40%. 'Odkar smo del 
nemškega podjetja, je naše 
poslovanje zelo uspešno, saj 
smo povečali proizvodnjo, 
prodajo in prihodek. Veliko 
smo tudi investirali v tehno
logijo," je ob presoji poslova
nja poudaril Bojan Simonič, 
generalni direktor Tobačne 
tovarne Ljubljana.

Kljub dosedanjim dobrim 
izkušnjam s tujim kapitalom 
pa se pojavljajo bojazni, da 
bi zlasti velike tuje družbe fi
nančna vlaganja v naša pod
jetja izkoristile za to, da bi si 
jih  podredile oz. da bi jih 
spremenile v nekakšne raz
deljeval ne centre za svoje iz
delke. Njihov prvenstveni cilj 
naj bi bil torej razširitev last
nih tržišč, ne pa pomoč slo
venskim podjetjem, da bi ta

lahko izboljšala poslovanje in 
si zagotovila nove trge,” je ob 
razpravah o tujih vlaganjih v 
Sloveniji dejal znan gospo
darstvenik. Take bojazni so 
postale še bolj očitne ob pri
meru velikega nizozemskega 
kmetijskega podjetja Cosun, 
ki je z nakupom 25-odstotne- 
ga deleža delnic postalo naj
večji delničar tovarne slad
korja v Ormožu. Tamkajšnji 

| pridelovalci sladkorja se boje, 
da bi družba Cosun poskrbe- 

i la predvsem za prodajo svo- 
Ijih velikih presežkov sladkor
ja v Slovenijo, s čimer bi pre
prečila nadaljnje širjenje pri
delave sladkorja na območje 
Ormoža. Predstavniki nove
ga delničarja zagotavljajo, da 

! so pripravljeni prevzeti tudi 
večinski delež Tovarne slad
korja v Ormožu, toda le zato, 

;da bi z aktivnim lastništvom 
tovarno v naslednjih letih teh
nično in komercialno uspo
sobili in jo pripravili za vstop 
na evropske trge.

Ob takih gospodarsko-fi- 
nančnih gibanjih je prof. Jože 
Mencinger, znani ekonomist 

j  in predstojnik Ekonomskega 
inštituta Pravne fakultete 

I Univerze v Ljubljani, izjavil, 
"da se ne smemo spreneve
dati. Da bo slovensko gospo
darstvo slejkoprej pretežno v 
tujih rokah, je bilo jasno, ko 
smo se odločili za osamosvo

jitev  in kapitalizem. Politična 
; samostojnost je vsebovala 
odpoved gospodarski. Ne gre 
tudi pozabiti, da velik delež 
tujega lastništva kaže, da Slo- 

i venci s svojim premoženjem 
in delom ne znamo sami do
bro upravljati."

Svetniki mestne občine 
Nova Gorica so na zasedanju 
pred kratkim  obravnavali 
nekatere vidike mednarodne
ga delovanja in usmeritve te 
velike občine ob slovenski 
meji z Italijo. Sprejeli so sklep
o pobratenju Nove Gorice in 
Celovca, glavnega mesta Ko
roške dežele, ter o podelitvi 
posebnega priznanja celov
škemu županu dr. Leopoldu 
Guggenbergerju za njegov 
prispevek k stikom in sodelo
vanju med Celovcem in No
vo Gorico. Listino o pobrate
nju so podpisali v gradu 
Kromberk, na slovesnosti pa 
so podelili tudi priznanje no
vogoriške občine županu Ce
lovca kot zaslužni osebnosti 
za plodno in prijateljsko so
delovanje med skupnostima.

V utemeljitvi omenjenih 
sklepov je bilo poudarjeno, 
da je Nova Gorica že I. 1965 
postala eno od tedaj partner
skih mest Celovca. Sodelova
nje med območjema se je če
dalje bolj poglabljalo in utr
jevalo, tudi v okvirih politi
čnega in zemljepisnega tri
kotnika, ki ga tvorijo Nova 
Gorica, Gorica in Celovec. 
Poseben prispevek in obele
žje omenjenim stikom in so
delovanju je dal dr. Leopold 
Guggenberger, ki je bil I. 
1973 izvoljen za celovškega 
župana in še zmeraj opravlja

POBRATENJE 
NOVE GORICE 
IN CELOVCA
Kaj pa odnosi med Goricama?

to funkcijo. Nova Gorica se 
udeležuje raznih mednarod
nih srečanj in prireditev, ki jih 
organizirajo v Celovcu, saj 
ima ta občina razvito sodelo
vanje s štirinajstimi mesti v 
| Evropi in Aziji. Celovški žu
pan je, tako beremo v doku
mentu Komisije za nagrade, 
priznanja in odlikovanja no
vogoriške občine, "na podro- 
Ičjih, kjer sta Nova Gorica in 
Gorica težko našli skupno 
pot, nekajkrat vplival na iz
boljševanje medsebojnih od
nosov, zaradi česar je bil s 
svojo odprtostjo do sodelo

vanja med slovenskimi in ita
lijanskimi občinami, dejan
sko soavtor oz. soustanovitelj 

j Skupnosti Alpe-Jadran".
! Svetniki novogoriške 
I mestne občine so župana Čr- 
jtomira Špacapana spraševali, 
kakšen je v okviru omenjenih 
stikov in sodelovanja med 

.Novo Gorico in Celovcem 
položaj koroških Slovencev. 

Iž u p a n  je zatrjeval, da je prav 
po zaslugi celovškega župana 
Guggenbergerja položaj Slo

vencev na Koroškem boljši 
od položaja Slovencev v Ita
liji. Na to trditev se ni odzval 
nobeden od udeležencev za
sedanja Mestne občine. Pač 
pa je predsednik občinske 
komisije za mednarodno so
delovanje Tomaž Beltram 
menil, "da bo kdaj v prihod
nje prišlo tudi do pobratenja 
Nove Gorice in Gorice".

Zagotovo bi lahko priča- 
j kovali, da bi se obe Gorici za- 
i radi bližine, skupne preteklo
sti in v marsičem enakih tra
dicij in kulture, zlasti pa zara
di prisotnosti Slovencev v 
|Gorici, ki so bili zmeraj po
memben soustvarjalec njene 

izgodovine, lahko že zdavnaj 
pobratili. Med sosednjima 
mestoma sicer obstaja oz. 
poteka intenzivno sodelova

n je  na posameznih podro
čjih, toda tesnejše zbližanje 
med Novo Gorico in Gorico 

j ovirajo razne težave ter po
litični, etični, psihološki in 
drugi predsodki. V svoji zad- 
inji številki je zanimiv in ak- 
jtualen komentar o tem obja
vil časnik Skupnost, glasilo

stranke Slovenska skupnost
iv Italiji. Avtor ob konkretnih 
primerih iz delovanja občin
ske uprave v Gorici kritizira 

j stališča tamkajšnjega župana 
Valentija. Piše tudi naslednje: 
i"Predvsem je sporna izbira 
desnosredinske uprave žu- 

ipana Valentija, da nadaljuje 
z delitvijo našega skupnega 
območja na t.i. staro in Novo 
Gorico, medtem ko ob pri
pravi novega splošnega ob
činskega regulacijskega na- 
ičrta mnogi menijo, da bi tak- 
jšen načrt moral upoštevati 
skupen razvoj obeh mest v 
bodočih desetletjih. V odno
sih med obema Goricama pa 
opažamo celo vrsto čudnih 
dogodkov; oba župana se i- 
mata menda strašno rada; 
skupaj naj bi delala nekaj pro
jektov tudi s pomočjo Evrop- 

iske zveze. V resnici pa redno 
! beležimo izjave goriškega žu
pana proti združevanju mest, 
proti skupnemu proslavljanju 
tisočletnice Gorice, proti pro
doru Slovanov ipd. Do sedaj 
! še nismo zasledili jasne izjave 
'novogoriškega župana Špa
capana glede teh argumen
tov, mogoče zavoljo nekega 
sožitja, ki bi mu lahko rekli 
podrejenost. Vsako pravo so
delovanje mora predvsem 
sloneti na medsebojnem za
upanju in odkritih odnosih; 

itega pa vsaj do sedaj v pri- 
meru obeh Goric zelo pri- 

imanjkuje."
1------------M.

PADAJOČE PESNISKE ZVEZDE

PREBUJANJE V BRDIH
MARJANA REMIAS

Ob letošnjem kulturnem 
prazniku so potekale po šte
vilnih krajih Primorske kultur
ne prireditve v znamenju ča
ščenja velikana slovenskega 
pesništva dr. Franceta Prešer
na. Ena prireditev je pretekli 
teden bila v viteški dvorani do
brovskega gradu, z njo pa so 
Brici, ki so od nekdaj veljali 
za inteligentne in izvirne ljudi, 
počastili ne samo Prešerna, 
pač pa tudi največjega pesnika 
domačih Brd, Alojza Gradni
ka. Petkovega multimedijske- 
ga večera, ki je mehko izzve
nel v kipeči briški graščini, se 
je udeležilo veliko domačinov, 
pa tudi Gradnikov sin ing. Ser
gej Gradnik, ki vsako leto Brda 
obišče ob Gradnikovih veče
rih. Vidno zadovoljen in nav
dušen nad pesniškim veče
rom, ki je povzdignil v času 
življenja zamolčanega pesnika 
ljubezni in smrti, seje po kon
čanem nastopu učiteljev šole 
z njimi srečal ob kozarcu bri
škega vina za zdravico prazni
ku slovenske kulture.

Prebujati se je naslov pe- 
sniško-recitatorsko-glasbe- 
nega večera, ki so ga Prešernu 
in Gradniku v čast pripravili

izključno profesorice in pro
fesorji dobrovske osnovne šo
le. V njem so na izviren, dode
lan in profesionalen način 
predstavili Gradnikovo poezi
jo, pa tudi pisma in intervjuje. 
Pred gledalce so postavili žive
ga pesnika (njegovo vlogo je 
odigral profesor Damjan Ma
rinič), sedečega za mizo, v 
njegovo ozadje pa nasuli poe
zijo (brali so jo profesorice in 
profesorji), klavirsko spre
mljavo in sončno svetlobo kot 
neizčrpen vir pesnikovega 
ustvarjanja - stalnico v živ
ljenjskih vzponih in padcih 
Gradnika.

Navdušeni publiki je ob 
prazniku in zares lepem kul
turnem programu spregovoril 
Bruno Podveršič, briški pod
župan, pa tudi ravnatelj šole 
Peter Stres.

SPOMIN NA MOJSTRA FOTOGRAFIJE

RETROSPEKTIVNA 
RAZSTAVA 

MARJANA BAŽATA

Pred dvema tednoma so v 
hiši umetnikov na Humu v 
Goriških Brdih odprli pregled
no razstavo fotografij Marjana 
Bažata, ki ga je prehitro za
ključena življenjska pot pu
stila sredi umetniškega ustvar
janja.

Marjan Bažato je preminil 
lanskega januarja v starosti 
enainštirideset let. Bil je za
grizen in dosleden umetnik; 
član Foto kino kluba v Novi 
Gorici, pa tudi član medna
rodnega fotografskega zdru
ženja, saj je v letih samostoj
nega dela s fotografijo za šte
vilne razstave doma in po sve
tu prejel veliko priznanj in na
grad.

Njegovo življenjsko delo je 
vsekakor postavitev Hiše u- 
metnikov na Humu, ki je do
bila zavetje v prostorih nek
danje briške karavle. Hišo je

VABILO NA  
STROKOVNO  
POSVETOVANJE

V četrtek, 20. t.m., bo od
8.30 do 17. ure v dvorani Ob
močne obrtne zbornice Nova 
Gorica, ul. Gradnikove bri
gade 6, strokovno posveto
vanje z delovnim naslovom 
Ciljno orientirano vodenje 
podjetja, strategija manage- 
menta in marketinga. Pre
daval bo ugledni nemški stro
kovnjak dr. VVerner Siegert, 
vodja delovne skupine za so
delovanje med slovenskimi in 
bavarskimi podjetji za skupni 
nastop na nemškem in ev
ropskem trgu.

PROF. DR. JOŽE
FLORJANČIČ
60-LETN IK

Dne 10. februarja je do
polnil 60. rojstni dan dekan 
Fakultete za organizacijske 
vede v Kranju dr. Jože Flor
jančič. Dolga leta je vodil Vi
soko šolo za organizacijo 
dela, ki se je kasneje prei
menovala v Fakulteto za or
ganizacijske vede.

Ob pomembnem življenj
skem prazniku mu iskreno 
čestitajo prijatelji in znanci in 
mu želijo še veliko ustvarjal
nih uspehov. Tem željam se 
pridružuje tudi naš časnik.
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odprl umetnikom, njihovim 
razstavam, poletnim koloni
jam in številnim dogodkom, 
zaradi katerih so Brda zaži- 
i vela in se kulturno dopolnila.

Člani njegove družine na- 
; daljujejo Marjanovo delo; za-
I črtano pot, ki je bila umetniku 
vodilo. V lanskem letu so pri
pravili razstavo del umetnika 

jjožeta Tisnikarja, pred krat-
i ki m pa so novo sezono ob šte-
i vilnih obiskovalcih pričeli z re
trospektivno razstavo Baža- 
tovih del, ki obsega fotografije 
; vseh obdobij njegovega boga
tega umetniškega opusa.

O umetnikovem delu je ob 
otvoritvi razstave spregovoril 
dr. Rafael Podobnik, mojster 
; fotografije, v kulturnem pro- 
igramu pa so nastopili člani 
| Noneta Brda pod vodstvom
i Radovana Kokošarja.
!------------- MR
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NEVIHTE NAD 
MORJEM MLEKA ra

------------

DANILO ČOTAR

GOVEDOREJCI NA PO
HODU

Italijanski govedorejci ni
so bili vajeni prirejati množi
čnih in hrupnih protestov in 
še manj z njim i povzročati 
zaporo cest in letališč. O či
tno so si zdaj vzeli za zgled 
francoske sosede, ki poče
njajo ob vsakem protestu še 
hujše stvari. Zdaj so tudi pri 
nas razumeli, kako je treba 
nastopiti, če hočeš kaj do
seči. Načelno dajem živino
rejcem prav, da so s prote
stom izrazili svojo nejevoljo. 
Zatiranje živinoreje pomeni 
namreč trganje nekega tk i
va, ki seje utrdilo v stoletjih 
ter se zaraslo v naravno in 
kulturno okolje. To ljudi boli 
in je  jasno, da se upirajo. 
Oviranje živinoreje celo v 
hribovitih deželah, kakršne 
so po večini italijanske, po
meni zatrtje še zadnje kme
tijske dejavnosti. V goratih 
predelih ne bi smeli nikoli 
uvesti kvot za mleko.

Pri uporu italijanskih živi
norejcev me moti le to, da 
tisti na severu niso solidarni 
z onimi na jugu. Bogatejši 
sever hoče narekovati pra
vila jugu. Ne vem, če se Pa- 
danci zavedajo, da na držav
nem ozemlju v malem po
navljajo isti odnos, ki ga ima 
severna Evropa do Sredoze
mlja. Bossijeva Padanija se 
oholo napihuje, češ da kvo
te mleka pripadajo nam, ker 
smo mi pravi in veliki gove-

SPLOŠNE DOLOČBE
Kmetijski podjetnik je,

kdor obdeluje zemljo ali se 
ukvarja z gozdarstvom, živi
norejo ali s povezanimi de
javnostmi. To so tiste dejav
nosti, ki so namenjene pre
delovanju ali prodaji kmetij
skih pridelkov, če izvirajo iz 
običajne kmetijske dejavno
sti (2135. člen Civilnega za
konika).

Sistem IVA - Kmetje se 
smejo poslužiti 34. člena 
odi. preds. rep. 633 z dne 
26.10. 1972 in kasnejših 
sprememb, ki predvidevajo, 
da se davek IVA na nakupe 
pavšalno izenači do 100% z 
dolžnim davkom IVA na pro
dajo kmečkih pridelkov. V 
bistvu kmet ni dolžan plačati 
davka, ker davkarija prev
zame unovčeni davek IVA 
in tako pavšalno nadomesti 
plačani davek IVA na na
kupe.

Poslovni promet - Sestav
ljajo ga prodaje kmečkih pri-

dorejci; vi na jugu ste reve, 
zato je bolje, če nam odsto
pite še tistih 20 odstotkov 
kvot, ki jih zdaj imate. Kakor 
sovražim nasilje bogatega 
nad revnim na ravni konti
nenta, tako ga zavračam tu
di na državni in na vsaki dru
gi ravni. Načelno bom ve
dno na strani tistih, ki so šib
kejši, zaostali, nenapredni in 
bom vedno sumljivo gledal 
na one, ki zviška narekujejo 
pravila, ki oholo mislijo, da 
je bistvo življenja zasledova
nje vedno višjih materialnih 
pridobitev, ki so prevzetno 
prepričani, da bi se brez njih 
svet ne vrtel, ki od šibkejših 
zahtevajo, da bi popravljali 
njihove napake. Zato po
navljam, da naklonjeno gle
dam na vse tiste, ki se borijo 
za obstanek domače živino
reje, na severu pa naj pom i
slijo, kako bi naprej sami 
pom irili nevihto nad m o
rjem mleka, ki so ga prav 
oni napolnili.

M ALIK  NAPREDKA
Sistem kvot bi moral, če 

je že postal nujen, delovati 
v povezanosti z resničnim 
stanjem vsake pokrajine, 
preudarno, a obenem dina
mično, tako da bi rejci z ve
čjo lahkoto prodajali in ku
povali kvote ter bili hitro ob
veščeni, kdaj lahko delež 
presežejo, ker ga nekje dru
gje v deželi ali pokrajini niso 
izrabili. Sistem bi moral de
lovati praktično, ne pa b iro
kratsko zapleteno, strogo 
nepopustljivo in skoraj u- 
strahovalno. Govedorejci si

de lkov (od 1 .9.1993 so 
vključene tudi oddaje kme
čkim zadrugam) in morebi
tnih drugih proizvodov. Pro
daje instrumentalnih dobrin 
ne spadajo v poslovni pro
met. Glede omenjenega pro
meta je pomembno razliko
vati, ali je nižji ali višji od
10 .000 .000 .

Če je nižji in ga vsaj za 2/
3 sestavljajo prodaje pridel
kov, je kmet oproščen obve
znosti IVA. To pa pomeni, da 
ima zelo malo obveznosti, 
saj samo hrani in oštevilči fa
kture nakupov in avtofaktu- 
re, ki jih izstavijo klienti.

Do 15. marca vsako leto 
pa se sme kmet odpovedati 
tej po zakonu predvideni ob
liki oprostitve in se ravnati 
po normalnih obveznostih.

Če poslovni promet pre
sega omenjenih 10.000.000, 
mora kmet voditi knjigovod
stvo, se pravi, dati vidirati re
gistre, izpolnjevati listine in 
fakture, sestavljati trimese
čne ali mesečne obračune,

jasen in učinkovit zakon go
tovo želijo po dolgih letih 
negotovosti. Novi zakonski 
odlok skuša zamašiti le ne
kaj lukenj, ne reši pa skoraj 
ničesar.

Jasno je, da bi bile težave 
s presežki m leka ve liko  
manjše, ko bi upočasnili ko
rak že pred leti. Morali bi 
pač dojeti, da napredek za 
vsako ceno ni sam po sebi 
noben cilj. Pošten cilj je le 
ta, da bi na svetu lahko čim 
več ljudi živelo dostojno, pa 
čeprav skromnejše. Zato ni 
bilo potrebno pri nekaterih 
pasmah izsiljevati mlečnosti 
do skrajnosti. Pametno bi 
bilo ohranjati stare pasme, 
ki so dajale manj mleka, a 
je bilo bolj uravnovešeno in 
okusnejše. Marsikje se zdaj 
tega zavedajo in se vračajo 
nazaj. Povsod iščejp zadnja 
preživela živinčeta nekda
njih pasem in na novo od
krivajo zavržene genetske 
zaklade.

Za nastali položaj smo 
krivi vsi, ki se ženemo za na
predkom, tudi ko ni smiseln 
in tehten, ki sledimo zakoni
tostim pridobitka in zaslu
žka, po katerih se morajo 
krivulje nenehno vzpenjati. 
Na oltarju tega malika smo 
pripravljeni razlivati mleko 
in z buldožerji mečkati para
dižnike in pomaranče. Zara
di te dogme je uničevanje 
sadov našega dela čisto nor
malno, čeprav bi po zdravi 
pameti spadalo v zgodbo o 
Butalcih, po krščanskem 
nauku pa je greh.
------------- KONEC

letno prijavo in spolnjevati 
vse obveznosti, ki jih predvi
deva zakon.

Nakup instrumentalnih 
dobrin in nepremičnin - Od 
1.1.1994 dalje kmetje ne 
morejo več v smislu 34. čle
na zaprositi za povračilo 
davka IVA, ki ga niso nado
mestili v pavšalni obliki, na 
nakupe instrumentalnih do
brin in nepremičnin. Lahko 
pa prosijo za povračilo dozo
relega davka IVA, za katerega 
niso prosili do 31.12.1993.

Povračilo davka IVA - 
Kmetje, ki vodijo knjigovod
stvo, imajo za prodaje pri
delkov znotraj Evropske zve
ze, ki so podvrženi davku na 
proizvodnjo (vino), ali za iz
voz, t.j. prodajo v države 
zunaj Evropske zveze, mož
nost, da odštejejo ali prosijo 
za povračilo zneska, ki je iz
računan na osnovi obračun
skih odstotkov.

Za vsa potrebna navodila 
se lahko obrnete n a Pokrajin
sko zvezo neposrednih ob
delovalcev v Trstu, ulica Do- 
nota, 3.
------------- DALJE

BO TREBA 
DESTILIRATI 

VINO?

Te dni so nekateri vsedr
žavni časopisi pisali o tem, 
da bo Evropska zveza uvedla 
proizvodne kvote tudi za vi
no. Novica je močno razbu
rila italijansko javnost, saj je 
še vedno vznemirjena zaradi 
težav, ki so jih imeli živino
rejci zaradi presežkov v pri
reji mleka. Novica je netoč
na, saj Evropa ne predvideva 
omejevanja vinskega pridel
ka s kvotami. Res pa je, da 
bodo evropski m inistri za 
kmetijstvo 21. t.m. v Bruslju 
razpravljali o stanju vinskega 
tržišča in ugotavljali, ali je bi
la zadnja trgatev res tako bo
gata, da bo v Evropi preveč 
vina. Če sedaj razpoložljivi 
podatki držijo, bo Evropska 
zveza odredila obvezno di-

DAMJAN HLEDE

Kljub nekaterim reformam 
zadnjih let, ki so težile po 
razbremenitvi civilnih sodni
kov (uvedba t.i. "mirovnega" 
sodnika in nekatere procedu
ralne spremembe), se zaosta
nek civilnih zadev stalno in 
vedno bolj vrtoglavo veča.

Iz statistične obdelave, ki 
sta jo izvedla Istat in dnevnik
II sole 24 ore, lahko vidimo, 
koliko časa mora dati v pred
račun, kdor namerava ali je 
primoran pričeti kak civilni 
postopek. Za stečajno izjavo 
je na primer potrebnih se
dem let in pol, za izvršilni po
stopek pet let, tri leta in pol 
za delavsko pravdo, dve leti 
in pol za zadeve o socialnem 
zavarovanju, dve leti in pol 
za posvojitve italijanskih o- 
trok, leto in pol za mednaro
dne posvojitve; za osebno lo
čitev zakoncev sta potrebni 
približno dve leti in pol, za 
razporoko pa eno in pol.

Visečih civilnih zadev je 
trenutno v Italiji (na prvosto
penjskih in prizivnih sodi
ščih) tri milijone in pol, dve- 
stotisoč več kot lani. Srednja

stilacijo določene količine 
namiznih vin. Če bi prišlo do 
tega, bi pomenilo, da bi bili 
italijanski vinogradniki naj
bolj prizadeti, ker velja Italija 
za največjo proizvajalko na
miznih vin v Evropi. Država 
bi vtem  primeru porazdelila 
količino, ki bi jo morali desti
lirati, na vse dežele glede na 
povprečno količino lanske 
trgatve.

Za vinogradnike v Furla- 
niji-Julijski krajini bi to po
menilo izgubo v višini kakih
4 milijard lir. Ironija in usoda 
pa je, da v deželi Furlaniji- 
julijski krajini ni na zalogi na
miznih vin in da tukajšnji v i
nogradniki navadno brez te
žav prodajo ves pridelek. 
Morali bi zato v južni Italiji 
nabaviti potrebno količino 
manj kakovostnega vina in 
ga poslati v žganjarne, da ga 
destilirajo. V tem primeru bi 
m ora li d e s tilira ti kakih 
60.000 hektolitrov vina.

časovna mera prvostopenj
skih civilnih postopkov znaša 
štiri leta in pol, postopkov na 
prizivnem sodišču pa tri leta 
in pol. Pred pretorjem so po
stopki najbolj urni, delavski 
postopki npr. trajajo od ene
ga leta in pol do dveh let.

Ob januarskem odprtju 
novega sodnega leta je gene
ralni pravdnik kasacijskega 
sodišča Galli Fonseca tudi za 
prihodnost napovedal precej 
črna obzorja, če ne bodo v 
času sprejeti primerni ukrepi 
(npr. odločna spodbuda al
ternativnih postopkov, kot so 
arbitraža in poravnava). Pra
vo invazijo bo npr. predstav
ljala reforma davčnega pro
cesa, ki predvideva prenos na 
kasacijsko sodišče vseh tistih 
zadev, za katere so bile doslej 
pristojne osrednje davčne 
komisije. Poleg tega pa bo le
ta 1998 skoraj gotovo padlo 
na ramena pretorjev pribli
žno tristo tisoč prizivov v 
zvezi z državnimi službami, 
za katere so sedaj pristojna 
upravna sodišča (Tar in Dr
žavni svet).

RENTA ZA 
NEZGODE  
NA DELU

Vsi odvisni in neod
visni delavci obvezno 
plačujejo prispevke za 
zavarovanje proti ne
zgodam na delu pri u- 
stanovi INAIL. V p ri
meru poškodbe na de
lu pritiče ponesrečen
cu dnevna odškodnina 
od tretjega dne, vse 
dokler traja trenutna 
nesposobnost za delo. 
Ko je  ponesrečenec 
klin ično ozdravel, u- 
stanova INAIL ugotovi, 
v kolikšni meri je  utr
pel posledice. Če te 
znašajo vsaj 11 %, av
tomatično dozori pra
vica do rente in v ob 
dobju desetih let lahko 
ponesrečenec tr ik ra t 
zahteva revizijo zaradi 
poslabšanja.

V primeru smrti za
varovanca zaradi ne
zgode na delu imajo 
preživeli dediči pravi
co do rente; ta je izpla
čana na osnovi istih le
tnih dohodkov predvi
denih za določitev ren
te za stalno nesposo
bnost za delo. Dediči, 
ki im a jo  pravico  do 
rente, so:

1. zakonec: ta ima 
pravico prejemati ren
to do smrti le pod po
gojem, da se ne znova 
poroči. V tem primeru 
ima pravico prejeti en
kratni znesek, ki odgo
varja trile tn i renti.

2. sinovi do 18. leta 
starosti: sinovi, ki so 
nesposobni za delo, 
dokler traja nesposo
bnost ali če so bili v 
breme ponesrečencu, 
dok le r ne d o p o ln ijo
21. leta starosti, če o- 
biskujejo višjo srednjo 
šolo ali pa za ves čas 
obiskovanja univerze 
ne preko 26. leta sta
rosti.

V primeru, da ne bi 
bilo teh dedičev, imajo 
pravico do rente sle
deči:

1. p redn ik i: to  so 
starši ali dedje, če so 
bili v breme umrlemu;

2. drugi sorodniki: 
bratje ali sestre, če so 
živeli v isti družin i s 
ponesrečencem in so 
bili v breme. Om enje
ne rente se začnejo 
prejemati od nasled
njega dne smrti pone
srečenca.

Za vsa potrebna po
jasnila se lahko obrne
te na Patronat E.P.A. 
C.A v ulici Donota 3 - 
Trst.

- EDI ŽERJAL

DAVEK IVA V KMETIJSTVU

MT

ITALIJANSKO PRAVO

CIVILNI POSTOPKI 
NA ROBU KOLAPSA

GOSPODARSTVO
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D EB OR AH
JUNAKINJA
PRVENSTVA

SESTRIERES - Svetov
no smučarsko prvenstvo v 
a lpskih  d isc ip linah  je iz 
jemen dogodek, zato so se 
ita lijanski p rire d ite lji po
tru d ili. Mogoče še preveč. 
Tekmovanja potekajo brez
h ib n o ^  svoji vnemi pa so or
ganizatorji šli najbrž pre
daleč glede dohoda v to gor
sko turistično naselje, k i leži 
na 2.035 m nadmorske v i
šine. N ihče ne more na p r i
zorišče svetovnega prven
stva z osebnimi avtom obili, 
tako da je obisk skromen. 
Trgovci in  gostinci se glas
no pritožujejo, ka jti izgube 
so ogromne. In  res, čez dan 
ali zvečer so ulice prazne, lo
kali tudi, tako da je Sestrieres 
otožen, celo žalosten in  m i
mo uradn ih  p rired itev in 
sprejemov nudi le malo dru
gega. Nekaj več obiskovalcev
je le na tekmah, a tudi tu da- 
lcc pod pričakovanji.

Vsa najbolj rožnata priča
kovanja pa je izpo ln ila  De
borah Compagnoni (na sli
ki), prava junakinja tega sve
tovnega prvenstva. Skro
mna, simpatična 27-letna 
smučarka je premočno zma
gala v obeh tehničnih disci
p linah - slalomu in  velesla
lom u ter tako poklonila ita
lijanskemu ženskemu smu
čanju zgodovinski uspeh. 
Dopolnila ga je še Lara Ma- 
goni s srebrno ko la jno. V  
ženskem superveleslalomu 
je prišlo do tretje zaporedne 
zmage za" Azzurre" na tem 
prvenstvu. Prismučala si jo 
Je Ladinka Isolde Kostner, 
doma iz St. U lricha v do lin i 
g ruden. Veliko preseneče
nje' predstavljata tudi odličji 
Karin Roten (bron v slalo- 
niUj srebro v veleslalomu), 
saj Švicarki nihče, n it i po
znavalci niso prisojali mož
nosti. V  h it r ih  d iscip linah 
so med m oškim i kraljevali 
Noivežani, ki so uspeli tako
v superveleslalomu in  smu
ku. Presenetil je Bruno Ker- 
nen z zlatom v kombinaciji.

Kaj pa Slovenci in  Slo
venke? Povprečno, celo sla
bo. Najboljšo uvrstitev je ujel 
Jernej Kob la r v kombinaciji 
je b il deseti. Med dekleti pa 
je čast rešila Špela Pretnar. 
Brez Urške H rova t je bila 
vsaka sanja brez osnove. A  
največji poraženci prvenstva 
so zaenkra t A v s tr i jc i in  
Nemci. A li bodo uspeli pre
magati Tombo?

- MARIJ ČUK

SMUČARSKI SKOKI /  INTERVJU

K D O  JE PR IM O Ž PETERKA?
ERIK DOLHAR

Primož Peterka je med Slovenci spet obudil spomin na zlate dni skakalnega 
športa. Popularnost slovenskega skakalca iz Moravč, ki bo 28. februarja dopolnil 
šele 18 Jet, je še narasla po 3. mestu, ki ga je v soboto, 8. t.m., osvojil v fin
skem Kulmu in tako spet prevzel vodstvo na skupni lestvici svetovnega pokala. 
Številni slovenski časniki so mu piosvetili daljše intervjuje, iz katerih smo črpali 
nekaj najbolj zanimivih izjav, da bi ga bolje spoznali, preden se bomo z njim 
osebno pogovorili ob priložnosti finala svetovnega pokala v Planici.

K a ko  b i se n a jp re j 
sam p reds tav il?

Doma sem iz Moravč, 
kjer obiskujem tretji letnik 
tamkajšnje šole. K sreči je 
ravnateljica navdušena nad 
skoki, drugače ne vem, kako 
bi usklajeval šolo in šport. 
Skoki so mi izredno všeč, 
saj ob njih res uživam; všeč 
pa mi je tudi obiskovanje 
šole. Prostega časa nimam 
veliko, moj hobi pa je prija
teljica. Navdušujejo me 
smučanje, šola in punca! 
Zadnje poletje sem bil teden 
dni na dopustu na morju. 
Dopust je dopust, toda prav 
tako me veseli tekma in vse, 
kar se dogaja okoli nje.

K je  je  p ra v z a p ra v  
sk rivn o s t Tvoje uspe

šnosti?
Dobro smo trenira li, i- 

mamo dobrega trenerja in 
psihologa, podrobnosti gle
de treninga pa naj ostanejo 
poslovna skrivnost.

Te p o p u la rn o s t moti?  
Kar naprej me kličejo. 

Sploh ne vem, s kom naj bi 
se pogovarjal. Nad tu jim i 
novinarji pa sem razočaran, 
ker pišejo stvari, o katerih 
se z njimi sploh nisem po
govarjal. Morda pa se o me
ni pogovarjajo z mojim tre
nerjem Jelkom Grosom. 
Drugače pa je v šoli, kjer 
so me sošolke čudovito 
sprejele. Tudi nekaj poljub
čkov sem dobil...

M nogim  dela p re 
g lav ice  izg o va rja va  tvo 

je g a  p r iim k a ...  
Sedem profesorjev me je 

prvi dan po prihodu v šolo 
vprašalo, kako se pravilno 
izgovarja moj priimek. To 
sem v enem dnevu razložil 
vsaj petdesetkrat in upam, 
da mi ne bo več treba. Prej 
večina sploh ni vedela, da 
skačem...

Po s k a k a ln i sezoni 
boš m o ra l vse učenje  

n ad okn ad iti.
Že dve leti delam tako in 

upam, da mi bo uspelo tudi 
letos, v tretjem letniku.

K a j boš počel, ko  bo  
konec skokov?

Živim še bolj tako, za 
danes, ne razmišljam za na
prej; najbrž se bom vpisal 
na ekonomijo, nisem pa še 
povsem prepričan.

O ko li tekem se je  
zače l v r te ti tu d i denar.

S tem se ne ukvarjam, za 
to zdaj skrbi oče. Nagrade 
pa niso zelo bogate, kar me 
zaenkrat ne moti. Drugače 
pa bi bilo, če bi bil star 30 
let, saj tako majhna nagra
da za življenje ni dovolj. Na
grade se zvišujejo. Upam, 
da je pred menoj še dosti 
let skakanja. Me pa skoki 
veselijo in skakal bi, tudi 
če ne bi bilo ne nagrad ne 
denarja. Poklic je v tem 
športu vsekakor obvezen.

Si že k d a j na ska 
k a ln ic i hudo  padel?
Nekajkrat sem bil po

lom ljen, v zadnjem času, 
hvala Bogu, ne. Strahu pa 
nimam, preprosto uživam 
vsakič, ko poletim z mostu. 
Doslej na srečo nisem imel 
slabih izkušenj ne s padci 
ne s poškodbami, nič me ni 
ustavilo ne prestrašilo.

Tempo v s k a k a ln i se
z o n i je  p ra v z a p ra v  iz  le

ta  v leto večji.
Zdaj se je tempo tekem 

umiril. Doslej je bilo malo 
naporno, še posebno novo
letna turneja pobere dosti 
moči. Ker sem kar padel v

d ru g im  bereš kn jige.
Seveda, to je najboljše. 

Ko sem v knjigi, imam naj
bolj mir. Zanimivo, da si za
pomnim čisto vse, kar pre
berem.

Se ne pogova rjaš?
O, ja, toda toliko, da je 

ravno prav. Tudi s trenerjem 
pokomentirava le nekaj 
stavkov. Če bi preveč raz
pravljali ali če bi med tek
mo gledal še nasprotnike, 
bi bil preveč živčen. Bolje 
se je usesti in brati. O os
talih sotekmovalcih lahko 
trdim, da sem bolj skupaj z 
Norvežani, Francozi in Ita
lijani.

svetovni vrh, sem šele zdaj 
spoznal, kako hitro pobira
jo čas tudi druge zadeve, ki 
sodijo zraven: tiskovne kon
ference, novinarji, sponzor
ji, sprejemi. Razliko v tem
pu med raznimi tekmami 
sem še posebej okusil letos 
med svojo prvo novoletno 
turnejo. Na vse štiri skakal
nice je treba namreč peš in 
pravi šok je, če moraš sko
čiti še enkrat več. Hodiš in 
hodiš, kot bi šel peš na vrh 
visoke stolpnice. Te štiri 
skakalnice z novoletne tur
neje so, kot bi bile iz starih 
časov. Tekma je na njih le 
enkrat na leto, zato se orga
nizatorji niso odločili, da bi 
jih tako posodobili, da bi na 
vrh prišli z dvigalom. Za u- 
dobje športnikov pač niso 
pretirano skrbeli. Tudi težke 
smuči nosimo sami. Dobro 
bi bilo, če bi jih kdo nesel 
namesto nas! Hoditi na ska
kalnico je stoodstotno težje 
kot skakati. Vsaj zame, ki 
uživam v skokih.

Lahko  p o z im i ra z 
m iš lja š  tu d i o d ru g ih  

stvareh?
Ko nisem na tekmi ali na 

treningu, skušam skoke 
izk ljuč iti.

Na v rhu  za le tišča  se 
p re d  vsakim  skokom  
t r ik r a t  u d a r iš  p o  steg
n ih . Je to  dejan je  p o g u 
ma samemu sebi a li  k o 
nec prem iš ljene  p s ih o lo 
ške p r ip ra v e  na skok? 

Sodi v okvir priprave, ki 
jo začnem deset ali petnajst 
minut pred skokom, da za
upam vase do konca.

S liša li smo tud i, da  
med enim  skokom  in

V e lik ifin a le  svetov
nega p o k a la  bo letos  

konec m arca  v P lan ic i. 
Je to  za te  navadna  

tekma?
Ni, saj je v Sloveniji. 

Tam so naši. Tam se da sko
čiti baje čez 200 metrov! 

K o  s i la n i p rv ič  zm a
gal, so b il i  vs i Slovenci 

navdušeni. 
Spominjam se, da je bilo 

slišati, da je neki Moravčan 
dober. Takrat mi je bilo to 
samo všeč.

Ž iv ljen je  se t i  je  v tem  
zadnjem  letu o b rn ilo  

o k o li in  o ko li.
Zdi se mi, da se življenje 

okoli obrača še nekaj časa 
po tekmovalni sezoni. Po
tem sem skoraj običajen 
človek.

Si s i la n i v tem času 
p re ds ta v lja l, da se bo 

tvo ja  p o t tako  
nadaljevala?

Ne, lani sem šele začel 
skakati. Imel sem nekaj 
slabih primerov iz zadnjih 
let skakalnega športa. Člo
vek si pač zapomni tiste, ki 
jim je šlo vse narobe, tiste, 
ki so se hitro dvignili in hi
tro padli.

28.fe b ru a r ja  boš 
s ta r  18 let. K a j bo p rv a  
s tva r p o  po lno le tnosti, 

m orda  avto?
Upam, da bom imel na 

svetovnem prvenstvu dva 
razloga za proslavljanje. Av
to že imam, a nimam izpita. 
Zato me morata povsod vo
ziti oče in mama. Izpit bom 
naredil marca ali aprila, da 
bom razbremenil starše.

AMATERSKI N O G O M E T

Z A R J A  P O D  V R H O M
Proslavitev zmage na Kraškem pustu ni skalila moči 

Bazovcev, ki so v nedeljo v promocijski ligi premagali 
Cussignacco in se tako povzpeli na tretje mesto na lestvici.
V isti ligi so Sovodnje Zadružna kreditna banka izenačile 
na igrišču San Canziana, Primorje Adriaker pa je v Trivi- 
gnanu ostalo praznih rok. V elitni ligi je Juventina Raden
ska v Štandrežu le izenačila z Italo S. Marco. V 1. amaterski 
ligi je bila kriška Vesna poražena, ravno tako kot Kras v 
ligi nižje. V 2. AL je več sreče imel Primorec, ki je s pič
lim zadetkom odpravil CGS in Breg, ki je bil boljši od Se- 
renissime. V 3. AL doberdobska Mladost nadaljuje svojo 
zmagovalno pot, saj je zmagala tudi na igrišču Azzurre in 
tako ujela vrh lestvice skupine F. V skupini G je Gaja s 
pokerjem zadetkov nadkrilila Servolo in se tako prebila 
na drugo mesto na lestvici z le tremi točkami zaostanka 
za vodilnim Roianesejem. Breg B je kljub trem golom le 
izenačil s CUS-om.

N E Z A D R Z N A  R A D E N S K A
Jadranu TKB se spet ni uspelo oddaljiti od brezna, ki 

vodi v C1 ligo oz. osvojiti tisto deveto mesto na lestvici 
in si s tem v drugem delu, ko bo šlo za obstanek v ligi, za 
nasprotnika izbrati šibko Monzo, ki zaradi finančnega 
poloma v društvu nastopa zdaj dejansko z mladinskim 
moštvom. Naša združena ekipa je tokrat ostala praznih 
rok na igrišču predzadnje na lestvici iz Collegna. Kljub 
dobri igri Rebule v prvem polčasu Jadranovcem ni uspelo 
strniti vrst v obrambi, tako da so jim nasprotniki z lahkoto 
bežali do koša. "Modri bojevniki" so položili orožje m i
nuto pred koncem, ko je bil poraz (97-92) že zapečaten. 
Kolo pred koncem prvega dela tako Jadran tudi že bolj ali 
manj ve, s katerimi nasprotniki se bo potegoval v play 
out-u. Iz sedanje skupine bosta to Collegno in najverjetneje 
Scame iz Bergama, iz sosednje skupine pa Valdarno, Pio- 
ve di Sacco in Argenta Ferrara ali Faenza.

Več kot razveseljive novice pa prihajajo iz D lige, kjer 
je Bor Radenska premagal doslej vodeči Santos, tako da 
so Svetoivančani sami dosegli vrh lestvice. Tokrat je bila 
od vseh naših ekip v tej ligi poražena le Cicibona Preff. 
Marsich, ki je izgubila z Interjem 1904. Uspešen pa je bil 
tako goriški Dom Rob Roy, ki tako ostaja pod samim vr
hom lestvice, kot Kontovel, ki je bil boljši kot Lega na- 
zionale.

ODBOJKA

M E D  P A V Z O  P R V E N S T E V  O L Y M P IA  
P R E M A G A L A  B O R : O B R A Č U N

V sredo, 5. t.m., je goriška Olympia CDR v prvem pol
finalnem srečanju deželnega odbojkarskega pokala doma 
premagala tržaški Bor Fortrade s 3-1. Povratno srečanje 
je bilo v Trstu v sredo, 12. t.m., zato s tem rezulatom še 
ne razpolagamo. V vseh ligah, v katerih nastopajo naše 
postave, od državne B2 lige do najnižjih prvenstev, je bila 
konec prejšnjega tedna prekinitev pred začetkom drugega 
dela raznih lig. Letošnja sezona je zaradi reorganizacije 
prvenstev prehodnega značaja. Naše ekipe pa so se v teh 
okoliščinah še kar dobro znašle. Šest slovenskih ekip je 
namreč doseglo polovičen izkupiček zmag, vendar je ob
račun pozitiven, saj je k skromnejšemu številu zmag pri
spevala v bistvu le Soča Sobema, ki predstavlja tudi edino 
razočaranje.

N A M IZ N I TENIS

K R A S  G E N E R A L I V E D N O  T R E T J I
Kras Generali je po deveti prvenstveni zmagi v A ligi v 

Messini tri kola pred koncem rednega dela prevenstva 
vedno bolj trdno priklenjen na odlično tretje mesto na 
lestvici, ki vodi v play off. V končnico prvenstva se bodo 
poleg Krasovk uvrstila še dekleta neulovljive Castellane, 
Coccaglia in Novare ali Siracuse. Zgoniška ekipa je na 
Siciliji tokrat nastopila brez poškodovane Ane Bersan, ki 
pa jo je častno nadomestila Katja Milič.

K R A Š O V C I ŠE N A P R E J
S sobotno zmago proti ekipi Eppan iz Bočna so roko

metaši Krasa začeli drugi del prvenstva C lige, v katerem 
zasedajo tretje mesto. Pred tedni smo poročali, da bi se 
lahko ekipa odpovedala nadaljnjemu nastopanju v pr
venstvu, ker so postali stroški gostovanj preveliki. Odsek 
ni v stanju, da bi si s samofinanciranjem uspel kriti te 
stroške. Na skupnem sestanku z odborom pa je prišlo do 
dogovora, da bo stroške tekmovanj krilo društvo v priča
kovanju na morebitne sponsorizacije.

V ženski B ligi so Krasovke na najboljši način začele 
povratni del prvenstva. Na domačih tleh so z dobro igro 
premagale šestouvrščeni Musile.

C O S L O V IC H  IN  M A C C H IU T  M E D  
N A J B O L J Š IM I V S E H  Č A S O V

Zamejski atletin ji Claudia Coslovich (met kopja) in 
Margaret Macchiut (100 m zapreke) sta bili uvrščeni na 
lestvico najboljših dvajestih italijanskih reprezentantk 
vseh časov. V Pretoriji v Južni Afriki sta se spet izkazali: 
Coslovich je bila 3., Macchiut pa kljub poškodbi 5.
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knjige, revije 
vse za šolo in pisarno 

veliko vrst papirja 
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